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Rok 2020 zosta� zdominowany przez pandemi� 
koronawirusa. Zarz�d województwa �ódzkiego szyb-
ko zareagowa� na t� trudn� sytuacj�, niektóre rozwi�-
zania �ódzkie wdro�y�o jako pierwszy region w Pol-
sce. Z których sukcesów w walce z epidemi� jest pan 
najbardziej dumny?

- Od pocz�tku wiedzieli�my, �e do walki z pandemi� 
i jej skutkami trzeba podej�� wielowymiarowo. Za-
�o�yli�my, �e nasze dzia�ania oprzemy na czterech �-
larach, czyli wszechstronnemu wsparciu dla pacjen-
tów, personelu medycznego, przedsi�biorców i miesz-
ka�ców. Mog� dzi� spokojnie powiedzie�, �e ta stra-
tegia przynios�a efekty. I to mierzone naprawd� im-
ponuj�cymi kwotami. Blisko 200 mln z� na sprz�t 
dla szpital i wsparcie dla s�u�b medycznych, prawie 
pó�tora miliarda z�otych na pomoc dla przedsi�bior-
ców. Prawie 25 milionów z�otych dla pracowników 
i mieszka�ców domów pomocy spo�ecznej. Ponad 
milion maseczek jednorazowych rozdanych miesz-
ka�com województwa. Kluczowe w naszej walce 
z pandemi� by�o te� szukanie pieni�dzy w wielu �ród-

�ach. Podj�li�my szybkie decyzje o wykorzystaniu 
�rodków unijnych, na co dostali�my zgod� jako jeden 
z pierwszych samorz�dów wojewódzkich w Polsce. 
Do tego wykorzystali�my wszelkie formy pomocy 
oferowane przez rz�d. To przynios�o efekty, z których 
jestem zadowolony i dumny.

Walka z pandemi� to tak�e dotacje dla naukowców, 
którzy pracuj� nad skutecznymi sposobami leczenia 
Covid-19. Na przyk�ad Uniwersytetu Medycznego.

- Aby skutecznie walczy� z wirusem, musimy wie-
dzie� o nim wszystko. Kiedy pojawi�a si� mo�liwo�� 
do�nansowania bada� prowadz�cych do lepszego 
poznania mechanizmów dzia�ania choroby, nie mia-
�em w�tpliwo�ci, �e musimy wesprze� te dzia�ania. 
Zw�aszcza �e projekt badawczy Uniwersytetu Me-
dycznego w �odzi to ogromna szansa na to, �e �atwiej 
b�dzie leczy� najci��sze objawy Covid-19.

Trwa intensywna praca nad Strategi� Rozwoju 
Województwa �ódzkiego do roku 2030. Jaki jest sto-
pie� zaawansowania prac nad tym dokumentem? 

- T� prac� opó�ni� wybuch pandemii. Byli�my zmu-
szeni poprosi� radnych wojewódzkich o przesuni�cie 
ostatecznego terminu z�o�enia dokumentu. Podczas 
konsultacji, które trwa�y do marca, dostali�my du�o 
ciekawych propozycji od samorz�dów, organizacji 
pozarz�dowych oraz mieszka�ców. Jednak ja czu�em 
niedosyt, bo nie wyczerpywa�o to potencja�u, jaki ma 
nasz region. Dlatego poprosi�em o, nazwijmy to, 
dogrywk�. Prace nad strategi� dobiegaj� ko�ca. 
Przygotujemy dobry plan na najbli�sze dziesi�cio-
lecie, który pozwoli spokojnie inwestowa� w rozwój 
województwa i skutecznie walczy� z tym, co dzi� jest 
nasz� s�absz� stron�.

Prace nad strategi� by�y te� wa�n� cz��ci� rozpocz�tej 
jesieni� serii spotka� z mieszka�cami w cyklu �Po-
rozmawiajmy w �ódzkiem�.

- Spotkania zaplanowali�my na pocz�tek 2020 roku. 
Plany pokrzy�owa� nam koronawirus. Ale strategia 
by�a tylko jednym z powodów naszego wyj�cia 
w teren. Wa�niejsze by�o to, aby pokaza�, �e wa�ni s� 
dla nas mieszka�cy ca�ego województwa, �e chcemy 
si� ws�uchiwa� w ich potrzeby. Chcieli�my te� za-
prezentowa� to, co jako urz�d marsza�kowski mamy 
do zaoferowania, porozmawia� o tym, co robimy, 
o naszych projektach i konkursach. Dlatego w spot-
kaniach brali udzia� fachowcy stoj�cy na czele departa-
mentów i programów. Mia�em wiele sygna�ów, 
�e urz�d marsza�kowski to dla mieszka�ców regionu 
odleg�a instytucja w �odzi. Chc� zmieni� ten wizerunek.

Rok 2020 to tak�e pana osobiste zaanga�owanie 
w sprawy inwestycji, które nie s� bezpo�rednio �nan-
sowane z bud�etu województwa. Cho�by w�ze� Teo�-
lów na trasie S-14 czy kolej du�ych pr�dko�ci. Na ile 

w tych dzia�aniach przydaj� si� kontakty z czasów pra-
cy poselskiej i ministerialnej?

- Dobra wspó�praca z rz�dem przynosi wymierne 
korzy�ci dla naszego województwa. Moje kontakty 
czasami si� przydaj�, ale to nie oznacza, �e gwa-
rantuj� sukcesy. To wymaga pracy, zaanga�owania, 
pokazywania potencja�u województwa i szerokich, 
ogólnopolskich korzy�ci, jakie przynios� inwestycje 
w naszym regionie.

Mi�dzy innymi we wspó�pracy z rz�dem i spó�k� 
Wody Polskie uda�o si� rozpocz�� szereg dzia�a� 
pod has�em �Nawadniamy �ódzkie�. Wa�nych dla rolni-
ków, ale tak�e dla bezpiecze�stwa mieszka�ców tere-
nów po�o�onych przy akwenach i rzekach. Jakie na-
dzieje pan z tym wi��e?

- Du�e, poniewa� to tak�e dzia�ania na wielu p�asz-
czyznach. To z jednej strony walka z problemem nie-
doboru wody, który dotyka rolników, a z drugiej, 
gwarancja bezpiecze�stwa dla ludzi mieszkaj�cych 
na terenach zagro�onych powodziami. Dzi�ki inwes-
tycjom wartym w sumie kilkaset milionów z�otych 
poprawiamy retencj� wody w naszym regionie. 
Spó�ki wodne ju� drugi rok z rz�du otrzymuj� dotacje 
na budow� i remonty jazów, na odmulanie i po-
g��bianie rowów melioracyjnych. Tylko w tym roku 
by�y to w sumie 4 miliony z�otych, z czego 2 miliony 
pochodzi�y z bud�etu województwa. Dzi�ki porozu-
mieniu ze spó�k� Wody Polskie na terenie naszego 
regionu powstanie ponad sto nowych urz�dze� 
pi�trz�cych wod�. Dobry przyk�ad tej wspó�pracy to 
rozpocz�te na pocz�tku grudnia prace przy pog��-
bianiu Pilicy. Ta inwestycja, warta 40 milionów 
z�otych, zabezpieczy mieszka�ców Sulejowa przed 
powodziami, a podczas suszy ma zapobiec obni�aniu 
poziomu wody w Zalewie Sulejowskim. Mam na-
dziej�, �e dzi�ki tym kompleksowym dzia�aniom, 

uj�tym pod has�em �Nawadniamy �ódzkie�, nie 
b�dziemy ju� musieli patrze� na rozpacz rolników, 
którzy zmagaj� si� z susz� czy na �odzie zacumowane 
na wyschni�tych brzegach akwenów.

Jednym ze sztandarowych pana projektów by�a walka 
z wykluczeniem komunikacyjnym, dzi�ki któremu 
tysi�ce mieszka�ców województwa zyska�o po��czenia 
autobusowe. W tym roku zosta�y otwarte kolejne trasy. 
Jest pan zadowolony z realizacji tego programu?

- Oczywi�cie. Tutaj tak�e wystarczy przytoczy� liczby. 
Mieszka�cy a� 220 miejscowo�ci zyskali po��czenia 
autobusowe na 36 liniach, a to oznacza, �e w ko�cu 
mog� spokojnie dojecha� do pracy, szko�y czy szpi-
tala. Ale moja walka z wykluczeniem komunikacyj-
nym trwa. Analizujemy sytuacj�, co mo�e zaowoco-
wa� kolejnymi po��czeniami. Przypomn� te�, 
�e nasze projekty budowy linii kolejowych zosta�y za-
kwali�kowane do drugiego etapu rz�dowego progra-
mu Kolej Plus. To dobra prognoza na to, �e du�a gru-
pa mieszka�ców regionu zyska tak�e mo�liwo�� 
podró�owania poci�gami.

Jak zapami�ta pan rok 2020?
- Jako trudny i pe�en wyzwa� rok pandemii. Ale tak�e 
jako rok, w którym mimo wszystko uda�o si� 
zrealizowa� wiele planów.

Czego �yczy pan mieszka�com województwa na rok 
2021?

- Zdrowia i jak najszybszego powrotu do normal-
no�ci, takiej sprzed epidemii koronawirusa. �ycz� te� 
Pa�stwu kreatywno�ci i pomys�owo�ci w planach na 
rozwój waszych ma�ych ojczyzn. Gwarantuj�, 
�e pomo�emy w ich realizacji.

Rozmawia�: Andrzej Adamczewski

 Pandemia zmusi�a nas do zmia-
ny planów i zamierze�. Okre�li�a 
nowe zasady w kontaktach mi�dzy 
lud�mi, wyznaczy�a nowe standar-
dy w pracy i codziennym �yciu. 
Zdeterminowa�a to, jak �yjemy, bez 
wzgl�du na wiek czy status spo�eczny. 
 Ograniczona zosta�a mo�liwo�� 
spotykania si� i przemieszczania. Wiele 
�rm i zak�adów pracy zosta�o zamk-
ni�tych. Na ci��k� prób� wystawio-
na zosta�a s�u�ba zdrowia. Lekarze, 
piel�gniarki, diagno�ci laborato-
ryjni, ratownicy medyczni stan�li 
na pierwszej linii frontu walki z wi-
rusem. Od pierwszych chwil rozwi-
jaj�cej si� w szybkim tempie epide-
mii by�o wiadomo, �e to w�a�nie 
s�u�ba zdrowia jest najwa�niejszym 
elementem strategii przeciwdzia�ania 
pandemii Covid-19 oraz jej skutkom. 
 Samorz�d województwa �ódz-
kiego od pierwszych chwil epidemii 
widzia� i docenia� powag� sytuacji. 
B�yskawicznie podejmowane dzia-
�ania pozwoli�y na wszechstronn� 
pomoc mieszka�com regionu. Jed-
nak walka z epidemi� to ogólno-
narodowe dzia�ania, do których nie 
mo�na  podchodzi� indywidualnie, 
bez koordynacji z innymi podmio-
tami. W naszym województwie 
ta wspó�praca by�a zaplanowana 
i dobrze zorganizowana. To da�o 
szybkie efekty. W porozumieniu 
z wojewod� �ódzkim Tobiaszem 
Boche�skim ustalono, �e jedno-
imiennym szpitalem przyjmuj�cych 
zaka�onych koronawirusem b�dzie 
szpital wojewódzki w Zgierzu. Na 

pierwszej linii frontu od pocz�tku 
by� wojewódzki szpital zaka�ny im. 
Biega�skiego w �odzi, który przyj-
mowa� pierwszych zaka�onych pa-
cjentów. Ta wspó�praca w dziedzi-
nie polityki i opieki zdrowotnej 

trwa. Jej efektem s� decyzje podj�te 
przez zarz�d województwa �ódz-
kiego o przeznaczeniu pot��nych 
funduszy na walk� z epidemi�.

 Województwo �ódzkie jako jed-
no z trzech pierwszych w Polsce 
otrzyma�o formaln� zgod� Komisji 
Europejskiej na przeznaczenie pieni�-
dzy unijnych na walk� z Covid-19. 
Urz�d Marsza�kowski W� opraco-
wa� programy wsparcia, które wci�� 
s� realizowane. 
 � Nasze programy, realizowane 
w oparciu o fundusze Unii Europej-
skiej, pozwalaj� wyposa�y� szpitale 
oraz inne placówki zdrowia w specja-
listyczny sprz�t, tak potrzebny w wal-
ce z pandemi�. Pozwalaj� tak�e za-
bezpieczy� personel medyczny, czyli 
ludzi pracuj�cych na pierwszej linii 
tej walki, w �rodki ochrony osobistej 
� mówi  marsza�ek  Grzegorz  Schreiber.
 O tym, jak wa�ne by�o to wspar-
cie, mówi� liczby i kwoty. Na wypo-
sa�enie szpitali Urz�d Marsza�kow-
ski W� przekaza� ponad 96 milio-
nów z�otych. Za te pieni�dze kupio-
ne zosta�y 34 ambulanse, 6 tomo-
grafów komputerowych, 125 respi-
ratorów, 9 aparatów rentgenow-
skich, 142 kardiomonitory, 486 pomp 
infuzyjnych, 139 �ó�ek dla oddzia-
�ów intensywnej opieki medycznej. 
Za ponad 130 tysi�cy z�otych kupio-
ny zosta� analizator immunologicz-
ny do oznaczania przeciwcia� w oso-
czu ozdrowie�ców. Dzi�ki staraniom 
marsza�ka Grzegorza Schreibera 
uda�o si� pozyska� równie� sprz�t, 
mi�dzy innymi z Agencji Rezerw 
Materia�owych. To 24 respiratory 
i 66 kardiomonitorów. �rodki ochro-
ny osobistej dla lekarzy i piel�gnia-
rek, a wi�c maseczki, kombinezony, 

przy�bice i r�kawice, do tej pory 
kosztowa�y 36 milionów z�otych. 
 Pod koniec roku samorz�d woje-
wództwa wygospodarowa� kolejne 
10 mln z� na bezpo�rednie wsparcie 
dla szpitali wojewódzkich. Z tej 
kwoty 3 mln z� zosta�y przeznaczone 
na zakup �rodków ochrony oso-
bistej, tj. p�ynów do dezynfekcji, 
maseczek i kombinezonów. Po-
zosta�a cze�� tej sumy, czyli 7 mln z�, 
zosta�a wykorzystana na zakup 
respiratorów, kardiomonitorów, 
pomp infuzyjnych, �ó�ek na potrze-
by anestezjologii i intensywnej tera-
pii oraz aparatów do wysokoprze-

p�ywowej terapii tlenowej. S� to 
urz�dzenia wspomagaj�ce leczenie 
pacjentów, którzy maj� trudno�ci 
w oddychaniu, ale nie wymagaj� 
jeszcze respiratorów.
 � Prac� ludzi z pierwszej linii 
frontu walki z Covid-19 doceniali�-
my i wspierali�my te� w inny, istotny 
sposób. Na dodatki do pensji dla 
medyków zajmuj�cych si� pacjen-
tami z COVID-19 w naszych szpi-
talach przeznaczyli�my ponad 
24,5 miliona z�otych. By�y to pieni�-
dze z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego oraz bud�etu pa�stwa 
� dodaje Grzegorz Schreiber.
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Covid-19. Po pierwsze, 
szpitale i służby medyczne

Prze�om lutego i marca 2020 roku. Polacy z niepokojem przeczesuj� serwisy informacyjne, 
ogl�daj� konferencje prasowe ministra zdrowia, �ledz� doniesienia z krajów Europy i �wia-
ta. Ta wiadomo�� zelektryzowa�a nas 4 marca. Tego dnia zosta� potwierdzony pierwszy 
przypadek zaka�enia koronawirusem w naszym kraju. Od tej chwili zmieni�o si� w naszym 
�yciu niemal wszystko�
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KUPILIŚMY
Sprzęt do szpitali przekazywali członkowie zarządu 
województwa, w tym  marszałek Grzegorz Schreiber

Wicemarszałek Zbigniew Ziemba przekazał kardiomonitory dla szpitala w Bełchatowie

Beata Graszka

Wicemarszałek Piotr Adamczyk przekazał respiratory 
dla szpitala im. Biegańskiego w Łodzi

Na sprzęt dla szpitali zarząd województwa łódzkiego 
przeznaczył 96 milionów złotych
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To był czas wyzwań
- podsumowuje rok 2020 Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego
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do�nansowania bada� prowadz�cych do lepszego 
poznania mechanizmów dzia�ania choroby, nie mia-
�em w�tpliwo�ci, �e musimy wesprze� te dzia�ania. 
Zw�aszcza �e projekt badawczy Uniwersytetu Me-
dycznego w �odzi to ogromna szansa na to, �e �atwiej 
b�dzie leczy� najci��sze objawy Covid-19.

Trwa intensywna praca nad Strategi� Rozwoju 
Województwa �ódzkiego do roku 2030. Jaki jest sto-
pie� zaawansowania prac nad tym dokumentem? 

- T� prac� opó�ni� wybuch pandemii. Byli�my zmu-
szeni poprosi� radnych wojewódzkich o przesuni�cie 
ostatecznego terminu z�o�enia dokumentu. Podczas 
konsultacji, które trwa�y do marca, dostali�my du�o 
ciekawych propozycji od samorz�dów, organizacji 
pozarz�dowych oraz mieszka�ców. Jednak ja czu�em 
niedosyt, bo nie wyczerpywa�o to potencja�u, jaki ma 
nasz region. Dlatego poprosi�em o, nazwijmy to, 
dogrywk�. Prace nad strategi� dobiegaj� ko�ca. 
Przygotujemy dobry plan na najbli�sze dziesi�cio-
lecie, który pozwoli spokojnie inwestowa� w rozwój 
województwa i skutecznie walczy� z tym, co dzi� jest 
nasz� s�absz� stron�.

Prace nad strategi� by�y te� wa�n� cz��ci� rozpocz�tej 
jesieni� serii spotka� z mieszka�cami w cyklu �Po-
rozmawiajmy w �ódzkiem�.

- Spotkania zaplanowali�my na pocz�tek 2020 roku. 
Plany pokrzy�owa� nam koronawirus. Ale strategia 
by�a tylko jednym z powodów naszego wyj�cia 
w teren. Wa�niejsze by�o to, aby pokaza�, �e wa�ni s� 
dla nas mieszka�cy ca�ego województwa, �e chcemy 
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rantuj� sukcesy. To wymaga pracy, zaanga�owania, 
pokazywania potencja�u województwa i szerokich, 
ogólnopolskich korzy�ci, jakie przynios� inwestycje 
w naszym regionie.

Mi�dzy innymi we wspó�pracy z rz�dem i spó�k� 
Wody Polskie uda�o si� rozpocz�� szereg dzia�a� 
pod has�em �Nawadniamy �ódzkie�. Wa�nych dla rolni-
ków, ale tak�e dla bezpiecze�stwa mieszka�ców tere-
nów po�o�onych przy akwenach i rzekach. Jakie na-
dzieje pan z tym wi��e?

- Du�e, poniewa� to tak�e dzia�ania na wielu p�asz-
czyznach. To z jednej strony walka z problemem nie-
doboru wody, który dotyka rolników, a z drugiej, 
gwarancja bezpiecze�stwa dla ludzi mieszkaj�cych 
na terenach zagro�onych powodziami. Dzi�ki inwes-
tycjom wartym w sumie kilkaset milionów z�otych 
poprawiamy retencj� wody w naszym regionie. 
Spó�ki wodne ju� drugi rok z rz�du otrzymuj� dotacje 
na budow� i remonty jazów, na odmulanie i po-
g��bianie rowów melioracyjnych. Tylko w tym roku 
by�y to w sumie 4 miliony z�otych, z czego 2 miliony 
pochodzi�y z bud�etu województwa. Dzi�ki porozu-
mieniu ze spó�k� Wody Polskie na terenie naszego 
regionu powstanie ponad sto nowych urz�dze� 
pi�trz�cych wod�. Dobry przyk�ad tej wspó�pracy to 
rozpocz�te na pocz�tku grudnia prace przy pog��-
bianiu Pilicy. Ta inwestycja, warta 40 milionów 
z�otych, zabezpieczy mieszka�ców Sulejowa przed 
powodziami, a podczas suszy ma zapobiec obni�aniu 
poziomu wody w Zalewie Sulejowskim. Mam na-
dziej�, �e dzi�ki tym kompleksowym dzia�aniom, 

uj�tym pod has�em �Nawadniamy �ódzkie�, nie 
b�dziemy ju� musieli patrze� na rozpacz rolników, 
którzy zmagaj� si� z susz� czy na �odzie zacumowane 
na wyschni�tych brzegach akwenów.

Jednym ze sztandarowych pana projektów by�a walka 
z wykluczeniem komunikacyjnym, dzi�ki któremu 
tysi�ce mieszka�ców województwa zyska�o po��czenia 
autobusowe. W tym roku zosta�y otwarte kolejne trasy. 
Jest pan zadowolony z realizacji tego programu?

- Oczywi�cie. Tutaj tak�e wystarczy przytoczy� liczby. 
Mieszka�cy a� 220 miejscowo�ci zyskali po��czenia 
autobusowe na 36 liniach, a to oznacza, �e w ko�cu 
mog� spokojnie dojecha� do pracy, szko�y czy szpi-
tala. Ale moja walka z wykluczeniem komunikacyj-
nym trwa. Analizujemy sytuacj�, co mo�e zaowoco-
wa� kolejnymi po��czeniami. Przypomn� te�, 
�e nasze projekty budowy linii kolejowych zosta�y za-
kwali�kowane do drugiego etapu rz�dowego progra-
mu Kolej Plus. To dobra prognoza na to, �e du�a gru-
pa mieszka�ców regionu zyska tak�e mo�liwo�� 
podró�owania poci�gami.

Jak zapami�ta pan rok 2020?
- Jako trudny i pe�en wyzwa� rok pandemii. Ale tak�e 
jako rok, w którym mimo wszystko uda�o si� 
zrealizowa� wiele planów.

Czego �yczy pan mieszka�com województwa na rok 
2021?

- Zdrowia i jak najszybszego powrotu do normal-
no�ci, takiej sprzed epidemii koronawirusa. �ycz� te� 
Pa�stwu kreatywno�ci i pomys�owo�ci w planach na 
rozwój waszych ma�ych ojczyzn. Gwarantuj�, 
�e pomo�emy w ich realizacji.

Rozmawia�: Andrzej Adamczewski

 Pandemia zmusi�a nas do zmia-
ny planów i zamierze�. Okre�li�a 
nowe zasady w kontaktach mi�dzy 
lud�mi, wyznaczy�a nowe standar-
dy w pracy i codziennym �yciu. 
Zdeterminowa�a to, jak �yjemy, bez 
wzgl�du na wiek czy status spo�eczny. 
 Ograniczona zosta�a mo�liwo�� 
spotykania si� i przemieszczania. Wiele 
�rm i zak�adów pracy zosta�o zamk-
ni�tych. Na ci��k� prób� wystawio-
na zosta�a s�u�ba zdrowia. Lekarze, 
piel�gniarki, diagno�ci laborato-
ryjni, ratownicy medyczni stan�li 
na pierwszej linii frontu walki z wi-
rusem. Od pierwszych chwil rozwi-
jaj�cej si� w szybkim tempie epide-
mii by�o wiadomo, �e to w�a�nie 
s�u�ba zdrowia jest najwa�niejszym 
elementem strategii przeciwdzia�ania 
pandemii Covid-19 oraz jej skutkom. 
 Samorz�d województwa �ódz-
kiego od pierwszych chwil epidemii 
widzia� i docenia� powag� sytuacji. 
B�yskawicznie podejmowane dzia-
�ania pozwoli�y na wszechstronn� 
pomoc mieszka�com regionu. Jed-
nak walka z epidemi� to ogólno-
narodowe dzia�ania, do których nie 
mo�na  podchodzi� indywidualnie, 
bez koordynacji z innymi podmio-
tami. W naszym województwie 
ta wspó�praca by�a zaplanowana 
i dobrze zorganizowana. To da�o 
szybkie efekty. W porozumieniu 
z wojewod� �ódzkim Tobiaszem 
Boche�skim ustalono, �e jedno-
imiennym szpitalem przyjmuj�cych 
zaka�onych koronawirusem b�dzie 
szpital wojewódzki w Zgierzu. Na 

pierwszej linii frontu od pocz�tku 
by� wojewódzki szpital zaka�ny im. 
Biega�skiego w �odzi, który przyj-
mowa� pierwszych zaka�onych pa-
cjentów. Ta wspó�praca w dziedzi-
nie polityki i opieki zdrowotnej 

trwa. Jej efektem s� decyzje podj�te 
przez zarz�d województwa �ódz-
kiego o przeznaczeniu pot��nych 
funduszy na walk� z epidemi�.

 Województwo �ódzkie jako jed-
no z trzech pierwszych w Polsce 
otrzyma�o formaln� zgod� Komisji 
Europejskiej na przeznaczenie pieni�-
dzy unijnych na walk� z Covid-19. 
Urz�d Marsza�kowski W� opraco-
wa� programy wsparcia, które wci�� 
s� realizowane. 
 � Nasze programy, realizowane 
w oparciu o fundusze Unii Europej-
skiej, pozwalaj� wyposa�y� szpitale 
oraz inne placówki zdrowia w specja-
listyczny sprz�t, tak potrzebny w wal-
ce z pandemi�. Pozwalaj� tak�e za-
bezpieczy� personel medyczny, czyli 
ludzi pracuj�cych na pierwszej linii 
tej walki, w �rodki ochrony osobistej 
� mówi  marsza�ek  Grzegorz  Schreiber.
 O tym, jak wa�ne by�o to wspar-
cie, mówi� liczby i kwoty. Na wypo-
sa�enie szpitali Urz�d Marsza�kow-
ski W� przekaza� ponad 96 milio-
nów z�otych. Za te pieni�dze kupio-
ne zosta�y 34 ambulanse, 6 tomo-
grafów komputerowych, 125 respi-
ratorów, 9 aparatów rentgenow-
skich, 142 kardiomonitory, 486 pomp 
infuzyjnych, 139 �ó�ek dla oddzia-
�ów intensywnej opieki medycznej. 
Za ponad 130 tysi�cy z�otych kupio-
ny zosta� analizator immunologicz-
ny do oznaczania przeciwcia� w oso-
czu ozdrowie�ców. Dzi�ki staraniom 
marsza�ka Grzegorza Schreibera 
uda�o si� pozyska� równie� sprz�t, 
mi�dzy innymi z Agencji Rezerw 
Materia�owych. To 24 respiratory 
i 66 kardiomonitorów. �rodki ochro-
ny osobistej dla lekarzy i piel�gnia-
rek, a wi�c maseczki, kombinezony, 

przy�bice i r�kawice, do tej pory 
kosztowa�y 36 milionów z�otych. 
 Pod koniec roku samorz�d woje-
wództwa wygospodarowa� kolejne 
10 mln z� na bezpo�rednie wsparcie 
dla szpitali wojewódzkich. Z tej 
kwoty 3 mln z� zosta�y przeznaczone 
na zakup �rodków ochrony oso-
bistej, tj. p�ynów do dezynfekcji, 
maseczek i kombinezonów. Po-
zosta�a cze�� tej sumy, czyli 7 mln z�, 
zosta�a wykorzystana na zakup 
respiratorów, kardiomonitorów, 
pomp infuzyjnych, �ó�ek na potrze-
by anestezjologii i intensywnej tera-
pii oraz aparatów do wysokoprze-

p�ywowej terapii tlenowej. S� to 
urz�dzenia wspomagaj�ce leczenie 
pacjentów, którzy maj� trudno�ci 
w oddychaniu, ale nie wymagaj� 
jeszcze respiratorów.
 � Prac� ludzi z pierwszej linii 
frontu walki z Covid-19 doceniali�-
my i wspierali�my te� w inny, istotny 
sposób. Na dodatki do pensji dla 
medyków zajmuj�cych si� pacjen-
tami z COVID-19 w naszych szpi-
talach przeznaczyli�my ponad 
24,5 miliona z�otych. By�y to pieni�-
dze z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego oraz bud�etu pa�stwa 
� dodaje Grzegorz Schreiber.
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Covid-19. Po pierwsze, 
szpitale i służby medyczne

Prze�om lutego i marca 2020 roku. Polacy z niepokojem przeczesuj� serwisy informacyjne, 
ogl�daj� konferencje prasowe ministra zdrowia, �ledz� doniesienia z krajów Europy i �wia-
ta. Ta wiadomo�� zelektryzowa�a nas 4 marca. Tego dnia zosta� potwierdzony pierwszy 
przypadek zaka�enia koronawirusem w naszym kraju. Od tej chwili zmieni�o si� w naszym 
�yciu niemal wszystko�
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KUPILIŚMY
Sprzęt do szpitali przekazywali członkowie zarządu 
województwa, w tym  marszałek Grzegorz Schreiber

Wicemarszałek Zbigniew Ziemba przekazał kardiomonitory dla szpitala w Bełchatowie

Beata Graszka

Wicemarszałek Piotr Adamczyk przekazał respiratory 
dla szpitala im. Biegańskiego w Łodzi

Na sprzęt dla szpitali zarząd województwa łódzkiego 
przeznaczył 96 milionów złotych
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To był czas wyzwań
- podsumowuje rok 2020 Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego
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 � To by�o bardzo istotne wspar-
cie � mówi Aleksandra Gadomska, 
dyrektor Domu Pomocy Spo�ecznej 
w Sieradzu.
 DPS w Sieradzu to jedna z naj-
wi�kszych tego typu placówek 
w �ódzkiem. W podzielonym na 
trzy �lie DPS mieszka blisko 380 
pensjonariuszy; pracuje tu 260 osób. 
W programie ��ódzkie Pomaga� 
placówka zosta�a wsparta kwot� 
prawie 1,5 miliona z�.
 � Wyposa�ali�my 19 izolatoriów 
dla mieszka�ców i pracowników.  
Na dop�aty do pensji dla nas, pra-
cowników DPS, ka�dy zastrzyk go-
tówki jest niezwykle cenny, zw�asz-
cza w tak trudnym okresie pande-
mii. Nasi pracownicy mogli te� no-
cowa� na terenie DPS, by nie nara-
�a� na zaka�enie koronawirusem 
swoich bliskich � wylicza Alek-
sandra Gadomska.
 W izolatoriach, oprócz �ó�ek 
i mebli, znalaz�y si� dyfuzory tlenu, 
pulsoksymetry i termometry bez-
dotykowe. � Program zagwaran-

towa� �rodki, które dotar�y do nas w 
odpowiednim momencie. Najbar-
dziej k�opotliwa by�a druga fala epi-
demii w pa�dzierniku i listopadzie, 
a my zd��yli�my si� do niej przygo-
towa� � podsumowuje dyrektor 
sieradzkiego DPS.
 ��ódzkie Pomaga� to projekt 
wspó��nansowany przez Uni� Eu-
ropejsk� ze �rodków Europejskiego 
Funduszu Spo�ecznego. Wniosek 
z�o�ony przez Województwo �ódz-
kie za po�rednictwem Regional-
nego Centrum Polityki Spo�ecznej 
zosta� wybrany do do�nansowania 
w naborze og�oszonym przez Mini-
sterstwo Rodziny, Pracy i Polityki 
Spo�ecznej, zorganizowanym w try-
bie nadzwyczajnym. G�ównym ce-
lem projektu by�o zapewnienie zdro-
wia i bezpiecze�stwa epidemiczne-
go podopiecznym oraz kadrze do-
mów pomocy spo�ecznej, zapobiega-
nie rozprzestrzenianiu si� COVID-19 
w instytucjach opieku�czych oraz 
�agodzenie skutków epidemii korona-
wirusa w grupach du�ego ryzyka.
 � To pracownicy domów pomo-
cy spo�ecznej b�d� korzysta� z mo-
�liwo�ci �nansowych, jakie daje 
program ��ódzkie Pomaga� � mó-
wi� we wrze�niu Zbigniew Ziemba, 
wicemarsza�ek województwa �ódz-
kiego. � W skali naszego regionu te 

mo�liwo�ci b�d� dotyczy�y sze��dzie-
si�ciu domów pomocy spo�ecznej.
 Wsparcie by�o skierowane do 
podmiotów prowadz�cych domy 
pomocy spo�ecznej. O pieni�dze 
mog�y wyst�powa� lokalne samo-
rz�dy, stowarzyszenia, fundacje, 
ko�cielne osoby prawne, spó�ki 
i przedsi�biorcy. Projekt realizo-
wa�o Regionalne Centrum Polityki 
Spo�ecznej w �odzi � jednostka sa-
morz�du województwa. Wnioski 
z�o�y�y 33 podmioty, prowadz�ce 
61 domów pomocy spo�ecznej � 20 sa-
morz�dów i 13 podmiotów niepub-
licznych. Pieni�dze otrzymali wszys-
cy, którzy wyst�pili o wsparcie.
 Najwi�cej, prawie 5,8 mln z�, 
otrzyma�y w�adze �odzi, które pro-
wadz� 13 domów pomocy spo�ecz-
nej. Kolejne wnioski z najwy�sz� 
kwot� zosta�y z�o�one przez: powiat 
sieradzki � 1,8 mln z� dla 2 DPS, po-
wiat pabianicki � 1,5 mln z� dla 
2 DPS oraz powiat kutnowski 
� 1,2 mln z� dla 5 domów pomocy 
spo�ecznej. Wsparcie mog�o by� prze-
znaczone na wyp�at� dodatków do wy-
nagrodze� pracowników DPS, za-
pewnienie mo�liwo�ci noclegu dla 
pracowników DPS poza miejscem 
zamieszkania, na utworzenie tym-
czasowych miejsc na kwarantann� dla 
podopiecznych i pracowników DPS.

 � To dla nas bardzo wa�ne zlecenie, 
bo ka�de zlecenie, ka�dy klient to po-
moc w trudnych czasach pandemii. Ale 
zlecenie od pana marsza�ka ma znacze-
nie szczególne, bo jest przeznaczone 
dla mniejszych i wi�kszych �rm w woje-
wództwie �ódzkim. Chcemy, by nasze 
certy�kowane wyroby by�y w szpitalach 
i wszystkich miejscach, gdzie przyda-
dz� si� do ochrony zdrowia � mówi� 
Andrzej Wieczorek, w�a�ciciel �rmy 

Wamatex z Aleksandrowa �ódzkiego.
 Wamatex by�a jedn� z �rm, które 
szy�y kombinezony ochronne dla per-
sonelu medycznego na zlecenie  Urz�du 
Marsza�kowskiego W�. W projekcie, 
który umo�liwi� to wsparcie, kupowane 
by�y tak�e maseczki chirurgiczne, przy�-
bice, r�kawice. Zakupy by�y �nanso-
wane z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego i bud�etu pa�stwa.

Samorz�d województwa �ódzkiego zamó-
wi� u lokalnych przedsi�biorców kombi-
nezony ochronne dla personelu medyczne-
go. By� to element projektu walki z epide-
mi� koronawirusa.

Kombinezony dla lekarzy, 
zlecenia dla firm

 Zarz�d Województwa �ódzkiego prze-
kaza� mieszka�com regionu ponad 
milion sto dwadzie�cia cztery tysi�ce 
maseczek wielokrotnego u�ytku. By�a 
to konkretna pomoc w ochronie przed 
zara�eniem wirusem SARS-CoV-2.   
 Co bardzo wa�ne, uszycie 
maseczek zosta�o zlecone lokal-
nym przedsi�biorcom. W opar-
ciu o fundusze Unii Europej-
skiej Urz�d Marsza�kowski 
Województwa �ódzkiego ja-
ko jedyny w Polsce stworzy� 
projekt, dzi�ki któremu wspar-
cie w trudnych czasach pan-
demii otrzyma�o blisko 160 �rm, 
g�ównie mikro i ma�ych przed-
si�biorstw z naszego regionu.

 Maseczki mieszka�cy regionu mo-
gli odbiera� w instytucjach nale��cych 
do Urz�du Marsza�kowskiego, rozda-
wali je konduktorzy w poci�gach �ódz-
kiej Kolei Aglomeracyjnej, pomagali  
rozdawa� policjanci i �o�nierze.

Ponad milion 
maseczek dla 
mieszkańców 
województwa

 � To by� trudny rok dla polskiej 
i europejskiej gospodarki. Pande-
mia koronawirusa nie oszcz�dzi�a 
�adnego kraju na naszym konty-
nencie. W Polsce wiele �rm mu-
sia�o si� zmierzy� z niespotyka-
nymi dot�d problemami. Rz�d 
oraz samorz�d województwa �ódz-
kiego zrobi�y du�o, aby pomóc 
przedsi�biorcom, którzy znale�li 
si� w najtrudniejszej sytuacji. Rz�-
dowe tarcze i programy pomoco-

we, stworzone przez samorz�d na-
szego województwa, by�y wspar-
ciem dla rzeszy �rm, pomog�y oca-
li� tysi�ce miejsc pracy � mówi 
marsza�ek województwa �ódzkiego 
Grzegorz Schreiber. 
 Samorz�d województwa �ódz-
kiego jako jedyny w Polsce opraco-
wa� i zrealizowa� program zakupu 
czterech milionów maseczek wie-
lokrotnego u�ytku. Szycie mase-
czek powierzone zosta�o �rmom 

z regionu �ódzkiego. Dzi�ki temu 
przedsi�biorcy otrzymali wspar-
cie �nansowe wysoko�ci 4 mi-
lionów z�otych. Kolejne 3,7 mi-
liona z�otych przedsi�biorcy 
otrzymali za uszycie kombine-
zonów, które przekazane zosta�y 
pracownikom medycznym.
� Dzi�ki dotacjom, które za-
gwarantowali�my, nasze �rmy zys-
ka�y w sumie 171 milionów z�o-
tych � dodaje Grzegorz Schreiber.
 To niebagatelne wsparcie 
przedsi�biorcy mogli wykorzys-

ta� na zmian� bran�y - ponad 
114 milionów z�otych, oraz �nan-
sowanie kapita�u obrotowego 
mikro i ma�ych przedsi�biorstw 
� ponad 57 mln z�. Podstawo-
wym celem pomocy kierowanej 
do mikro i ma�ych przedsi�-
biorców by�o i jest utrzymanie 
miejsc pracy. Za pozyskane fun-
dusze mo�na by�o na przyk�ad 
s�nansowa� zakup maszyn, 
sprz�tu, programów i aplikacji, 
a nawet reklam w internecie, czy 
utworzenie strony internetowej.
 Dodatkowo w ramach tarczy 
antykryzysowej za po�rednic-
twem Wojewódzkiego Urz�du 
Pracy do przedsi�biorców tra�-
�o ponad miliard z�otych. Firmy 
mog�y wykorzysta� te pieni�dze 
na do�nansowanie kosztów wy-
nagrodze� i sk�adek ZUS, do�-
nansowanie kosztów jednooso-
bowych dzia�alno�ci gospodar-
czych i kosztów dzia�alno�ci or-
ganizacji pozarz�dowych. 
 Prawie 111 milionów z�otych 
wynios�a pula �rodków na pre-
ferencyjne po�yczki dla przed-

si�biorców. Samorz�d wojewódz-
twa �ódzkiego, w porozumieniu 
z Bankiem Gospodarstwa Kra-
jowego, wprowadzi� udogod-
nienia, które pomaga�y rozwi�-
za� trudno�ci i korzystnie wp�y-
n�� na kondycj� �nansow� przed-
si�biorstw. To mi�dzy innymi wy-
d�u�enie czasu na sp�at� po�yczek, 
a tak�e wprowadzenie tzw. wakacji 
kredytowych, czyli przerw w sp�a-
cie zobowi�za�. 
 My�l�c o przedsi�biorcach, 
Urz�d Marsza�kowski uruchomi� 
internetow� stron� informacyjn� 
www.biznes.lodzkie.pl/korona-
wirus, której celem jest dostar-
czanie informacji o koronawi-
rusie oraz o pomocnych rozwi�-
zaniach. Natomiast na Facebooku 
utworzona zosta�a grupa pod naz-
w� �ódzkie walczy z Covid-19, 
która kojarzy ze sob� �rmy po-
siadaj�ce materia�y do wytwa-
rzania maseczek, kombinezo-
nów ochronnych, z lud�mi, któ-
rzy maj� moce, aby je wyprodu-
kowa� i przekaza� szpitalom.

Ponad miliard zło tych dla przedsiębiorców

Pomoc �rmom w dobie pandemii i walka z jej katastrofal-
nymi skutkami nale�a�y do kluczowych wyzwa�. 

Beata Graszka

 W �odzi premier Mateusz Morawiecki og�osi� na 
pocz�tku grudnia plan szczepie� na COVID-19. 
Jak poinformowa�, Polska podpisa�a umowy na dos-
taw� ponad 45 milionów dawek szczepionki z trzema 
�rmami farmaceutycznymi: Astra-Zeneca, P�zer 
BioNTech oraz Johnson&Johnson. 
 - Szczepionki na Covid-19 mog� sta� si� nasz� 
szans� na powrót do normalno�ci � mówi� premier 
Mateusz Morawiecki � Pierwsze szczepienia mog� zos-
ta� przeprowadzone mniej wi�cej za dwa miesi�ce. Cze-
kamy na ostateczne decyzje Europejskiej Agencji Leków.
 Prezes Rady Ministrów wraz z Tobiaszem Boche�-
ski, wojewod� �ódzkim i Grzegorzem Schreiberem, 
marsza�kiem województwa �ódzkiego, wizytowali te� 
szpital rezerwowy w hali Expo przy al. Politechniki 
w �odzi, gdzie spotkali si� z przedstawicielami leka-
rzy. Przypomnijmy, �e to pierwszy szpital rezerwowy  

utworzony po powo�aniu tego typu lecznicy na Sta-
dionie Narodowym w Warszawie. Szpital zosta� skon-
struowany w taki sposób, aby nie tylko sprz�t me-
dyczny, ale te� infrastruktura mog�y zosta� wykorzys-
tane w innych szpitalach wojewódzkich, gdy nie b�-
dzie zagro�enia epidemicznego.

Wsparcie, które dotarło na czas
Andrzej Adamczewski

Ponad 24,5 miliona z�otych 
dostali na pocz�tku wrze�nia 
mieszka�cy i pracownicy do-
mów pomocy spo�ecznej w pro-
gramie ��ódzkie Pomaga�.

Plan szczepień na COVID-19 
poznaliśmy w Łodzi

 � W zwi�zku z zagro�eniem koro-
nawirusem podj�li�my dzia�ania zmie-
rzaj�ce do unowocze�nienia sprz�tu 
w wielu zakresach. Dotyczy�o to mi�-
dzy innymi karetek, poniewa� przy 
zagro�eniu �ycia to w�a�nie nowoczes-
na karetka mo�e by� kluczowym wa-
runkiem ratowania pacjentów � mówi� 
Grzegorz Schreiber, marsza�ek wo-
jewództwa �ódzkiego, komentuj�c 
zakup samochodów dla wojewódz-
kiego pogotowia. 
 Jak �atwo policzy�, warto�� jed-
nego ambulansu wynosi pó� milio-
na z�. Karetki s� wyposa�one w no-

woczesny sprz�t: najnowszy de�bry-
lator, jeden z najnowszych respira-
torów, pomp� infuzyjn�, krzes�o 
kardiologiczne, wytrzyma�e nosze 
z ud�wigiem do 250 kg oraz system 
wspomagania, a tak�e systemy do 
reanimacji LUCAS. 
 Co wa�ne, w ramach projektu 
do pogotowia tra��y te� 4 specja-
listyczne ambulanse: dwa bariatrycz-
ne dla osób nadmiernie oty�ych oraz 
dwa neonatologiczne dla noworod-
ków. Pieni�dze na ten cel Urz�d Mar-
sza�kowski pozyska� z Unii Europej-
skiej w ramach walki z Covid-19. 

Mikrogranty na walkę z Covid-19

Nowoczesne 
karetki dla 
pogotowia

Trzydzie�ci cztery najnowocze�niejsze karetki tra��y w tym roku do 
Wojewódzkiej Stacji Ratownictwa Medycznego w �odzi. Warto�� 
zakupu sprz�tu ratuj�cego zdrowie i �ycie ludzi wynosi 15  mln z�.

 By si�gn�� po pieni�dze z tej 
puli, organizacje pozarz�dowe 
z naszego regionu zg�osi�y ponad 
250 ofert. Dotacje otrzyma�y 
62. Swoje pomys�y mog�y zg�a-
sza� fundacje, stowarzyszenia, 
kluby sportowe. Najwi�cej wnios-
ków dotyczy�o kultury, sztuki, 
ochrony dziedzictwa kulturo-
wego, ochrony i promocji zdro-
wia, sportu. By�y tak�e projekty 
dzia�a� na rzecz porz�dku i bez-

piecze�stwa publicznego oraz 
ratownictwa i ochrony ludno�ci. 
Warto�� jednej dotacji wynosi�a 
od 2600 z� do 5000 z�. Najwi�cej 
propozycji wp�yn��o z �odzi 
oraz powiatów sieradzkiego, �owic-
kiego, zdu�skowolskiego, toma-
szowskiego i wielu�skiego. 
 W�ród organizacji, które 
otrzyma�y mikrogranty, by� skier-
niewicki oddzia� Wodnego Ochot-
niczego Pogotowia Ratunkowe-

go. Dotacja przeznaczona zosta-
�a na projekt �Przygotuj si� do 
sezonu letniego, zadbaj o odpor-
no�� organizmu, przeciwdzia�aj 
COVID-19, �wicz w domu�. Ko-
lejn� organizacj�, która otrzy-
ma�a wsparcie by� Miejsko-
Gminny Uczniowski Klub Spor-
towy �Pogo� Zdu�ska Wola�. Do-
tacja zosta�a przyznana na zada-
nie �Trening w czasach korony�.

Wojewódzki program mikrograntów na rzecz walki z COVID-19 to kolejny wa�ny 
element przeciwdzia�ania skutkom epidemii koronawirusa. Na realizacj� zada� pub-
licznych z tego programu zarz�d województwa �ódzkiego przeznaczy� 300 tys. z�.

300

62

tys. zł wyniosła pula na program 
mikrograntów na rzecz walki 

z COVID-19 

tyle projektów 
otrzymało dofinansowanie

Marszałek Grzegorz Schreiber 3 czerwca odwiedził dwie firmy, które przyjęły zlecenie na szycie 
kombinezonów ochronnych: Wamatex z Aleksandrowa Łódzkiego oraz ANS Sylwester Jurek z Ksawerowa

Dariusz Kulas

Dariusz Kulas

Maciej Mroczyński

Symboliczne czeki wręczali wicemarszałek Zbigniew Ziemba 
oraz członek zarządu województwa Robert Baryła i radni wojewódzcy, 
m.in. Zbigniew Linkowski (drugi z lewej)

Mateusz Morawiecki oraz wojewoda Tobiasz Bocheński 
i marszałek Grzegorz Schreiber obejrzeli szpital 
rezerwowy w hali Expo

Łukasz Stajuda, dyrektor Centrum Obsługi Przedsiębiorcy w Łodzi, 
przedstawia szczegóły wsparcia dla przedsiębiorców

Potrzeby właścicieli firm były z nimi konsultowane online

Wicemarszałek Piotr Adamczyk 
przy przekazaniu ambulansów

Marszałek Grzegorz Schreiber podczas pierwszej 
akcji pakowania maseczek

Maciej Petrycki

Andrzej Adamczewski
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 � To by�o bardzo istotne wspar-
cie � mówi Aleksandra Gadomska, 
dyrektor Domu Pomocy Spo�ecznej 
w Sieradzu.
 DPS w Sieradzu to jedna z naj-
wi�kszych tego typu placówek 
w �ódzkiem. W podzielonym na 
trzy �lie DPS mieszka blisko 380 
pensjonariuszy; pracuje tu 260 osób. 
W programie ��ódzkie Pomaga� 
placówka zosta�a wsparta kwot� 
prawie 1,5 miliona z�.
 � Wyposa�ali�my 19 izolatoriów 
dla mieszka�ców i pracowników.  
Na dop�aty do pensji dla nas, pra-
cowników DPS, ka�dy zastrzyk go-
tówki jest niezwykle cenny, zw�asz-
cza w tak trudnym okresie pande-
mii. Nasi pracownicy mogli te� no-
cowa� na terenie DPS, by nie nara-
�a� na zaka�enie koronawirusem 
swoich bliskich � wylicza Alek-
sandra Gadomska.
 W izolatoriach, oprócz �ó�ek 
i mebli, znalaz�y si� dyfuzory tlenu, 
pulsoksymetry i termometry bez-
dotykowe. � Program zagwaran-

towa� �rodki, które dotar�y do nas w 
odpowiednim momencie. Najbar-
dziej k�opotliwa by�a druga fala epi-
demii w pa�dzierniku i listopadzie, 
a my zd��yli�my si� do niej przygo-
towa� � podsumowuje dyrektor 
sieradzkiego DPS.
 ��ódzkie Pomaga� to projekt 
wspó��nansowany przez Uni� Eu-
ropejsk� ze �rodków Europejskiego 
Funduszu Spo�ecznego. Wniosek 
z�o�ony przez Województwo �ódz-
kie za po�rednictwem Regional-
nego Centrum Polityki Spo�ecznej 
zosta� wybrany do do�nansowania 
w naborze og�oszonym przez Mini-
sterstwo Rodziny, Pracy i Polityki 
Spo�ecznej, zorganizowanym w try-
bie nadzwyczajnym. G�ównym ce-
lem projektu by�o zapewnienie zdro-
wia i bezpiecze�stwa epidemiczne-
go podopiecznym oraz kadrze do-
mów pomocy spo�ecznej, zapobiega-
nie rozprzestrzenianiu si� COVID-19 
w instytucjach opieku�czych oraz 
�agodzenie skutków epidemii korona-
wirusa w grupach du�ego ryzyka.
 � To pracownicy domów pomo-
cy spo�ecznej b�d� korzysta� z mo-
�liwo�ci �nansowych, jakie daje 
program ��ódzkie Pomaga� � mó-
wi� we wrze�niu Zbigniew Ziemba, 
wicemarsza�ek województwa �ódz-
kiego. � W skali naszego regionu te 

mo�liwo�ci b�d� dotyczy�y sze��dzie-
si�ciu domów pomocy spo�ecznej.
 Wsparcie by�o skierowane do 
podmiotów prowadz�cych domy 
pomocy spo�ecznej. O pieni�dze 
mog�y wyst�powa� lokalne samo-
rz�dy, stowarzyszenia, fundacje, 
ko�cielne osoby prawne, spó�ki 
i przedsi�biorcy. Projekt realizo-
wa�o Regionalne Centrum Polityki 
Spo�ecznej w �odzi � jednostka sa-
morz�du województwa. Wnioski 
z�o�y�y 33 podmioty, prowadz�ce 
61 domów pomocy spo�ecznej � 20 sa-
morz�dów i 13 podmiotów niepub-
licznych. Pieni�dze otrzymali wszys-
cy, którzy wyst�pili o wsparcie.
 Najwi�cej, prawie 5,8 mln z�, 
otrzyma�y w�adze �odzi, które pro-
wadz� 13 domów pomocy spo�ecz-
nej. Kolejne wnioski z najwy�sz� 
kwot� zosta�y z�o�one przez: powiat 
sieradzki � 1,8 mln z� dla 2 DPS, po-
wiat pabianicki � 1,5 mln z� dla 
2 DPS oraz powiat kutnowski 
� 1,2 mln z� dla 5 domów pomocy 
spo�ecznej. Wsparcie mog�o by� prze-
znaczone na wyp�at� dodatków do wy-
nagrodze� pracowników DPS, za-
pewnienie mo�liwo�ci noclegu dla 
pracowników DPS poza miejscem 
zamieszkania, na utworzenie tym-
czasowych miejsc na kwarantann� dla 
podopiecznych i pracowników DPS.

 � To dla nas bardzo wa�ne zlecenie, 
bo ka�de zlecenie, ka�dy klient to po-
moc w trudnych czasach pandemii. Ale 
zlecenie od pana marsza�ka ma znacze-
nie szczególne, bo jest przeznaczone 
dla mniejszych i wi�kszych �rm w woje-
wództwie �ódzkim. Chcemy, by nasze 
certy�kowane wyroby by�y w szpitalach 
i wszystkich miejscach, gdzie przyda-
dz� si� do ochrony zdrowia � mówi� 
Andrzej Wieczorek, w�a�ciciel �rmy 

Wamatex z Aleksandrowa �ódzkiego.
 Wamatex by�a jedn� z �rm, które 
szy�y kombinezony ochronne dla per-
sonelu medycznego na zlecenie  Urz�du 
Marsza�kowskiego W�. W projekcie, 
który umo�liwi� to wsparcie, kupowane 
by�y tak�e maseczki chirurgiczne, przy�-
bice, r�kawice. Zakupy by�y �nanso-
wane z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego i bud�etu pa�stwa.

Samorz�d województwa �ódzkiego zamó-
wi� u lokalnych przedsi�biorców kombi-
nezony ochronne dla personelu medyczne-
go. By� to element projektu walki z epide-
mi� koronawirusa.

Kombinezony dla lekarzy, 
zlecenia dla firm

 Zarz�d Województwa �ódzkiego prze-
kaza� mieszka�com regionu ponad 
milion sto dwadzie�cia cztery tysi�ce 
maseczek wielokrotnego u�ytku. By�a 
to konkretna pomoc w ochronie przed 
zara�eniem wirusem SARS-CoV-2.   
 Co bardzo wa�ne, uszycie 
maseczek zosta�o zlecone lokal-
nym przedsi�biorcom. W opar-
ciu o fundusze Unii Europej-
skiej Urz�d Marsza�kowski 
Województwa �ódzkiego ja-
ko jedyny w Polsce stworzy� 
projekt, dzi�ki któremu wspar-
cie w trudnych czasach pan-
demii otrzyma�o blisko 160 �rm, 
g�ównie mikro i ma�ych przed-
si�biorstw z naszego regionu.

 Maseczki mieszka�cy regionu mo-
gli odbiera� w instytucjach nale��cych 
do Urz�du Marsza�kowskiego, rozda-
wali je konduktorzy w poci�gach �ódz-
kiej Kolei Aglomeracyjnej, pomagali  
rozdawa� policjanci i �o�nierze.

Ponad milion 
maseczek dla 
mieszkańców 
województwa

 � To by� trudny rok dla polskiej 
i europejskiej gospodarki. Pande-
mia koronawirusa nie oszcz�dzi�a 
�adnego kraju na naszym konty-
nencie. W Polsce wiele �rm mu-
sia�o si� zmierzy� z niespotyka-
nymi dot�d problemami. Rz�d 
oraz samorz�d województwa �ódz-
kiego zrobi�y du�o, aby pomóc 
przedsi�biorcom, którzy znale�li 
si� w najtrudniejszej sytuacji. Rz�-
dowe tarcze i programy pomoco-

we, stworzone przez samorz�d na-
szego województwa, by�y wspar-
ciem dla rzeszy �rm, pomog�y oca-
li� tysi�ce miejsc pracy � mówi 
marsza�ek województwa �ódzkiego 
Grzegorz Schreiber. 
 Samorz�d województwa �ódz-
kiego jako jedyny w Polsce opraco-
wa� i zrealizowa� program zakupu 
czterech milionów maseczek wie-
lokrotnego u�ytku. Szycie mase-
czek powierzone zosta�o �rmom 

z regionu �ódzkiego. Dzi�ki temu 
przedsi�biorcy otrzymali wspar-
cie �nansowe wysoko�ci 4 mi-
lionów z�otych. Kolejne 3,7 mi-
liona z�otych przedsi�biorcy 
otrzymali za uszycie kombine-
zonów, które przekazane zosta�y 
pracownikom medycznym.
� Dzi�ki dotacjom, które za-
gwarantowali�my, nasze �rmy zys-
ka�y w sumie 171 milionów z�o-
tych � dodaje Grzegorz Schreiber.
 To niebagatelne wsparcie 
przedsi�biorcy mogli wykorzys-

ta� na zmian� bran�y - ponad 
114 milionów z�otych, oraz �nan-
sowanie kapita�u obrotowego 
mikro i ma�ych przedsi�biorstw 
� ponad 57 mln z�. Podstawo-
wym celem pomocy kierowanej 
do mikro i ma�ych przedsi�-
biorców by�o i jest utrzymanie 
miejsc pracy. Za pozyskane fun-
dusze mo�na by�o na przyk�ad 
s�nansowa� zakup maszyn, 
sprz�tu, programów i aplikacji, 
a nawet reklam w internecie, czy 
utworzenie strony internetowej.
 Dodatkowo w ramach tarczy 
antykryzysowej za po�rednic-
twem Wojewódzkiego Urz�du 
Pracy do przedsi�biorców tra�-
�o ponad miliard z�otych. Firmy 
mog�y wykorzysta� te pieni�dze 
na do�nansowanie kosztów wy-
nagrodze� i sk�adek ZUS, do�-
nansowanie kosztów jednooso-
bowych dzia�alno�ci gospodar-
czych i kosztów dzia�alno�ci or-
ganizacji pozarz�dowych. 
 Prawie 111 milionów z�otych 
wynios�a pula �rodków na pre-
ferencyjne po�yczki dla przed-

si�biorców. Samorz�d wojewódz-
twa �ódzkiego, w porozumieniu 
z Bankiem Gospodarstwa Kra-
jowego, wprowadzi� udogod-
nienia, które pomaga�y rozwi�-
za� trudno�ci i korzystnie wp�y-
n�� na kondycj� �nansow� przed-
si�biorstw. To mi�dzy innymi wy-
d�u�enie czasu na sp�at� po�yczek, 
a tak�e wprowadzenie tzw. wakacji 
kredytowych, czyli przerw w sp�a-
cie zobowi�za�. 
 My�l�c o przedsi�biorcach, 
Urz�d Marsza�kowski uruchomi� 
internetow� stron� informacyjn� 
www.biznes.lodzkie.pl/korona-
wirus, której celem jest dostar-
czanie informacji o koronawi-
rusie oraz o pomocnych rozwi�-
zaniach. Natomiast na Facebooku 
utworzona zosta�a grupa pod naz-
w� �ódzkie walczy z Covid-19, 
która kojarzy ze sob� �rmy po-
siadaj�ce materia�y do wytwa-
rzania maseczek, kombinezo-
nów ochronnych, z lud�mi, któ-
rzy maj� moce, aby je wyprodu-
kowa� i przekaza� szpitalom.

Ponad miliard zło tych dla przedsiębiorców

Pomoc �rmom w dobie pandemii i walka z jej katastrofal-
nymi skutkami nale�a�y do kluczowych wyzwa�. 

Beata Graszka

 W �odzi premier Mateusz Morawiecki og�osi� na 
pocz�tku grudnia plan szczepie� na COVID-19. 
Jak poinformowa�, Polska podpisa�a umowy na dos-
taw� ponad 45 milionów dawek szczepionki z trzema 
�rmami farmaceutycznymi: Astra-Zeneca, P�zer 
BioNTech oraz Johnson&Johnson. 
 - Szczepionki na Covid-19 mog� sta� si� nasz� 
szans� na powrót do normalno�ci � mówi� premier 
Mateusz Morawiecki � Pierwsze szczepienia mog� zos-
ta� przeprowadzone mniej wi�cej za dwa miesi�ce. Cze-
kamy na ostateczne decyzje Europejskiej Agencji Leków.
 Prezes Rady Ministrów wraz z Tobiaszem Boche�-
ski, wojewod� �ódzkim i Grzegorzem Schreiberem, 
marsza�kiem województwa �ódzkiego, wizytowali te� 
szpital rezerwowy w hali Expo przy al. Politechniki 
w �odzi, gdzie spotkali si� z przedstawicielami leka-
rzy. Przypomnijmy, �e to pierwszy szpital rezerwowy  

utworzony po powo�aniu tego typu lecznicy na Sta-
dionie Narodowym w Warszawie. Szpital zosta� skon-
struowany w taki sposób, aby nie tylko sprz�t me-
dyczny, ale te� infrastruktura mog�y zosta� wykorzys-
tane w innych szpitalach wojewódzkich, gdy nie b�-
dzie zagro�enia epidemicznego.

Wsparcie, które dotarło na czas
Andrzej Adamczewski

Ponad 24,5 miliona z�otych 
dostali na pocz�tku wrze�nia 
mieszka�cy i pracownicy do-
mów pomocy spo�ecznej w pro-
gramie ��ódzkie Pomaga�.

Plan szczepień na COVID-19 
poznaliśmy w Łodzi

 � W zwi�zku z zagro�eniem koro-
nawirusem podj�li�my dzia�ania zmie-
rzaj�ce do unowocze�nienia sprz�tu 
w wielu zakresach. Dotyczy�o to mi�-
dzy innymi karetek, poniewa� przy 
zagro�eniu �ycia to w�a�nie nowoczes-
na karetka mo�e by� kluczowym wa-
runkiem ratowania pacjentów � mówi� 
Grzegorz Schreiber, marsza�ek wo-
jewództwa �ódzkiego, komentuj�c 
zakup samochodów dla wojewódz-
kiego pogotowia. 
 Jak �atwo policzy�, warto�� jed-
nego ambulansu wynosi pó� milio-
na z�. Karetki s� wyposa�one w no-

woczesny sprz�t: najnowszy de�bry-
lator, jeden z najnowszych respira-
torów, pomp� infuzyjn�, krzes�o 
kardiologiczne, wytrzyma�e nosze 
z ud�wigiem do 250 kg oraz system 
wspomagania, a tak�e systemy do 
reanimacji LUCAS. 
 Co wa�ne, w ramach projektu 
do pogotowia tra��y te� 4 specja-
listyczne ambulanse: dwa bariatrycz-
ne dla osób nadmiernie oty�ych oraz 
dwa neonatologiczne dla noworod-
ków. Pieni�dze na ten cel Urz�d Mar-
sza�kowski pozyska� z Unii Europej-
skiej w ramach walki z Covid-19. 

Mikrogranty na walkę z Covid-19

Nowoczesne 
karetki dla 
pogotowia

Trzydzie�ci cztery najnowocze�niejsze karetki tra��y w tym roku do 
Wojewódzkiej Stacji Ratownictwa Medycznego w �odzi. Warto�� 
zakupu sprz�tu ratuj�cego zdrowie i �ycie ludzi wynosi 15  mln z�.

 By si�gn�� po pieni�dze z tej 
puli, organizacje pozarz�dowe 
z naszego regionu zg�osi�y ponad 
250 ofert. Dotacje otrzyma�y 
62. Swoje pomys�y mog�y zg�a-
sza� fundacje, stowarzyszenia, 
kluby sportowe. Najwi�cej wnios-
ków dotyczy�o kultury, sztuki, 
ochrony dziedzictwa kulturo-
wego, ochrony i promocji zdro-
wia, sportu. By�y tak�e projekty 
dzia�a� na rzecz porz�dku i bez-

piecze�stwa publicznego oraz 
ratownictwa i ochrony ludno�ci. 
Warto�� jednej dotacji wynosi�a 
od 2600 z� do 5000 z�. Najwi�cej 
propozycji wp�yn��o z �odzi 
oraz powiatów sieradzkiego, �owic-
kiego, zdu�skowolskiego, toma-
szowskiego i wielu�skiego. 
 W�ród organizacji, które 
otrzyma�y mikrogranty, by� skier-
niewicki oddzia� Wodnego Ochot-
niczego Pogotowia Ratunkowe-

go. Dotacja przeznaczona zosta-
�a na projekt �Przygotuj si� do 
sezonu letniego, zadbaj o odpor-
no�� organizmu, przeciwdzia�aj 
COVID-19, �wicz w domu�. Ko-
lejn� organizacj�, która otrzy-
ma�a wsparcie by� Miejsko-
Gminny Uczniowski Klub Spor-
towy �Pogo� Zdu�ska Wola�. Do-
tacja zosta�a przyznana na zada-
nie �Trening w czasach korony�.

Wojewódzki program mikrograntów na rzecz walki z COVID-19 to kolejny wa�ny 
element przeciwdzia�ania skutkom epidemii koronawirusa. Na realizacj� zada� pub-
licznych z tego programu zarz�d województwa �ódzkiego przeznaczy� 300 tys. z�.

300

62

tys. zł wyniosła pula na program 
mikrograntów na rzecz walki 

z COVID-19 

tyle projektów 
otrzymało dofinansowanie

Marszałek Grzegorz Schreiber 3 czerwca odwiedził dwie firmy, które przyjęły zlecenie na szycie 
kombinezonów ochronnych: Wamatex z Aleksandrowa Łódzkiego oraz ANS Sylwester Jurek z Ksawerowa

Dariusz Kulas

Dariusz Kulas

Maciej Mroczyński

Symboliczne czeki wręczali wicemarszałek Zbigniew Ziemba 
oraz członek zarządu województwa Robert Baryła i radni wojewódzcy, 
m.in. Zbigniew Linkowski (drugi z lewej)

Mateusz Morawiecki oraz wojewoda Tobiasz Bocheński 
i marszałek Grzegorz Schreiber obejrzeli szpital 
rezerwowy w hali Expo

Łukasz Stajuda, dyrektor Centrum Obsługi Przedsiębiorcy w Łodzi, 
przedstawia szczegóły wsparcia dla przedsiębiorców

Potrzeby właścicieli firm były z nimi konsultowane online

Wicemarszałek Piotr Adamczyk 
przy przekazaniu ambulansów

Marszałek Grzegorz Schreiber podczas pierwszej 
akcji pakowania maseczek

Maciej Petrycki

Andrzej Adamczewski



 Ada, Romek i Julek to trojacz-
ki urodzone w �ódzkim szpitalu 
im. Madurowicza. Dzieci przy-
sz�y na �wiat w 33. tygodniu ci�-
�y. Jak mówili lekarze, poród by� 

bardzo rzadkim przypadkiem, 
nie tylko w Polsce, ale i na �wie-
cie. Dlaczego? Otó� ka�de z dzieci 
mia�o swój worek owodniowy i �o-
�ysko. Niestety, z powodu pande-

mii ich mama Agnieszka z m�-
�em Paw�em nie mieli bezpo-
�redniego kontaktu z malucha-
mi. Mogli je natomiast obserwo-
wa� za pomoc� kamery.

 Nie inaczej by�o w wojewódz-
kim szpitalu w Zgierzu, gdzie na 
�wiat przysz�a Klara. Dziewczyn-
ka s�ysza�a po urodzeniu g�os 
mamy, jej �piew i ko�ysanki, 
ws�uchiwa�a si� tak�e w g�os taty, 
a to dzi�ki nagraniom na smart-
fonach, które dziecku przynosi�y 
piel�gniarki. Klara tu� po urodze-
niu nie mog�a mie� kontaktu 
z rodzicami, poniewa� oboje byli 
zara�eni koronawirusem.
 Poród w zgierskiej placówce 
by� pionierski w Polsce. Mama 
dziecka, po informacji, �e m�� 
ma dodatni wynik zaka�enia 
koronawirusem, przebywa�a na 
kwarantannie. Kilka dni przed 
porodem równie� u niej potwier-
dzono zaka�enie. Po tej infor-
macji natychmiast  zawiadomi�a 
ginekologa prowadz�cego ci��� 
i tra��a do szpitala w Zgierzu.
 Procedur� przyj�cia zajmo-
wa� si� zespó� ginekologiczno-
po�o�niczy, kierowany przez 
prof. Przemys�awa Oszukowskie-
go. Poród nie by� prostym zabie-
giem, poniewa� personel musia� 
by� ubrany w kombinezony i po-
trójne r�kawiczki. Na szcz��cie 
do�wiadczony zespó� lekarzy 
poradzi� sobie, a ma�a Klara 
z rodzicami, którzy szcz��liwie po-
konali chorob�, wróci�a do domu. 
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 Projekt nosi nazw� �Badanie komórek krwi 
w przewidywaniu ci��kiego przebiegu infek-
cji COVID-19: wykorzystanie oceny aktyw-
no�ci enzymów wirusa SARS-CoV-2 w cyto-
metrii masowej�. Badania prowadzone pod-
czas realizacji projektu pozwol� lepiej rozpo-
znawa� przyczyny ci��kiego przebiegu Covid-
19, a tym samym skuteczniej leczy� chorob�.
 � To b�d� badania komórek uk�adu od-
porno�ci. Dlaczego to takie istotne? Dlatego, 
�e wiemy, i� ci��ki przebieg infekcji korona-
wirusowej nie jest pochodn� tego, �e wirus 
zaka�a jakie� komórki. Jest to prawdopo-
dobnie zwi�zane z przestawieniem uk�adu 
odporno�ci, który w pewnym momencie 
sam zaczyna zbyt gwa�townie reagowa� i nisz-
czy� tkank�, na przyk�ad p�uc. W ten sposób 
pacjent ma ci��ki przebieg choroby. Dlacze-
go tak jest? Nie wiemy, ale mam nadziej�, �e 
nasze badania b�d� w stanie to wyja�ni� 
� mówi profesor Wojciech M�ynarski z Uni-
wersytetu Medycznego, pod kierunkiem 
którego pracuje zespó� badawczy.
 Urz�d Marsza�kowski Województwa �ódz-
kiego przekaza� na ten projekt 465 tys. z� dotacji. 

 � Warto marzy�, bo marzenia si� 
spe�niaj� � mówi�a Agnieszka Nied�-
wiedzka, prezes Towarzystwa Przy-
jació� Niepe�nosprawnych z �odzi. 
� Jestem w stu procentach przeko-
nana, �e to, co si� dzi� wydarzy�o, 
uratuje �ycie niejednej osoby.
 Towarzystwo Przyjació� Niepe�-
nosprawnych z �odzi to jedna z or-
ganizacji pozarz�dowych, które za-
biega�y w rozmowach z w�adzami 
województwa o zawarcie porozu-
mienia dotycz�cego udzia�u w pro-
gramie �Partnerstwo dla osób z nie-
pe�nosprawno�ciami�. W sierpniu 2020 
roku zawarli je Grzegorz Schreiber, 
marsza�ek województwa �ódzkiego 
oraz Krzysztof Micha�kiewicz, pre-
zes zarz�du Pa�stwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepe�nospraw-
nych. Dzi�ki umowie organizacje 

pozarz�dowe b�d� mog�y skutecz-
niej si�ga� po pieni�dze z funduszy 
unijnych, dost�pnych w Regional-
nym Programie Operacyjnym Wo-
jewództwa �ódzkiego i realizowa� 
wi�cej projektów. Wsparcie PFRON 
obejmuje wk�ad w�asny, niezb�dny 
do aplikowania o pieni�dze. Do-
tychczas by�o ono dost�pne wy��cz-
nie dla projektów realizowanych 

w ramach Europejskiego Funduszu 
Spo�ecznego. Teraz b�dzie mo�na 
ubiega� si� równie� o pieni�dze 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego. �ódzkie jest pierw-
szym województwem w kraju, które 
wynegocjowa�o takie rozszerzenie 
programu PFRON.
 � Ciesz� si�, �e b�dziemy mogli 
wspólnie pracowa� nad popraw� 

sytuacji osób niepe�nosprawnych 
w naszym województwie � mówi� 
marsza�ek Grzegorz Schreiber pod-
czas konferencji poprzedzaj�cej pod-
pisanie umowy. � Bierzemy te� na 
siebie ci��ar obs�ugi tego �nanso-
wania. W negocjacjach, które pro-
wadzili�my, stara�em si�, �eby po-
moc dla organizacji pozarz�dowych 
by�a jak najszersza. 

 Jak przekonywa�a Agnieszka 
Nied�wiedzka program zosta� roz-
szerzony o projekty, które  pozosta-
wi� trwa�e rozwi�zania je�li chodzi 
o infrastruktur�. Mi�dzy innymi do-
tycz�ce dost�pno�ci us�ug i urz�dze�, 
do których dzi� osoby z niepe�no-
sprawno�ciami maj� utrudniony dos-
t�p, tworzenia  form wsparcia prze-
znaczonych dla konkretnych osób, 
w tym pomocy osobistej, np. us�ug 
asystenckich, rehabilitacji, zatrud-
nienia wspomaganego, edukacji 
i us�ug spo�ecznych, tymczasowej 
opieki, daj�cej wytchnienie sta�ym 
opiekunom. Zg�aszane do Urz�du 
Marsza�kowskiego projekty maj� 
wspiera� udzia� i integracj� osób 
z niepe�nosprawno�ciami oraz w��-
cza� je do wszystkich aspektów �ycia 
mo�liwie blisko spo�eczno�ci, w któ-
rych �yj�, tak�e na obszarach wiejskich.
 � Ja wierz� w ludzi i spotykam 
takich ludzi, jak pan marsza�ek, któ-
ry podczas rozmów obieca�, �e zale-
�y mu na tym porozumieniu i �e do-
�o�y wszelkich stara�, by zosta�o 
podpisane. Nie zawiod�am si� � pod-
sumowa�a Agnieszka Nied�wiedzka.

Spełnione marzenie społeczników

W szpitalach nale��cych do samorz�du województwa �ódzkiego dosz�o do zdarze�, które 
w dobie epidemii dawa�y rado�� i przynosi�y otuch�. Na �wiat przysz�y trojaczki oraz 
Klara, pierwszy w Polsce zdrowy maluch, którego mama by�a zaka�ona koronawirusem.

Promyki nadziei w czasie pandemii
Beata Graszka

Opuszczającej szpital Klarze oraz 
jej rodzicom marszałek Grzegorz 
Schreiber wręczył wyprawkę

Badania, 
które pomogą 
leczyć Covid-19
Ta informacja równie� doda�a nam 
otuchy. Zarz�d Województwa �ódz-
kiego wspar� projekt badawczy Uni-
wersytetu Medycznego w �odzi, dzi�-
ki któremu b�dzie �atwiej leczy� 
najci��sze objawy choroby, wywo�a-
nej przez koronawirusa.

Dzi�ki porozumieniu pod-
pisanemu w sierpniu mi�dzy 
Urz�dem Marsza�kowskim 
Województwa �ódzkiego 
i PFRON, organizacje poza-
rz�dowe pomagaj�ce oso-
bom niepe�nosprawnym b�d� 
mog�y skuteczniej si�ga� po 
fundusze unijne.

- To porozumienia otwiera przed nami nowe 
możliwości – mówiła Agnieszka Niedźwiedzka, 
prezes Towarzystwa Przyjaciół Niepełnosprawnych z Łodzi

Andrzej Adamczewski

Maciej Petrycki
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 Co to oznacza? �e w ci�gu 12 mie-
si�cy zostan� opracowane studia 
planistyczno-prognostyczne. 
 Szczegó�y realizacji trzech pro-
jektów kolejowych w ramach pro-
gramu uzupe�nienia lokalnej i regio-
nalnej infrastruktury kolejowej Kolej 
Plus marsza�ek Grzegorz Schreiber 
przedstawi� w sierpniu. Podczas kon-
ferencji, która odby�a si� na wia-
dukcie kolejowym w Be�chatowie, 
podpisane zosta�y listy intencyjne 
z przedstawicielami samorz�dów Be�-
chatowa, Kleszczowa i Wielunia, któ-
rych te projekty dotyczy�y najbardziej.
 � Udzia� w programie Kolej Plus 
jest wielk� szans� dla województwa 
�ódzkiego. Ma na celu przede wszyst-
kim wyeliminowanie wykluczenia ko-
munikacyjnego mieszka�ców � mó-
wi� podczas konferencji marsza�ek 

Grzegorz Schreiber. Jak doda� mar-
sza�ek, udzia� w projekcie to tak�e 
wsparcie rozwoju gospodarczego na-
szego regionu dzi�ki nowym ofertom 
inwestycyjnym oraz nowym miej-
scom pracy, które zostan� utworzo-
ne podczas realizacji projektów, a tak-
�e po uruchomieniu nowych po��cze� 
kolejowych ze stolic� województwa.
 Na stacji kolejowej w Opocznie 
marsza�ek przedstawi� natomiast 
szczegó�y modernizacji i elektry�-
kacji linii kolejowej nr 25 na odcin-
ku Tomaszów Mazowiecki � Skar-
�ysko Kamienna. O pieni�dze na rea-
lizacj� tej inwestycji województwo 
�ódzkie b�dzie ubiega� si� wspólnie 
z województwem �wi�tokrzyskim.
 � Kolej nie zna granic, ludzie je�-

d��cy poci�gami chcieliby prze-
mieszcza� si� pomi�dzy miejsco-
wo�ciami niezale�nie od tego, 
w którym regionie one le��. Na tym 
dworcu poci�g ko�czy bieg, a po-
winien jecha� dalej w kierunku woje-
wództwa �wi�tokrzyskiego. I taki w�a�-
nie jest nasz cel � mówi� marsza�ek.
Program Kolej Plus zaplanowano 
do realizacji do 2028 roku.

To kolejna dobra wiadomo�� w 2020 roku. W ostatnim tygodniu listopada dowiedzieli�my 
si�, �e wszystkie projekty z�o�one przez Województwo �ódzkie do programu Kolej Plus 
zyska�y pozytywn� ocen� PKP PLK i znalaz�y si� w drugim etapie naboru.

Andrzej Adamczewski

Nasza kolej na dobrym torze

 Uruchomienie nowych po��cze� 
to kontynuacja rz�dowego progra-
mu, do którego samorz�d woje-
wództwa przyst�pi� w roku 2019. 
G�ównym celem by�a likwidacja 
bia�ych plam komunikacyjnych na 
mapie regionu i walka z wyklucze-
niem komunikacyjnym. Po konsul-
tacjach z mieszka�cami i samorz�-
dami na pocz�tku uruchomionych 
zosta�o 29 po��cze�. W 2020 roku 
program by� kontynuowany i obec-
nie jest ich 36.
 Do tej pory dotowane w ramach 
rz�dowego programu autobusy do-
cieraj� do 220 wykluczonych komu-

nikacyjnie miejscowo�ci. Nowe li-
nie obj��y swoim zasi�giem wszyst-
kie powiaty województwa. Nowe 
po��czenia zyska�o 115 gmin, przy 
��cznej liczbie 177 gmin na terenie 
naszego regionu. D�ugo�� wszyst-
kich linii autobusowych wynosi 
1937 kilometrów.
 By�o to wsparcie dla mieszka�-
ców miejscowo�ci, które by�y omija-
ne przez komunikacj� publiczn�, 
a przez to ludzie mieli problem 
z dostaniem si� do pracy, szkó�, 
o�rodków opieki medycznej i insty-
tucji publicznych. Po��czenia �nan-
sowane s� z Funduszu Rozwoju 
Przewozów Autobusowych. 

W 2020 roku samorz�d woje-
wództwa �ódzkiego zlikwido-
wa� kolejne bia�e plamy komu-
nikacyjne na mapie regionu. 
Mieszka�cy zyskali 7 nowych 
po��cze� autobusowych.

Teraz jeszcze 
łatwiej podróżować

W styczniu zarz�d województwa �ódzkiego zdecydo-
wa� o zwi�kszeniu do�nansowania dwóch inwestycji 
maj�cych na celu popraw� funkcjonowania komuni-
kacji tramwajowej w aglomeracji �ódzkiej. Chodzi 
o modernizacj� linii tramwajowych do Zgierza 
i Konstantynowa �ódzkiego.

Powrócą ważne 
linie tramwajowe

 Pierwszy z projektów, doty-
cz�cy Zgierza, to wielka szansa 
na powrót linii nr 45. Dotacja 
wzro�nie z 8 mln 776 tys. z� do 
18 mln z�. Z tego ponad 16 mln z�  
zarz�d Województwa �ódzkiego 
przeznaczy� z Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego, 
a prawie 2 mln z� pochodzi z bud-
�etu pa�stwa. Ca�kowita warto�� 
projektu to 24 mln z�. Wsparcie 
by�o konieczne, bo po otwarciu 
ofert, jakie wp�yn��y na przetarg, 
okaza�o si�, �e najta�szy wykonaw-
ca zaproponowa� cen� zdecydo-
wanie przekraczaj�c� kwot� za-
k�adan� przez w�adze Zgierza.
 Drugi projekt zak�ada moder-
nizacj� torowiska tramwajowego 
w Konstantynowie �ódzkim. Do-

�nansowanie wzros�o tu do 
15 mln 149 tys. z�, przy ca�kowi-
tej warto�ci inwestycji szacowa-
nej na 20 mln z�. By�o to mo�liwe 
dzi�ki zwi�kszeniu do�nanso-
wania z 11 mln 300 tys. z� do pra-
wie 14 mln z� oraz do�o�eniu 
z bud�etu pa�stwa ponad 1,3 mln z�. 
Daje to szans� na powrót linii 43.
 Przypomnijmy, �e wcze�niej, 
w 2019 roku, zarz�d wojewódz-
twa �ódzkiego zdecydowa� o do-
datkowym do�nansowaniu pro-
jektu przebudowy linii tramwa-
jowej nr 41 od granicy �odzi przez 
gmin� Ksawerów i miasto Pabia-
nice. Dodatkowa kwota, blisko 
12 mln z�, pochodzi ze �rodków 
Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju. 

Dariusz Kulas
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1937

220

to łączna 
długość 
wszystkich linii

tyle linii 
autobusowych 
powstało

wykluczonych 
komunikacyjnie 
miejscowości 
zyskało połączenia 
autobusowe

Projekty z Łódzkiego zgłoszone do programu Kolej Plus

1 „Modernizacja i elektryfikacja linii kolejowej nr 25 na od-
cinku Tomaszów Mazowiecki – Skarżysko Kamienna” – przy-
gotowanie studium projektowo-technicznego, obejmujące-
go m.in. dokumentację projektową wraz z decyzjami 
administracyjnymi. Długość modernizowanej linii: ok. 88 km

2
„Modernizacja i elektryfikacja 
linii kolejowej nr 24 na odcin-
ku Piotrków Trybunalski – Beł-
chatów z wydłużeniem do 
Bogumiłowa” – przygotowa-
nie studium projektowo-
technicznego, obejmującego 
m.in. dokumentację projek-
tową wraz z decyzjami admi-
nistracyjnymi i realizacja ro-
bót. Długość modernizowa-
nej linii: ok. 34,3 km, długość 
budowanej linii: ok. 7,2 km

3
Budowa linii łączącej linię 
kolejową nr 131 (Chorzew Siem-
kowice) z linią kolejową nr 181 
(Wieluń)” – przygotowanie stu-
dium projektowo-techniczne-
go, obejmującego m.in. doku-
mentację projektową wraz 
z decyzjami administracyj-
nymi i realizacja robót. Dłu-
gość  budowanej linii: ok. 30 km

Szczegóły realizacji projektów marszałek Grzegorz Schreiber przedstawił na wiadukcie kolejowym w Bełchatowie

Innowacyjne rozwiązania dla podróżnych 
Przypomnijmy, �e pasa�erowie poci�gów �ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej 
mog� korzysta� z wygodnego biletu zintegrowanego �KA I PKS.

 To innowacyjne rozwi�zanie 
zosta�o wprowadzone 1 wrze�nia 
2019 roku. Obejmuje zasi�giem 
wszystkie powiaty województwa - 
401 miejscowo�ci, 88 stacji i przy-
stanków obs�ugiwanych przez �KA. 
Wspólnie z przewo�nikami auto-
busowymi wyznaczono stacje sty-
ku, na których podró�ny przesiada 
si� z poci�gu do autobusu lub od-
wrotnie. Korzystaj�c z biletu zin-
tegrowanego, zyskujemy nawet 20 
procent ceny biletu w porównaniu 
z tym, ile kosztowa�by zwyk�y kurs.
 Za bilet zintegrowany �ódzka 
Kolej Aglomeracyjna zosta�a wy-

ró�niona g�ówn� nagrod� im. in�. 
Józefa Nowku�skiego podczas pres-
ti�owych Mi�dzynarodowych Tar-
gów Kolejowych TRAKO.
 Z kolei kupuj�c wspólny bilet 
aglomeracyjny pasa�erowie poci�-
gów �KA mog� je�dzi� autobusami 
i tramwajami MPK w �odzi. �KA 
przyst�pi�a te� do porozumienia 
zawartego przez �ód�, Pabianice 
i Zgierz, dzi�ki czemu jeden bilet 
wystarczy, aby podró�owa� równie� 
komunikacj� miejsk� w ramach stre-
fy A (�ód�, Zgierz i Pabianice) i po-
ci�gami �ódzkiej Kolei Aglomeracyj-
nej oraz Przewozów Regionalnych.



 Ada, Romek i Julek to trojacz-
ki urodzone w �ódzkim szpitalu 
im. Madurowicza. Dzieci przy-
sz�y na �wiat w 33. tygodniu ci�-
�y. Jak mówili lekarze, poród by� 

bardzo rzadkim przypadkiem, 
nie tylko w Polsce, ale i na �wie-
cie. Dlaczego? Otó� ka�de z dzieci 
mia�o swój worek owodniowy i �o-
�ysko. Niestety, z powodu pande-

mii ich mama Agnieszka z m�-
�em Paw�em nie mieli bezpo-
�redniego kontaktu z malucha-
mi. Mogli je natomiast obserwo-
wa� za pomoc� kamery.

 Nie inaczej by�o w wojewódz-
kim szpitalu w Zgierzu, gdzie na 
�wiat przysz�a Klara. Dziewczyn-
ka s�ysza�a po urodzeniu g�os 
mamy, jej �piew i ko�ysanki, 
ws�uchiwa�a si� tak�e w g�os taty, 
a to dzi�ki nagraniom na smart-
fonach, które dziecku przynosi�y 
piel�gniarki. Klara tu� po urodze-
niu nie mog�a mie� kontaktu 
z rodzicami, poniewa� oboje byli 
zara�eni koronawirusem.
 Poród w zgierskiej placówce 
by� pionierski w Polsce. Mama 
dziecka, po informacji, �e m�� 
ma dodatni wynik zaka�enia 
koronawirusem, przebywa�a na 
kwarantannie. Kilka dni przed 
porodem równie� u niej potwier-
dzono zaka�enie. Po tej infor-
macji natychmiast  zawiadomi�a 
ginekologa prowadz�cego ci��� 
i tra��a do szpitala w Zgierzu.
 Procedur� przyj�cia zajmo-
wa� si� zespó� ginekologiczno-
po�o�niczy, kierowany przez 
prof. Przemys�awa Oszukowskie-
go. Poród nie by� prostym zabie-
giem, poniewa� personel musia� 
by� ubrany w kombinezony i po-
trójne r�kawiczki. Na szcz��cie 
do�wiadczony zespó� lekarzy 
poradzi� sobie, a ma�a Klara 
z rodzicami, którzy szcz��liwie po-
konali chorob�, wróci�a do domu. 
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 Projekt nosi nazw� �Badanie komórek krwi 
w przewidywaniu ci��kiego przebiegu infek-
cji COVID-19: wykorzystanie oceny aktyw-
no�ci enzymów wirusa SARS-CoV-2 w cyto-
metrii masowej�. Badania prowadzone pod-
czas realizacji projektu pozwol� lepiej rozpo-
znawa� przyczyny ci��kiego przebiegu Covid-
19, a tym samym skuteczniej leczy� chorob�.
 � To b�d� badania komórek uk�adu od-
porno�ci. Dlaczego to takie istotne? Dlatego, 
�e wiemy, i� ci��ki przebieg infekcji korona-
wirusowej nie jest pochodn� tego, �e wirus 
zaka�a jakie� komórki. Jest to prawdopo-
dobnie zwi�zane z przestawieniem uk�adu 
odporno�ci, który w pewnym momencie 
sam zaczyna zbyt gwa�townie reagowa� i nisz-
czy� tkank�, na przyk�ad p�uc. W ten sposób 
pacjent ma ci��ki przebieg choroby. Dlacze-
go tak jest? Nie wiemy, ale mam nadziej�, �e 
nasze badania b�d� w stanie to wyja�ni� 
� mówi profesor Wojciech M�ynarski z Uni-
wersytetu Medycznego, pod kierunkiem 
którego pracuje zespó� badawczy.
 Urz�d Marsza�kowski Województwa �ódz-
kiego przekaza� na ten projekt 465 tys. z� dotacji. 

 � Warto marzy�, bo marzenia si� 
spe�niaj� � mówi�a Agnieszka Nied�-
wiedzka, prezes Towarzystwa Przy-
jació� Niepe�nosprawnych z �odzi. 
� Jestem w stu procentach przeko-
nana, �e to, co si� dzi� wydarzy�o, 
uratuje �ycie niejednej osoby.
 Towarzystwo Przyjació� Niepe�-
nosprawnych z �odzi to jedna z or-
ganizacji pozarz�dowych, które za-
biega�y w rozmowach z w�adzami 
województwa o zawarcie porozu-
mienia dotycz�cego udzia�u w pro-
gramie �Partnerstwo dla osób z nie-
pe�nosprawno�ciami�. W sierpniu 2020 
roku zawarli je Grzegorz Schreiber, 
marsza�ek województwa �ódzkiego 
oraz Krzysztof Micha�kiewicz, pre-
zes zarz�du Pa�stwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepe�nospraw-
nych. Dzi�ki umowie organizacje 

pozarz�dowe b�d� mog�y skutecz-
niej si�ga� po pieni�dze z funduszy 
unijnych, dost�pnych w Regional-
nym Programie Operacyjnym Wo-
jewództwa �ódzkiego i realizowa� 
wi�cej projektów. Wsparcie PFRON 
obejmuje wk�ad w�asny, niezb�dny 
do aplikowania o pieni�dze. Do-
tychczas by�o ono dost�pne wy��cz-
nie dla projektów realizowanych 

w ramach Europejskiego Funduszu 
Spo�ecznego. Teraz b�dzie mo�na 
ubiega� si� równie� o pieni�dze 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego. �ódzkie jest pierw-
szym województwem w kraju, które 
wynegocjowa�o takie rozszerzenie 
programu PFRON.
 � Ciesz� si�, �e b�dziemy mogli 
wspólnie pracowa� nad popraw� 

sytuacji osób niepe�nosprawnych 
w naszym województwie � mówi� 
marsza�ek Grzegorz Schreiber pod-
czas konferencji poprzedzaj�cej pod-
pisanie umowy. � Bierzemy te� na 
siebie ci��ar obs�ugi tego �nanso-
wania. W negocjacjach, które pro-
wadzili�my, stara�em si�, �eby po-
moc dla organizacji pozarz�dowych 
by�a jak najszersza. 

 Jak przekonywa�a Agnieszka 
Nied�wiedzka program zosta� roz-
szerzony o projekty, które  pozosta-
wi� trwa�e rozwi�zania je�li chodzi 
o infrastruktur�. Mi�dzy innymi do-
tycz�ce dost�pno�ci us�ug i urz�dze�, 
do których dzi� osoby z niepe�no-
sprawno�ciami maj� utrudniony dos-
t�p, tworzenia  form wsparcia prze-
znaczonych dla konkretnych osób, 
w tym pomocy osobistej, np. us�ug 
asystenckich, rehabilitacji, zatrud-
nienia wspomaganego, edukacji 
i us�ug spo�ecznych, tymczasowej 
opieki, daj�cej wytchnienie sta�ym 
opiekunom. Zg�aszane do Urz�du 
Marsza�kowskiego projekty maj� 
wspiera� udzia� i integracj� osób 
z niepe�nosprawno�ciami oraz w��-
cza� je do wszystkich aspektów �ycia 
mo�liwie blisko spo�eczno�ci, w któ-
rych �yj�, tak�e na obszarach wiejskich.
 � Ja wierz� w ludzi i spotykam 
takich ludzi, jak pan marsza�ek, któ-
ry podczas rozmów obieca�, �e zale-
�y mu na tym porozumieniu i �e do-
�o�y wszelkich stara�, by zosta�o 
podpisane. Nie zawiod�am si� � pod-
sumowa�a Agnieszka Nied�wiedzka.

Spełnione marzenie społeczników

W szpitalach nale��cych do samorz�du województwa �ódzkiego dosz�o do zdarze�, które 
w dobie epidemii dawa�y rado�� i przynosi�y otuch�. Na �wiat przysz�y trojaczki oraz 
Klara, pierwszy w Polsce zdrowy maluch, którego mama by�a zaka�ona koronawirusem.

Promyki nadziei w czasie pandemii
Beata Graszka

Opuszczającej szpital Klarze oraz 
jej rodzicom marszałek Grzegorz 
Schreiber wręczył wyprawkę

Badania, 
które pomogą 
leczyć Covid-19
Ta informacja równie� doda�a nam 
otuchy. Zarz�d Województwa �ódz-
kiego wspar� projekt badawczy Uni-
wersytetu Medycznego w �odzi, dzi�-
ki któremu b�dzie �atwiej leczy� 
najci��sze objawy choroby, wywo�a-
nej przez koronawirusa.

Dzi�ki porozumieniu pod-
pisanemu w sierpniu mi�dzy 
Urz�dem Marsza�kowskim 
Województwa �ódzkiego 
i PFRON, organizacje poza-
rz�dowe pomagaj�ce oso-
bom niepe�nosprawnym b�d� 
mog�y skuteczniej si�ga� po 
fundusze unijne.

- To porozumienia otwiera przed nami nowe 
możliwości – mówiła Agnieszka Niedźwiedzka, 
prezes Towarzystwa Przyjaciół Niepełnosprawnych z Łodzi

Andrzej Adamczewski

Maciej Petrycki
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 Co to oznacza? �e w ci�gu 12 mie-
si�cy zostan� opracowane studia 
planistyczno-prognostyczne. 
 Szczegó�y realizacji trzech pro-
jektów kolejowych w ramach pro-
gramu uzupe�nienia lokalnej i regio-
nalnej infrastruktury kolejowej Kolej 
Plus marsza�ek Grzegorz Schreiber 
przedstawi� w sierpniu. Podczas kon-
ferencji, która odby�a si� na wia-
dukcie kolejowym w Be�chatowie, 
podpisane zosta�y listy intencyjne 
z przedstawicielami samorz�dów Be�-
chatowa, Kleszczowa i Wielunia, któ-
rych te projekty dotyczy�y najbardziej.
 � Udzia� w programie Kolej Plus 
jest wielk� szans� dla województwa 
�ódzkiego. Ma na celu przede wszyst-
kim wyeliminowanie wykluczenia ko-
munikacyjnego mieszka�ców � mó-
wi� podczas konferencji marsza�ek 

Grzegorz Schreiber. Jak doda� mar-
sza�ek, udzia� w projekcie to tak�e 
wsparcie rozwoju gospodarczego na-
szego regionu dzi�ki nowym ofertom 
inwestycyjnym oraz nowym miej-
scom pracy, które zostan� utworzo-
ne podczas realizacji projektów, a tak-
�e po uruchomieniu nowych po��cze� 
kolejowych ze stolic� województwa.
 Na stacji kolejowej w Opocznie 
marsza�ek przedstawi� natomiast 
szczegó�y modernizacji i elektry�-
kacji linii kolejowej nr 25 na odcin-
ku Tomaszów Mazowiecki � Skar-
�ysko Kamienna. O pieni�dze na rea-
lizacj� tej inwestycji województwo 
�ódzkie b�dzie ubiega� si� wspólnie 
z województwem �wi�tokrzyskim.
 � Kolej nie zna granic, ludzie je�-

d��cy poci�gami chcieliby prze-
mieszcza� si� pomi�dzy miejsco-
wo�ciami niezale�nie od tego, 
w którym regionie one le��. Na tym 
dworcu poci�g ko�czy bieg, a po-
winien jecha� dalej w kierunku woje-
wództwa �wi�tokrzyskiego. I taki w�a�-
nie jest nasz cel � mówi� marsza�ek.
Program Kolej Plus zaplanowano 
do realizacji do 2028 roku.

To kolejna dobra wiadomo�� w 2020 roku. W ostatnim tygodniu listopada dowiedzieli�my 
si�, �e wszystkie projekty z�o�one przez Województwo �ódzkie do programu Kolej Plus 
zyska�y pozytywn� ocen� PKP PLK i znalaz�y si� w drugim etapie naboru.

Andrzej Adamczewski

Nasza kolej na dobrym torze

 Uruchomienie nowych po��cze� 
to kontynuacja rz�dowego progra-
mu, do którego samorz�d woje-
wództwa przyst�pi� w roku 2019. 
G�ównym celem by�a likwidacja 
bia�ych plam komunikacyjnych na 
mapie regionu i walka z wyklucze-
niem komunikacyjnym. Po konsul-
tacjach z mieszka�cami i samorz�-
dami na pocz�tku uruchomionych 
zosta�o 29 po��cze�. W 2020 roku 
program by� kontynuowany i obec-
nie jest ich 36.
 Do tej pory dotowane w ramach 
rz�dowego programu autobusy do-
cieraj� do 220 wykluczonych komu-

nikacyjnie miejscowo�ci. Nowe li-
nie obj��y swoim zasi�giem wszyst-
kie powiaty województwa. Nowe 
po��czenia zyska�o 115 gmin, przy 
��cznej liczbie 177 gmin na terenie 
naszego regionu. D�ugo�� wszyst-
kich linii autobusowych wynosi 
1937 kilometrów.
 By�o to wsparcie dla mieszka�-
ców miejscowo�ci, które by�y omija-
ne przez komunikacj� publiczn�, 
a przez to ludzie mieli problem 
z dostaniem si� do pracy, szkó�, 
o�rodków opieki medycznej i insty-
tucji publicznych. Po��czenia �nan-
sowane s� z Funduszu Rozwoju 
Przewozów Autobusowych. 

W 2020 roku samorz�d woje-
wództwa �ódzkiego zlikwido-
wa� kolejne bia�e plamy komu-
nikacyjne na mapie regionu. 
Mieszka�cy zyskali 7 nowych 
po��cze� autobusowych.

Teraz jeszcze 
łatwiej podróżować

W styczniu zarz�d województwa �ódzkiego zdecydo-
wa� o zwi�kszeniu do�nansowania dwóch inwestycji 
maj�cych na celu popraw� funkcjonowania komuni-
kacji tramwajowej w aglomeracji �ódzkiej. Chodzi 
o modernizacj� linii tramwajowych do Zgierza 
i Konstantynowa �ódzkiego.

Powrócą ważne 
linie tramwajowe

 Pierwszy z projektów, doty-
cz�cy Zgierza, to wielka szansa 
na powrót linii nr 45. Dotacja 
wzro�nie z 8 mln 776 tys. z� do 
18 mln z�. Z tego ponad 16 mln z�  
zarz�d Województwa �ódzkiego 
przeznaczy� z Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego, 
a prawie 2 mln z� pochodzi z bud-
�etu pa�stwa. Ca�kowita warto�� 
projektu to 24 mln z�. Wsparcie 
by�o konieczne, bo po otwarciu 
ofert, jakie wp�yn��y na przetarg, 
okaza�o si�, �e najta�szy wykonaw-
ca zaproponowa� cen� zdecydo-
wanie przekraczaj�c� kwot� za-
k�adan� przez w�adze Zgierza.
 Drugi projekt zak�ada moder-
nizacj� torowiska tramwajowego 
w Konstantynowie �ódzkim. Do-

�nansowanie wzros�o tu do 
15 mln 149 tys. z�, przy ca�kowi-
tej warto�ci inwestycji szacowa-
nej na 20 mln z�. By�o to mo�liwe 
dzi�ki zwi�kszeniu do�nanso-
wania z 11 mln 300 tys. z� do pra-
wie 14 mln z� oraz do�o�eniu 
z bud�etu pa�stwa ponad 1,3 mln z�. 
Daje to szans� na powrót linii 43.
 Przypomnijmy, �e wcze�niej, 
w 2019 roku, zarz�d wojewódz-
twa �ódzkiego zdecydowa� o do-
datkowym do�nansowaniu pro-
jektu przebudowy linii tramwa-
jowej nr 41 od granicy �odzi przez 
gmin� Ksawerów i miasto Pabia-
nice. Dodatkowa kwota, blisko 
12 mln z�, pochodzi ze �rodków 
Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju. 

Dariusz Kulas
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to łączna 
długość 
wszystkich linii

tyle linii 
autobusowych 
powstało

wykluczonych 
komunikacyjnie 
miejscowości 
zyskało połączenia 
autobusowe

Projekty z Łódzkiego zgłoszone do programu Kolej Plus

1 „Modernizacja i elektryfikacja linii kolejowej nr 25 na od-
cinku Tomaszów Mazowiecki – Skarżysko Kamienna” – przy-
gotowanie studium projektowo-technicznego, obejmujące-
go m.in. dokumentację projektową wraz z decyzjami 
administracyjnymi. Długość modernizowanej linii: ok. 88 km

2
„Modernizacja i elektryfikacja 
linii kolejowej nr 24 na odcin-
ku Piotrków Trybunalski – Beł-
chatów z wydłużeniem do 
Bogumiłowa” – przygotowa-
nie studium projektowo-
technicznego, obejmującego 
m.in. dokumentację projek-
tową wraz z decyzjami admi-
nistracyjnymi i realizacja ro-
bót. Długość modernizowa-
nej linii: ok. 34,3 km, długość 
budowanej linii: ok. 7,2 km

3
Budowa linii łączącej linię 
kolejową nr 131 (Chorzew Siem-
kowice) z linią kolejową nr 181 
(Wieluń)” – przygotowanie stu-
dium projektowo-techniczne-
go, obejmującego m.in. doku-
mentację projektową wraz 
z decyzjami administracyj-
nymi i realizacja robót. Dłu-
gość  budowanej linii: ok. 30 km

Szczegóły realizacji projektów marszałek Grzegorz Schreiber przedstawił na wiadukcie kolejowym w Bełchatowie

Innowacyjne rozwiązania dla podróżnych 
Przypomnijmy, �e pasa�erowie poci�gów �ódzkiej Kolei Aglomeracyjnej 
mog� korzysta� z wygodnego biletu zintegrowanego �KA I PKS.

 To innowacyjne rozwi�zanie 
zosta�o wprowadzone 1 wrze�nia 
2019 roku. Obejmuje zasi�giem 
wszystkie powiaty województwa - 
401 miejscowo�ci, 88 stacji i przy-
stanków obs�ugiwanych przez �KA. 
Wspólnie z przewo�nikami auto-
busowymi wyznaczono stacje sty-
ku, na których podró�ny przesiada 
si� z poci�gu do autobusu lub od-
wrotnie. Korzystaj�c z biletu zin-
tegrowanego, zyskujemy nawet 20 
procent ceny biletu w porównaniu 
z tym, ile kosztowa�by zwyk�y kurs.
 Za bilet zintegrowany �ódzka 
Kolej Aglomeracyjna zosta�a wy-

ró�niona g�ówn� nagrod� im. in�. 
Józefa Nowku�skiego podczas pres-
ti�owych Mi�dzynarodowych Tar-
gów Kolejowych TRAKO.
 Z kolei kupuj�c wspólny bilet 
aglomeracyjny pasa�erowie poci�-
gów �KA mog� je�dzi� autobusami 
i tramwajami MPK w �odzi. �KA 
przyst�pi�a te� do porozumienia 
zawartego przez �ód�, Pabianice 
i Zgierz, dzi�ki czemu jeden bilet 
wystarczy, aby podró�owa� równie� 
komunikacj� miejsk� w ramach stre-
fy A (�ód�, Zgierz i Pabianice) i po-
ci�gami �ódzkiej Kolei Aglomeracyj-
nej oraz Przewozów Regionalnych.



 Strategia rozwoju województwa jest 
dokumentem wyznaczaj�cym kierunki 
rozwoju naszego regionu. W �ódzkiem 
konsultacje na ten temat trwa�y do 8 stycz-
nia 2020 roku i cieszy�y si� zainteresowa-
niem. Uwagi mo�na by�o zg�asza� drog� 
elektroniczn�, poczt� tradycyjn� lub ustnie. 
Zg�oszono prawie 300 wniosków i uwag. 
Spostrze�enia do strategii wyrazi�o prawie 
50 podmiotów. W�ród wnioskodawców 
dominowa�y samorz�-
dy gminne, ale swoimi 
pomys�ami na rozwój 
województwa podzie-
lili si� tak�e naukowcy, 
przedsi�biorcy, przed-
stawiciele powiatów, 
stowarzysze� i fun-
dacji, a nawet innych 
województw i urz�dów 
centralnych. Urz�d Mar-
sza�kowski Wojewódz-
twa �ódzkiego zorga-
nizowa� sze�� spotka� 
z pracownikami insty-
tucji kultury, s�u�by zdro-
wia i samorz�dowcami. 
Odby�y si� one w �odzi, 
�owiczu i Sieradzu.

Szczególnie wa�ny 
moment dla województwa
 Projekt strategii by� tak�e jednym z klu-
czowych tematów jesiennego cyklu spotka� 
�Porozmawiajmy w �ódzkiem�. Cz�onko-
wie zarz�du województwa oraz eksperci 
z Urz�du Marsza�kowskiego odwiedzili Ra-
domsko, Sieradz, �ask, Zgierz, Konstanty-
nów �ódzki, Kutno i ��czyc�. Spotkania cie-
szy�y si� du�ym zainteresowaniem, brali w nich 
udzia� samorz�dowcy, przedstawiciele orga-
nizacji pozarz�dowych i mieszka�cy powiatów. 
 

� Moment, w którym dzisiaj si� znaj-
dujemy, jest szczególnie wa�ny dla woje-
wództwa �ódzkiego i dla ca�ej Polski, po-
niewa� jest to moment, kiedy przygoto-
wujemy si� do nowej unijnej perspektywy 
�nansowej. To ta chwila, kiedy b�d� si� wa-
�y�y losy �rodków dla naszego kraju, w tym 
dla województwa �ódzkiego � przekonywa� 
podczas spotka� Grzegorz Schreiber, mar-
sza�ek województwa �ódzkiego.

 Co prawda wówczas ju� formalnie kon-
sultacje zosta�y zako�czone. Ale samorz�d 
wojewódzki, chc�c jak najpe�niej zaplano-
wa� przysz�o�� regionu i jego rozwój, nadal 
przyjmuje wnioski i postulaty do strategii. 
Zostan� one poddane analizie i uwzgl�d-
nione w dalszych pracach nad dokumen-
tem. Dlatego marsza�ek zach�ca� do zg�asza-
nia pomys�ów, które sprawi�, �e Strategia 
Rozwoju Województwa �ódzkiego b�dzie lepiej 
odpowiada� na potrzeby naszego regionu.

 � Zale�a�o mi, �eby konsultacje dotycz�-
ce strategii odbywa� si� mog�y bezpo�red-
nio z wami. Mimo �e formalna cz��� kon-
sultacji jest zako�czona, to nad tekstem ca�y 
czas pracujemy � mówi� Grzegorz Schreiber. 

Pandemia wp�yn��a na terminy
 Wed�ug pierwotnego harmonogramu 
przyj�cie strategii przez Sejmik Wojewódz-
twa �ódzkiego by�o planowane na marzec 
2020 r., jednak jeszcze w styczniu Sejmik 
przyj�� uchwa��, w której jako termin jej 
przyj�cia wskazano wrzesie� 2020 r. Zmia-

na harmonogramu 
wynika�a g�ównie 
z konieczno�ci uwz-
gl�dnienia w stra-
tegii planowanych 
zmian w polityce re-
gionalnej, wynika-
j�cych z przygoto-
w y wanej  zmiany 
ustawy o zasadach 
prowadzenia polity-
ki rozwoju oraz nie-
których innych ustaw.
 We wrze�niu 
2020 r. Sejmik przy-
j�� kolejn� uchwa��, 
zmieniaj�c� harmo-
nogram, wskazuj�c 
nowy termin przyj�-
cia strategii � marzec 

2021 r. Zmiana wynika�a m.in. z koniecz-
no�ci przeanalizowania skutków kryzysu 
wywo�anego pandemi� COVID-19 i roz-
wa�enia mo�liwo�ci ich �agodzenia po-
przez projektowane dzia�ania. W pracach 
nad ostatecznym kszta�tem strategii wa�na 
b�dzie równie� wiedza dotycz�ca fundu-
szy, jakie nasz region otrzyma w ramach 
polityki spójno�ci Unii Europejskiej na lata 
2021-2027 oraz �rodków z Europejskiego 
Instrumentu na rzecz Odbudowy.
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Plan na przyszłość naszego regionu

Co to jest strategia rozwoju województwa?
 To rozpisany na najbli�sze lata plan rozwoju, 
w którym okre�la si� potencja�, czyli mo�liwo�ci 
województwa, oraz diagnozuje kluczowe proble-
my dotycz�ce rozwoju regionu. To koncepcja wy-
znaczaj�ca cele i sposoby ich osi�gania. Koncepcja 
ta musi obejmowa� wszystkie p�aszczyzny �ycia 
mieszka�ców regionu.

Dlaczego to tak wa�ny dokument?
 Poniewa� jest dla w�adz regionu �drogowska-
zem�, wyznacznikiem podejmowania bie��cych 
decyzji. Okre�lone w niej strategiczne dzia�ania 
i projekty oraz sposoby ich realizacji u�atwiaj� po-
dejmowanie wa�nych dla rozwoju regionu decyzji 
i zwi�kszaj� ich spójno��. Pozwalaj� integrowa� 
dzia�ania i podmioty, dzi�ki czemu zarz�dzanie re-
gionem i praca nad jego rozwojem jest du�o 
skuteczniejsza.

To kwestie istotne dla w�adz regionu, ale 
dlaczego strategia jest wa�na dla mieszka�-
ców województwa?
 Wa�ny dla mieszka�ców jest ju� sam proces 
budowania strategii, bo to element edukacji spo-
�ecznej. Cho�by przez zaanga�owanie mieszka�-
ców w konsultacje dotycz�ce potrzeb lokalnych 
spo�eczno�ci. Ale strategia u�atwia równie� zrozu-
mienie zmian zachodz�cych w regionie i dzia�a� 
w�adz regionalnych. W konsekwencji mo�e zmo-
bilizowa� spo�eczno�� lokaln� do aktywnego za-
anga�owania si� w rozwój regionu. Jako zbiór 
informacji o przysz�o�ci regionu oraz zamie-
rzeniach w�adz, pozytywnie wp�ywa na poczucie 
stabilno�ci dzia�ania lokalnych samorz�dów, ale 
te� przedsi�biorców, czy po prostu mieszka�ców. 
W konsekwencji mo�e nak�ania� do planowania 
inwestycji. Jest tak�e podstaw� do ubiegania si� 
o uzyskanie dodatkowych, zewn�trznych fun-
duszy dla samorz�dów lokalnych i �rm. 

Czy dobrze napisana strategia gwarantuje 
sukcesy w rozwoju regionu?
 Posiadanie strategii nie gwarantuje sukcesu 
w zarz�dzaniu województwem, zwi�ksza jednak 
szanse na zaistnienie pozytywnych przemian. Poz-
wala skuteczniej wykorzysta� zasoby regionu i le-
piej czerpa� z potencja�u, jaki tkwi w mieszka�-
cach, organizacjach pozarz�dowych czy przedsi�-
biorstwach. Strategia jest podstaw� efektywnego 
zarz�dzania w dobie globalizuj�cej si� gospodarki, 
daje mo�liwo�� nad��ania za szybkimi zmianami, 
zachodz�cymi w rozwoju spo�eczno-gospodarczym.

 O tym, dlaczego 
Strategia Rozwoju 
Woje wództwa to 
wa�ny dokument, 
z dr hab. Aleksan-
dr� Nowakowsk�, 
dyrektorem Insty-
tutu Gospodarki 
Przestrzennej na Wydziale Ekonomicz-
no-Socjologicznym Uniwersytetu �ódz-
kiego, rozmawia Andrzej Adamczewski

Spotkania w cyklu Porozmawiajmy w Łódzkiem 
były okazją do rozmów o inwestycjach potrzebnych 
w poszczególnych powiatach. W Łasku to skrzyżowanie 
drogi prowadzącej na lotnisko

Projekt strategii był jednym z kluczowych tematów jesiennego 
cyklu spotkań „Porozmawiajmy w Łódzkiem”

Do ko�ca marca 2021 roku Sejmik Województwa �ódzkiego musi 
uchwali� Strategi� Rozwoju Województwa �ódzkiego do roku 2030.

Maciej Mroczyński
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 Minister infrastruktury Andrzej 
Adamczyk podpisa� w listopadzie 
aneks do programu inwestycji, 
dotycz�cej drogi ekspresowej S-14 
zachodniej obwodnicy �odzi. Dzi�-
ki temu zapewnione zosta�y rz�do-
we pieni�dze na budow� w�z�a �ód�-
Teo�lów, a Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad dosta�a zie-
lone �wiat�o do dalszych prac.
 O mo�liwo�ci budowy w�z�a za 
pieni�dze z bud�etu pa�stwa w czerw-

cu w �odzi informowa� premier 
Mateusz Morawiecki: � Ta wa�na dla 
mieszka�ców inwestycja na drodze 
S-14 zostanie s�nansowana wy��cz-
nie z bud�etu pa�stwa. Cieszy mnie, 
�e komfort �ycia mieszka�ców �odzi 
si� poprawi. To bardzo wa�ne. Chc�, 
�eby to miasto by�o jak magnes 
przyci�gaj�cy nowych inwestorów.
 W realizacj� budowy w�z�a Teo-
�lów zaanga�owa� si� marsza�ek 
województwa �ódzkiego Grzegorz 

Schreiber. Osobi�cie zabiega� równie� 
o rz�dowe pieni�dze dla tej inwestycji. 
 � W�ze� Teo�lów pomo�e w ko-
munikacji pomi�dzy �odzi� a aglo-
meracj� �ódzk�, a ca�a inwestycja w bu-
dow� trasy S-14 zyska dodatkow� war-
to�� � mówi� marsza�ek Schreiber.
 Termin zako�czenia budowy 
w�z�a Teo�lów wyznaczony zosta� 
na grudzie� 2021 r. W�ze� po��czy 
tras� S-14 z drog� krajow� nr 71 Pa-
bianice � Zgierz. Pozwoli na poru-
szanie si� w kierunku Aleksandro-

wa �ódzkiego, do drogi krajowej 
nr 71. Nie b�dzie natomiast mo�li-
wo�ci zjechania z niego w kierunku 
�odzi, cho� Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad nie wyklucza 
rozbudowy tego punktu komunika-
cyjnego. �eby jednak tak si� sta�o, ko-
nieczne b�dzie dzia�anie w�adz �odzi. 
Chodzi o wywi�zanie si� z porozu-
mienia zawartego w 2005 r., w którym 
miasto zobowi�za�o si� do prze-
budowy ul. Szczeci�skiej. 

Węzeł rozwiązany
Na drodze ekspresowej S-14 powstanie d�ugo wyczekiwany 
przez mieszka�ców w�ze� �ód�-Teo�lów. Dzi�ki niemu b�dzie 
mo�liwy zjazd z trasy w stron� Aleksandrowa �ódzkiego. 

węzeł

„Łódź 
Teofilów”

S14

Beata Graszka

Piotr Adamczyk 
wicemarszałek województwa łódzkiego

 - To by� trudny rok. Trudno�ci wynika�y 
z do�wiadcze� niezaplanowanych i nieocze-
kiwanych. Chodzi oczywi�cie o epidemi� 
koronawirusa. Zarówno instytucje kultury, 
jak i ca�y sektor o�wiaty, równie� nasze pla-
cówki, musia�y odnajdywa� si� w tej nowej 

wyj�tkowej sytuacji. Dla instytucji kultury 
zmieni�o si� wszystko. Nie mo�na by�o 
w pe�ni prezentowa� repertuaru i mo�li-
wo�ci. Imprezy plenerowe nie odbywa�y si� 
lub mia�y zmienion� formu��, jak chocia�by 
festiwal Kolory Polski, który mia� w tym 
roku znacznie okrojon� edycj�. Podsumo-
wuj�c ten rok, chcia�bym zwróci� uwag�, 
�e zamykamy go z nowymi szefami dwóch 
�ódzkich instytucji kultury. Dominik P�aza 
obj�� stanowisko dyrektora Muzeum Ar-
cheologicznego i Etnogra�cznego, a pan 
Marcin Hycnar zosta� dyrektorem Teatru 
im. Stefana Jaracza. �ycz� nam wszystkim, 
aby�my mogli za rok, kiedy b�dziemy doko-
nywa� podobnego podsumowania, powie-
dzie�, �e by� to rok powrotu do normalno�ci 
w relacjach spo�ecznych, zawodowych, ro-
dzinnych,  gospodarczych.

Zbigniew Ziemba 
wicemarszałek województwa łódzkiego

 - Rok 2020 zaliczam do bardzo uda-
nych. Kto pami�ta, �e jeszcze kilka lat temu 
trudno by�o znale�� miejsce w ��obku 
czy przedszkolu? Szkolnictwo zawodowe tak-
�e wymaga�o ogromnych inwestycji w lu-
dzi i infrastruktur�. Nam udaje si� sprosta� 

tym wyzwaniom, mi�dzy innymi dzi�ki 
�rodkom z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego. Dzi�ki skutecznemu wykorzys-
taniu tych pieni�dzy reagujemy na po-
trzeby zwi�zane z rynkiem pracy czy opie-
k� spo�eczn�. Mam na my�li przesz�o 2 mi-
liardy z�otych zakontraktowanych �rodków 
unijnych oraz 100 milionów z�otych 
z bud�etu pa�stwa. Tylko w latach 2019 
i 2020 uda�o si� do�nansowa� projekty 
obejmuj�ce oko�o 10 tysi�cy bezrobotnych. 
W tym samym okresie do�nansowali�my 
te� utworzenie 961 nowych miejsc w przed-
szkolach i 1590 w ��obkach. Przesz�o 
40 tysi�cy uczniów ró�nych typów szkó� mog-
�o wzi�� udzia� w zaj�ciach dodatkowych 
i sta�ach, ponad 5 tysi�cy nauczycieli 
podwy�szy�o swoje kwali�kacje, a blisko 
250 szkó� doposa�y�o swoje sale lekcyjne.

Robert Baryła 
członek zarządu województwa łódzkiego

 - Rok 2020 by� okresem wzmo�onej pra-
cy. Naszym g�ównym celem by�o utrzyma-
nie wysokiego tempa wydatkowania �rodków 
unijnych, w tym na obszarach wiejskich. 
To by� rok szczególnie owocny dla programu 
LEADER, realizowanego za po�rednic-

twem Lokalnych Grup Dzia�ania. Pozys-
kali�my dodatkowe �rodki i zawarli�my 
202 umowy warte blisko 20 mln z�. Wa�nym 
rodzajem wsparcia by�y inwestycje w gos-
podark� wodno-�ciekow� do�nansowane 
kwot� 50 mln z�. Pocz�tek przysz�ego roku 
powinien przynie��, m.in., rozstrzygni�cie 
rozpocz�tego w grudniu naboru dotycz�-
cego inwestycji w lokalne targowiska. Warto 
te� wspomnie� o wa�nych dla obszarów 
wiejskich dotacjach do budowy i moderni-
zacji dróg dojazdowych do gruntów rol-
nych. To 21 mln z� dla 143 samorz�dów. 
Realizacj� najwa�niejszych oddolnych po-
trzeb umo�liwi� konkurs na granty so�eckie, 
w ramach którego przyznano wsparcie a� 154 
gminom. Z kolei 2 mln z� wynios�o wsparcie 
konserwacji rowów melioracyjnych, które 
pozwoli racjonalniej gospodarowa� zaso-
bami wodnymi.

Andrzej Górczyński
członek zarządu województwa łódzkiego

 - Rok 2020 to przede wszystkim czas 
pandemii, który w znacznej mierze zmie-
ni� funkcjonowanie samorz�du wo-
jewództwa. Dlatego dla mnie ten rok 
by� okresem wyzwa�, ale te� sukcesów. 
A za taki uwa�am stworzenie dwóch autor-
skich programów województwa �ódzkiego 

dotycz�cych walki z Covid-19, wspó��-
nansowanych ze �rodków unijnych oraz 
z bud�etu pa�stwa. Finansowanie na po-
ziomie 117 mln z� zapewni�o nam zakup 
sprz�tu do jednostek s�u�by zdrowia zaan-
ga�owanych w walk� z Sars-Cov-2. Nad-
zorowa�em tak�e prac� zespo�u, który zaj-
muje si� zakupem sprz�tu, wyposa�enia, 
czy �rodków ochrony osobistej dla placó-
wek ochrony zdrowia. Podpisali�my 
120 umów, dzi�ki którym zosta�y one wy-
posa�one, m.in. w kardiomonitory, spec-
jalne �ó�ka, respiratory, tomografy, karetki 
pogotowia, aparaty EKG, RTG i USG 
czy urz�dzenia do pozaustrojowego natle-
niania krwi. Sukcesem zako�czy�o si� tak-
�e przekszta�cenie szpitala im. Biega�skie-
go oraz szpitala w Zgierzu w placówki opieku-
j�ce si� chorymi na Covid-19. Inne szpitale 
wojewódzkie zaanga�owali�my do przyj-
mowania pacjentów zaka�onych Sars-Cov-2.

taki by� rok 2020



 Strategia rozwoju województwa jest 
dokumentem wyznaczaj�cym kierunki 
rozwoju naszego regionu. W �ódzkiem 
konsultacje na ten temat trwa�y do 8 stycz-
nia 2020 roku i cieszy�y si� zainteresowa-
niem. Uwagi mo�na by�o zg�asza� drog� 
elektroniczn�, poczt� tradycyjn� lub ustnie. 
Zg�oszono prawie 300 wniosków i uwag. 
Spostrze�enia do strategii wyrazi�o prawie 
50 podmiotów. W�ród wnioskodawców 
dominowa�y samorz�-
dy gminne, ale swoimi 
pomys�ami na rozwój 
województwa podzie-
lili si� tak�e naukowcy, 
przedsi�biorcy, przed-
stawiciele powiatów, 
stowarzysze� i fun-
dacji, a nawet innych 
województw i urz�dów 
centralnych. Urz�d Mar-
sza�kowski Wojewódz-
twa �ódzkiego zorga-
nizowa� sze�� spotka� 
z pracownikami insty-
tucji kultury, s�u�by zdro-
wia i samorz�dowcami. 
Odby�y si� one w �odzi, 
�owiczu i Sieradzu.

Szczególnie wa�ny 
moment dla województwa
 Projekt strategii by� tak�e jednym z klu-
czowych tematów jesiennego cyklu spotka� 
�Porozmawiajmy w �ódzkiem�. Cz�onko-
wie zarz�du województwa oraz eksperci 
z Urz�du Marsza�kowskiego odwiedzili Ra-
domsko, Sieradz, �ask, Zgierz, Konstanty-
nów �ódzki, Kutno i ��czyc�. Spotkania cie-
szy�y si� du�ym zainteresowaniem, brali w nich 
udzia� samorz�dowcy, przedstawiciele orga-
nizacji pozarz�dowych i mieszka�cy powiatów. 
 

� Moment, w którym dzisiaj si� znaj-
dujemy, jest szczególnie wa�ny dla woje-
wództwa �ódzkiego i dla ca�ej Polski, po-
niewa� jest to moment, kiedy przygoto-
wujemy si� do nowej unijnej perspektywy 
�nansowej. To ta chwila, kiedy b�d� si� wa-
�y�y losy �rodków dla naszego kraju, w tym 
dla województwa �ódzkiego � przekonywa� 
podczas spotka� Grzegorz Schreiber, mar-
sza�ek województwa �ódzkiego.

 Co prawda wówczas ju� formalnie kon-
sultacje zosta�y zako�czone. Ale samorz�d 
wojewódzki, chc�c jak najpe�niej zaplano-
wa� przysz�o�� regionu i jego rozwój, nadal 
przyjmuje wnioski i postulaty do strategii. 
Zostan� one poddane analizie i uwzgl�d-
nione w dalszych pracach nad dokumen-
tem. Dlatego marsza�ek zach�ca� do zg�asza-
nia pomys�ów, które sprawi�, �e Strategia 
Rozwoju Województwa �ódzkiego b�dzie lepiej 
odpowiada� na potrzeby naszego regionu.

 � Zale�a�o mi, �eby konsultacje dotycz�-
ce strategii odbywa� si� mog�y bezpo�red-
nio z wami. Mimo �e formalna cz��� kon-
sultacji jest zako�czona, to nad tekstem ca�y 
czas pracujemy � mówi� Grzegorz Schreiber. 

Pandemia wp�yn��a na terminy
 Wed�ug pierwotnego harmonogramu 
przyj�cie strategii przez Sejmik Wojewódz-
twa �ódzkiego by�o planowane na marzec 
2020 r., jednak jeszcze w styczniu Sejmik 
przyj�� uchwa��, w której jako termin jej 
przyj�cia wskazano wrzesie� 2020 r. Zmia-

na harmonogramu 
wynika�a g�ównie 
z konieczno�ci uwz-
gl�dnienia w stra-
tegii planowanych 
zmian w polityce re-
gionalnej, wynika-
j�cych z przygoto-
w y wanej  zmiany 
ustawy o zasadach 
prowadzenia polity-
ki rozwoju oraz nie-
których innych ustaw.
 We wrze�niu 
2020 r. Sejmik przy-
j�� kolejn� uchwa��, 
zmieniaj�c� harmo-
nogram, wskazuj�c 
nowy termin przyj�-
cia strategii � marzec 

2021 r. Zmiana wynika�a m.in. z koniecz-
no�ci przeanalizowania skutków kryzysu 
wywo�anego pandemi� COVID-19 i roz-
wa�enia mo�liwo�ci ich �agodzenia po-
przez projektowane dzia�ania. W pracach 
nad ostatecznym kszta�tem strategii wa�na 
b�dzie równie� wiedza dotycz�ca fundu-
szy, jakie nasz region otrzyma w ramach 
polityki spójno�ci Unii Europejskiej na lata 
2021-2027 oraz �rodków z Europejskiego 
Instrumentu na rzecz Odbudowy.
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Plan na przyszłość naszego regionu

Co to jest strategia rozwoju województwa?
 To rozpisany na najbli�sze lata plan rozwoju, 
w którym okre�la si� potencja�, czyli mo�liwo�ci 
województwa, oraz diagnozuje kluczowe proble-
my dotycz�ce rozwoju regionu. To koncepcja wy-
znaczaj�ca cele i sposoby ich osi�gania. Koncepcja 
ta musi obejmowa� wszystkie p�aszczyzny �ycia 
mieszka�ców regionu.

Dlaczego to tak wa�ny dokument?
 Poniewa� jest dla w�adz regionu �drogowska-
zem�, wyznacznikiem podejmowania bie��cych 
decyzji. Okre�lone w niej strategiczne dzia�ania 
i projekty oraz sposoby ich realizacji u�atwiaj� po-
dejmowanie wa�nych dla rozwoju regionu decyzji 
i zwi�kszaj� ich spójno��. Pozwalaj� integrowa� 
dzia�ania i podmioty, dzi�ki czemu zarz�dzanie re-
gionem i praca nad jego rozwojem jest du�o 
skuteczniejsza.

To kwestie istotne dla w�adz regionu, ale 
dlaczego strategia jest wa�na dla mieszka�-
ców województwa?
 Wa�ny dla mieszka�ców jest ju� sam proces 
budowania strategii, bo to element edukacji spo-
�ecznej. Cho�by przez zaanga�owanie mieszka�-
ców w konsultacje dotycz�ce potrzeb lokalnych 
spo�eczno�ci. Ale strategia u�atwia równie� zrozu-
mienie zmian zachodz�cych w regionie i dzia�a� 
w�adz regionalnych. W konsekwencji mo�e zmo-
bilizowa� spo�eczno�� lokaln� do aktywnego za-
anga�owania si� w rozwój regionu. Jako zbiór 
informacji o przysz�o�ci regionu oraz zamie-
rzeniach w�adz, pozytywnie wp�ywa na poczucie 
stabilno�ci dzia�ania lokalnych samorz�dów, ale 
te� przedsi�biorców, czy po prostu mieszka�ców. 
W konsekwencji mo�e nak�ania� do planowania 
inwestycji. Jest tak�e podstaw� do ubiegania si� 
o uzyskanie dodatkowych, zewn�trznych fun-
duszy dla samorz�dów lokalnych i �rm. 

Czy dobrze napisana strategia gwarantuje 
sukcesy w rozwoju regionu?
 Posiadanie strategii nie gwarantuje sukcesu 
w zarz�dzaniu województwem, zwi�ksza jednak 
szanse na zaistnienie pozytywnych przemian. Poz-
wala skuteczniej wykorzysta� zasoby regionu i le-
piej czerpa� z potencja�u, jaki tkwi w mieszka�-
cach, organizacjach pozarz�dowych czy przedsi�-
biorstwach. Strategia jest podstaw� efektywnego 
zarz�dzania w dobie globalizuj�cej si� gospodarki, 
daje mo�liwo�� nad��ania za szybkimi zmianami, 
zachodz�cymi w rozwoju spo�eczno-gospodarczym.

 O tym, dlaczego 
Strategia Rozwoju 
Woje wództwa to 
wa�ny dokument, 
z dr hab. Aleksan-
dr� Nowakowsk�, 
dyrektorem Insty-
tutu Gospodarki 
Przestrzennej na Wydziale Ekonomicz-
no-Socjologicznym Uniwersytetu �ódz-
kiego, rozmawia Andrzej Adamczewski

Spotkania w cyklu Porozmawiajmy w Łódzkiem 
były okazją do rozmów o inwestycjach potrzebnych 
w poszczególnych powiatach. W Łasku to skrzyżowanie 
drogi prowadzącej na lotnisko

Projekt strategii był jednym z kluczowych tematów jesiennego 
cyklu spotkań „Porozmawiajmy w Łódzkiem”

Do ko�ca marca 2021 roku Sejmik Województwa �ódzkiego musi 
uchwali� Strategi� Rozwoju Województwa �ódzkiego do roku 2030.

Maciej Mroczyński

8 www.lodzkie.plwydanie specjalne

 Minister infrastruktury Andrzej 
Adamczyk podpisa� w listopadzie 
aneks do programu inwestycji, 
dotycz�cej drogi ekspresowej S-14 
zachodniej obwodnicy �odzi. Dzi�-
ki temu zapewnione zosta�y rz�do-
we pieni�dze na budow� w�z�a �ód�-
Teo�lów, a Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad dosta�a zie-
lone �wiat�o do dalszych prac.
 O mo�liwo�ci budowy w�z�a za 
pieni�dze z bud�etu pa�stwa w czerw-

cu w �odzi informowa� premier 
Mateusz Morawiecki: � Ta wa�na dla 
mieszka�ców inwestycja na drodze 
S-14 zostanie s�nansowana wy��cz-
nie z bud�etu pa�stwa. Cieszy mnie, 
�e komfort �ycia mieszka�ców �odzi 
si� poprawi. To bardzo wa�ne. Chc�, 
�eby to miasto by�o jak magnes 
przyci�gaj�cy nowych inwestorów.
 W realizacj� budowy w�z�a Teo-
�lów zaanga�owa� si� marsza�ek 
województwa �ódzkiego Grzegorz 

Schreiber. Osobi�cie zabiega� równie� 
o rz�dowe pieni�dze dla tej inwestycji. 
 � W�ze� Teo�lów pomo�e w ko-
munikacji pomi�dzy �odzi� a aglo-
meracj� �ódzk�, a ca�a inwestycja w bu-
dow� trasy S-14 zyska dodatkow� war-
to�� � mówi� marsza�ek Schreiber.
 Termin zako�czenia budowy 
w�z�a Teo�lów wyznaczony zosta� 
na grudzie� 2021 r. W�ze� po��czy 
tras� S-14 z drog� krajow� nr 71 Pa-
bianice � Zgierz. Pozwoli na poru-
szanie si� w kierunku Aleksandro-

wa �ódzkiego, do drogi krajowej 
nr 71. Nie b�dzie natomiast mo�li-
wo�ci zjechania z niego w kierunku 
�odzi, cho� Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad nie wyklucza 
rozbudowy tego punktu komunika-
cyjnego. �eby jednak tak si� sta�o, ko-
nieczne b�dzie dzia�anie w�adz �odzi. 
Chodzi o wywi�zanie si� z porozu-
mienia zawartego w 2005 r., w którym 
miasto zobowi�za�o si� do prze-
budowy ul. Szczeci�skiej. 

Węzeł rozwiązany
Na drodze ekspresowej S-14 powstanie d�ugo wyczekiwany 
przez mieszka�ców w�ze� �ód�-Teo�lów. Dzi�ki niemu b�dzie 
mo�liwy zjazd z trasy w stron� Aleksandrowa �ódzkiego. 

węzeł

„Łódź 
Teofilów”

S14

Beata Graszka

Piotr Adamczyk 
wicemarszałek województwa łódzkiego

 - To by� trudny rok. Trudno�ci wynika�y 
z do�wiadcze� niezaplanowanych i nieocze-
kiwanych. Chodzi oczywi�cie o epidemi� 
koronawirusa. Zarówno instytucje kultury, 
jak i ca�y sektor o�wiaty, równie� nasze pla-
cówki, musia�y odnajdywa� si� w tej nowej 

wyj�tkowej sytuacji. Dla instytucji kultury 
zmieni�o si� wszystko. Nie mo�na by�o 
w pe�ni prezentowa� repertuaru i mo�li-
wo�ci. Imprezy plenerowe nie odbywa�y si� 
lub mia�y zmienion� formu��, jak chocia�by 
festiwal Kolory Polski, który mia� w tym 
roku znacznie okrojon� edycj�. Podsumo-
wuj�c ten rok, chcia�bym zwróci� uwag�, 
�e zamykamy go z nowymi szefami dwóch 
�ódzkich instytucji kultury. Dominik P�aza 
obj�� stanowisko dyrektora Muzeum Ar-
cheologicznego i Etnogra�cznego, a pan 
Marcin Hycnar zosta� dyrektorem Teatru 
im. Stefana Jaracza. �ycz� nam wszystkim, 
aby�my mogli za rok, kiedy b�dziemy doko-
nywa� podobnego podsumowania, powie-
dzie�, �e by� to rok powrotu do normalno�ci 
w relacjach spo�ecznych, zawodowych, ro-
dzinnych,  gospodarczych.

Zbigniew Ziemba 
wicemarszałek województwa łódzkiego

 - Rok 2020 zaliczam do bardzo uda-
nych. Kto pami�ta, �e jeszcze kilka lat temu 
trudno by�o znale�� miejsce w ��obku 
czy przedszkolu? Szkolnictwo zawodowe tak-
�e wymaga�o ogromnych inwestycji w lu-
dzi i infrastruktur�. Nam udaje si� sprosta� 

tym wyzwaniom, mi�dzy innymi dzi�ki 
�rodkom z Europejskiego Funduszu Spo-
�ecznego. Dzi�ki skutecznemu wykorzys-
taniu tych pieni�dzy reagujemy na po-
trzeby zwi�zane z rynkiem pracy czy opie-
k� spo�eczn�. Mam na my�li przesz�o 2 mi-
liardy z�otych zakontraktowanych �rodków 
unijnych oraz 100 milionów z�otych 
z bud�etu pa�stwa. Tylko w latach 2019 
i 2020 uda�o si� do�nansowa� projekty 
obejmuj�ce oko�o 10 tysi�cy bezrobotnych. 
W tym samym okresie do�nansowali�my 
te� utworzenie 961 nowych miejsc w przed-
szkolach i 1590 w ��obkach. Przesz�o 
40 tysi�cy uczniów ró�nych typów szkó� mog-
�o wzi�� udzia� w zaj�ciach dodatkowych 
i sta�ach, ponad 5 tysi�cy nauczycieli 
podwy�szy�o swoje kwali�kacje, a blisko 
250 szkó� doposa�y�o swoje sale lekcyjne.

Robert Baryła 
członek zarządu województwa łódzkiego

 - Rok 2020 by� okresem wzmo�onej pra-
cy. Naszym g�ównym celem by�o utrzyma-
nie wysokiego tempa wydatkowania �rodków 
unijnych, w tym na obszarach wiejskich. 
To by� rok szczególnie owocny dla programu 
LEADER, realizowanego za po�rednic-

twem Lokalnych Grup Dzia�ania. Pozys-
kali�my dodatkowe �rodki i zawarli�my 
202 umowy warte blisko 20 mln z�. Wa�nym 
rodzajem wsparcia by�y inwestycje w gos-
podark� wodno-�ciekow� do�nansowane 
kwot� 50 mln z�. Pocz�tek przysz�ego roku 
powinien przynie��, m.in., rozstrzygni�cie 
rozpocz�tego w grudniu naboru dotycz�-
cego inwestycji w lokalne targowiska. Warto 
te� wspomnie� o wa�nych dla obszarów 
wiejskich dotacjach do budowy i moderni-
zacji dróg dojazdowych do gruntów rol-
nych. To 21 mln z� dla 143 samorz�dów. 
Realizacj� najwa�niejszych oddolnych po-
trzeb umo�liwi� konkurs na granty so�eckie, 
w ramach którego przyznano wsparcie a� 154 
gminom. Z kolei 2 mln z� wynios�o wsparcie 
konserwacji rowów melioracyjnych, które 
pozwoli racjonalniej gospodarowa� zaso-
bami wodnymi.

Andrzej Górczyński
członek zarządu województwa łódzkiego

 - Rok 2020 to przede wszystkim czas 
pandemii, który w znacznej mierze zmie-
ni� funkcjonowanie samorz�du wo-
jewództwa. Dlatego dla mnie ten rok 
by� okresem wyzwa�, ale te� sukcesów. 
A za taki uwa�am stworzenie dwóch autor-
skich programów województwa �ódzkiego 

dotycz�cych walki z Covid-19, wspó��-
nansowanych ze �rodków unijnych oraz 
z bud�etu pa�stwa. Finansowanie na po-
ziomie 117 mln z� zapewni�o nam zakup 
sprz�tu do jednostek s�u�by zdrowia zaan-
ga�owanych w walk� z Sars-Cov-2. Nad-
zorowa�em tak�e prac� zespo�u, który zaj-
muje si� zakupem sprz�tu, wyposa�enia, 
czy �rodków ochrony osobistej dla placó-
wek ochrony zdrowia. Podpisali�my 
120 umów, dzi�ki którym zosta�y one wy-
posa�one, m.in. w kardiomonitory, spec-
jalne �ó�ka, respiratory, tomografy, karetki 
pogotowia, aparaty EKG, RTG i USG 
czy urz�dzenia do pozaustrojowego natle-
niania krwi. Sukcesem zako�czy�o si� tak-
�e przekszta�cenie szpitala im. Biega�skie-
go oraz szpitala w Zgierzu w placówki opieku-
j�ce si� chorymi na Covid-19. Inne szpitale 
wojewódzkie zaanga�owali�my do przyj-
mowania pacjentów zaka�onych Sars-Cov-2.

taki by� rok 2020
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Nagrody dla zdolnych i pracowitych

 Kacper w przedszkolu zauwa�y� 
plakat z informacj�: �Szko�a mu-
zyczna rekrutuje m�odych adeptów 
muzyki�. Popatrzy� na stoj�c� obok 
mam�, która te� jest muzykiem, 
i zapyta�: �Dlaczego mnie tam nie 
posy�asz?�. �Dlatego, �e jest to du�o 
obowi�zków i trudno je po��czy�� 
� us�ysza� w odpowiedzi.
 � Ale sko�czy�o si� tak, �e jed-
nak poszli�my do szko�y muzycznej, 
gdzie pozna�em moj� obecn� opie-
kunk� profesor Dorot� Szyszkow-
sk�-Janiak. Kolejnym krokiem by�a 
decyzja, �e spróbuj� si� na har�e. 
I nie �a�uj�, cho� to wymagaj�cy 
instrument � opowiada Kacper 
Malinowski, obecnie ucze� I klasy 
Szko�y Muzycznej I i II st. im. 
Henryka Wieniawskiego w �odzi. 
 Kacper przyznaje, �e 6 tysi�cy 
z�otych stypendium, które tra� do 
jego kieszeni, wykorzysta na� na-
uk� gry na har�e. Kierunek? Pocz�-
tek to Walia, a konkretnie Word Harp 
Congress, który odb�dzie si� Cardi�, 
a pó�niej kurs w Monachium.
 � Wi��� moj� przysz�o�� z tym 
instrumentem � mówi Kacper 
� dlatego chc� by� jak najlepszy.
 Magdalena Nowak uczy si� w Lice-
um Plastycznym w �odzi o pro�lu 
ubiór. Stypendium to efekt ci��kiej pra-
cy, któr� w�o�y�a w ostatni rok nauki.
 � To nie jest tak, �e stypendium 

przychodzi samo � mówi. � Praco-
wa�am na nie ca�y rok. Projektowa-
�am, bra�am udzia� w konkursach. 
Ubiorem interesowa�am si� ju� jako 
ma�a dziewczynka. Lubi�am ogl�-
da� gwiazdy w nieziemskich sukien-

kach. Marzy�am przy tym, �e kiedy� 
b�d� sama projektowa� takie stroje. 
I uda�o si�. Zaj��am drugie miejsce 
w konkursie ogólnopolskim, przede 
mn� kolejne wyzwania. 
 Agata Sibiak, Kinga Grela i Oli-
wia Olak s� uczennicami Zespo�u 
Szkó� nr 1 w Wieluniu na kierunku 
technik budownictwa. Do�� niety-
powym dla dziewczyn. Dlaczego 
dokona�y takiego wyboru? � My�l�, 
�e spory wp�yw mieli rodzice, za-
ch�caj�cy nas do wybrania tego za-
wodu � mówi Agata Sibiak. � Jest 
w nim potencja� na przysz�o��.
 � Z jednej strony �amiemy ste-
reotypy, z drugiej wiemy, �e czeka 
nas ci��ka praca. No, chyba �e b�-
dziemy podpisywa� tylko papierki 
� �artuje Oliwia. 
 � Budownictwo jest fascynuj�ce. 
Przygl�da� si�, jak powstaje co� z ni-
czego to naprawd� frajda. A je�li za 
zainteresowania dostaje si� jeszcze 
pieni�dze, tak jak my, to frajda jest 
podwójna � ocenia Kinga Grela.
 Co zamierzaj� zrobi� z pieni�dz-
mi ze stypendiów? Dziewczyny 
przyznaj� jednym g�osem: chcemy 
si� rozwija�, kupi� sprz�t i oprogra-
mowanie do projektowania budyn-
ków. I zgodnie zapewniaj� o wspar-
ciu rodziców, za� rodzice, �e s� 
dumni z osi�gni�� dzieci.

Maciej Petrycki

Dla Kacpra decyduj�ce by�o przedszkole. Magda od dziecka interesowa�a si� ubiorem, a dla Oliwii, Kingi i Agaty budownictwo to mo�liwo�� zdobycia 
kompetencji, których brakuje na rynku pracy. Wszystkich ��czy to, �e dostali stypendium dla najzdolniejszych uczniów.

Najzdolniejszych uczniów nagradzali przedstawiciele zarządu 
województwa, między innymi Andrzej Górczyński

Gala wręczenia stypendiów miała miejsce w Teatrze Wielkim w Łodzi

W gali wzięli udział zdolni młodzi ludzie z całego województwa

Projekt �Zawodowcy w �ódzkiem � stypendia dla najzdolniejszych na 
bis� to wsparcie dla uczniów, którzy ucz� si� w szko�ach prowadz�cych 
kszta�cenie zawodowe. �eby otrzyma� stypendium w 2020 roku, trzeba 
by�o uzyska� w roku szkolnym poprzedzaj�cym wyp�at� �redni� ocen 
z przedmiotów zawodowych nie ni�sz� ni� 4,5. Stypendium wynosi�o 
6 tys. z� lub 10 tys. z� brutto w przypadku osób z niepe�nosprawno�ciami.
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 Na potrzeby lekcji wychowania 
�zycznego szko�a mia�a zaadap-
towan� salk� w piwnicy. Gdy pogo-
da nie sprzyja�a zaj�ciom na po-
wietrzu, trzeba by�o uprawia� sport 
w tym pomieszczeniu. 
 � W nic tam si� nie da�o gra� 
� opowiada Zbigniew Osowski, dy-
rektor szko�y. � Nie pozwala�y na to 
ani wymiary, ani pod�o�e.
 Wszystko si� zmieni�o po roz-
budowie szko�y, na któr� gmina 
pozyska�a prawie 3 mln z� z Regio-
nalnego Programu Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego na lata 
2014-2020 i ponad 800 tys. z rz�-
dowego programu �Sportowa Pol-
ska�. Dzi�ki temu w 2020 roku pow-
sta�a nowoczesna sala sportowa 
z zapleczem oraz pracownie: mate-

matyczna i j�zykowa. � To kosmos 
� dodaje dyrektor Osowski. � Prze-
nie�li�my si� od razu w XXI, a mo�e 
nawet XXII wiek. W takich wa-
runkach inaczej pracuje si� i nau-
czycielom, i uczniom. 

 W nowej sali, oprócz lekcji wy-
chowania �zycznego, prowadzone 
s� zaj�cia SKS i lekcje karate. Naj-
bardziej popularn� dyscyplin� jest 
pi�ka no�na, ale nowa sala sprawi�a, 
�e coraz wi�kszym zainteresowa-
niem ciesz� si� halowe dyscypliny 
sportu, m.in. pi�ka r�czna. Nie-
rzadko szko�y w ma�ych miejsco-
wo�ciach borykaj� si� z brakiem 
uczniów, ale modernizacja bazy edu-
kacyjnej i sportowej sprawi�a, �e 
szko�a z optymizmem patrzy w przy-
sz�o��. Ju� obecnie po ostatnim na-
borze w szkole przyby�o uczniów. 
 Ko�cz�cy si� rok Rados�aw Ar-
kusz, wójt gminy Dalików, b�dzie 
wspomina� jako wyj�tkowy. Roz-

budowano bowiem nie tylko szko�� 
w Domaniewie. Jesieni� uda�o si� 
tak�e rozbudowa� Szkol� Pod-
stawow� w Dalikowie. Równie� na 
ten cel gmina zdoby�a prawie 3 mln z� 
RPO W�. Dzi�ki temu placówka 
wzbogaci�a si� o nowoczesne pra-
cownie multimedialne: geogra�cz-
n�, matematyczno-przyrodnicz�, 
�zyczno-chemiczn�, informatycz-
no-j�zykow�, sale multimedialne, 
a tak�e zaplecze kuchenne i szatnie. 
� Jeste�my gmin� wiejsk�, wi�c 
bud�et nie ma wp�ywów z podat-
ków od �rm � mówi wójt Arkusz. 
� Gdyby nie do�nansowanie, trud-
no by�oby mówi� o realizacji tak 
du�ych projektów.

 W dalikowskiej szkole ciesz� 
si� nie tylko z lepszych warunków 
do nauki, ale tak�e rozbudowanego 
zaplecza. � Mamy kuchni�, dzi�ki cze-
mu mo�na przygotowywa� posi�ki 
na miejscu, a uczniowie spo�ywaj� 
je w sto�ówce � mówi Krzysztof 
Dzier�awski, dyrektor placówki. 
� Wcze�niej obiady by�y dowo�one, 
a m�odzie� musia�a je�� w klasach.
 W Dalikowie zmianie ulegnie 
równie� infrastruktura sportowa. 
Gmina zdoby�a �rodki na budow� 
boiska wielofunkcyjnego. Wójt Ar-
kusz liczy, �e zim� podpisze umo-
w� z wykonawc�, a latem miesz-
ka�cy b�d� mogli korzysta� z no-
wego obiektu. 

Już nie muszą ćwiczyć w piwnicy

 Dzi�ki programowi wsparcia  szkol-
nictwa zawodowego do�nansowanych 
zosta�o 61 projektów, które poprawi� 
jako�� kszta�cenia i dostosuj� je do 
potrzeb rynku pracy. Jak cho�by ten 
realizowany przez Zespó� Szkó� Ponad-
podstawowych nr 1 w ��czycy. Ucz-
niowie tej placówki mog� zdoby� za-
wodowe prawa jazdy i odby� sta�e 
u pracodawców. Do�nansowanie wy-
niesie oko�o 1,3 mln z�. 
  � To dla nas ogromne wsparcie � mó-
wi Jaros�aw �wito�, dyrektor placówki. 

� Korzystaj� na tym nasi uczniowie, 
którzy podnosz� swoje kwali�kacje 
i mog� zapozna� si� ze �rodowis-
kiem pracy. Wyposa�yli�my równie� 
szkolne pracownie.
 Województwo �ódzkie równie� dzi�-
ki �rodkom z EFS do�nansowa�o 13 pro-
jektów podnosz�cych jako�� edukacji 
przedszkolnej. Wsparcie to 7 mln z�. Pie-
ni�dze przeznaczone s�, m.in., na or-
ganizowanie dodatkowych zaj�� dla 
dzieci, szkolenia dla personelu pedago-
gicznego czy adaptacj� pomieszcze�.

Maciej Mroczyński

Uczniowie Szko�y 
Podstawowej 
w Domaniewie 
(gm. Dalików) jeszcze 
do niedawna na zaj�cia 
wychowania �zycznego 
schodzili pod ziemi�. 
Teraz, dzi�ki 
do�nansowaniu 
z Regionalnego Programu 
Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego, 
szko�a ma nowoczesn� 
sal� sportow�.

Oprócz wsparcia z Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego, modernizacja bazy w �ódzkiem 
nast�puje dzi�ki �rodkom na do�nansowanie zada� z zakresu 
rozwoju infrastruktury sportowej i rekreacyjnej. W 2020 roku 
samorz�d województwa �ódzkiego przeznaczy� na ten cel 4 mln z�. 
��cznie w dwóch naborach przyznano wsparcie 64 jednostkom 
samorz�du terytorialnego. Podobne �rodki województwo �ódz-
kie wyda�o na ten cel w ubieg�ym roku, gdy do�nansowanie 
uzyska�y 53 samorz�dy. 

Wyremontowana szkoła w Dalikowie została otwarta 1 września. W rozpoczęciu roku wziął udział premier Mateusz Morawiecki

Mocniejsi na rynku pracy

Robert Bary�a, cz�onek zarz�du 
województwa �ódzkiego: 
- Te pieni�dze to inwestycja 
w przysz�o�� regionu

77 milionów z�otych wynios�o 
w tym roku wsparcie na rozwój 
szkolnictwa zawodowego. 
7 mln z� to do�nansowanie 
edukacji przedszkolnej. 
Zarz�d województwa wspar� 
placówki o�wiatowe, 
wykorzystuj�c pieni�dze 
z Europejskiego Funduszu 
Spo�ecznego.

 Specjalne stypendium mar-
sza�ek Grzegorz Schreiber prze-
kaza� w 2020 roku Marcinowi 
Maciejczakowi, m�odemu woka-
li�cie z Bartochowa w powiecie 
sieradzkim, zwyci�zcy trzeciej 
edycji popularnego programu 
TVP �e Voice Kids. Jak mówi� 
marsza�ek, wr�czaj�c czek, s� 
to pieni�dze na rozwój.

 Kariera Marcina �wietnie 
si� rozwija, a m�ody wokalista, 
zgodnie z pro�b� marsza�ka, 
sta� si� te� ambasadorem na-
szego regionu. Wyst�pi�, m.in. 
podczas koncertu �na�owego 
obchodów 100-lecia W� i do�y-
nek wojewódzkich w Uniejowie.

1186
uczniów dostało stypendia w 2020 r. 

!
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Nagrody dla zdolnych i pracowitych

 Kacper w przedszkolu zauwa�y� 
plakat z informacj�: �Szko�a mu-
zyczna rekrutuje m�odych adeptów 
muzyki�. Popatrzy� na stoj�c� obok 
mam�, która te� jest muzykiem, 
i zapyta�: �Dlaczego mnie tam nie 
posy�asz?�. �Dlatego, �e jest to du�o 
obowi�zków i trudno je po��czy�� 
� us�ysza� w odpowiedzi.
 � Ale sko�czy�o si� tak, �e jed-
nak poszli�my do szko�y muzycznej, 
gdzie pozna�em moj� obecn� opie-
kunk� profesor Dorot� Szyszkow-
sk�-Janiak. Kolejnym krokiem by�a 
decyzja, �e spróbuj� si� na har�e. 
I nie �a�uj�, cho� to wymagaj�cy 
instrument � opowiada Kacper 
Malinowski, obecnie ucze� I klasy 
Szko�y Muzycznej I i II st. im. 
Henryka Wieniawskiego w �odzi. 
 Kacper przyznaje, �e 6 tysi�cy 
z�otych stypendium, które tra� do 
jego kieszeni, wykorzysta na� na-
uk� gry na har�e. Kierunek? Pocz�-
tek to Walia, a konkretnie Word Harp 
Congress, który odb�dzie si� Cardi�, 
a pó�niej kurs w Monachium.
 � Wi��� moj� przysz�o�� z tym 
instrumentem � mówi Kacper 
� dlatego chc� by� jak najlepszy.
 Magdalena Nowak uczy si� w Lice-
um Plastycznym w �odzi o pro�lu 
ubiór. Stypendium to efekt ci��kiej pra-
cy, któr� w�o�y�a w ostatni rok nauki.
 � To nie jest tak, �e stypendium 

przychodzi samo � mówi. � Praco-
wa�am na nie ca�y rok. Projektowa-
�am, bra�am udzia� w konkursach. 
Ubiorem interesowa�am si� ju� jako 
ma�a dziewczynka. Lubi�am ogl�-
da� gwiazdy w nieziemskich sukien-

kach. Marzy�am przy tym, �e kiedy� 
b�d� sama projektowa� takie stroje. 
I uda�o si�. Zaj��am drugie miejsce 
w konkursie ogólnopolskim, przede 
mn� kolejne wyzwania. 
 Agata Sibiak, Kinga Grela i Oli-
wia Olak s� uczennicami Zespo�u 
Szkó� nr 1 w Wieluniu na kierunku 
technik budownictwa. Do�� niety-
powym dla dziewczyn. Dlaczego 
dokona�y takiego wyboru? � My�l�, 
�e spory wp�yw mieli rodzice, za-
ch�caj�cy nas do wybrania tego za-
wodu � mówi Agata Sibiak. � Jest 
w nim potencja� na przysz�o��.
 � Z jednej strony �amiemy ste-
reotypy, z drugiej wiemy, �e czeka 
nas ci��ka praca. No, chyba �e b�-
dziemy podpisywa� tylko papierki 
� �artuje Oliwia. 
 � Budownictwo jest fascynuj�ce. 
Przygl�da� si�, jak powstaje co� z ni-
czego to naprawd� frajda. A je�li za 
zainteresowania dostaje si� jeszcze 
pieni�dze, tak jak my, to frajda jest 
podwójna � ocenia Kinga Grela.
 Co zamierzaj� zrobi� z pieni�dz-
mi ze stypendiów? Dziewczyny 
przyznaj� jednym g�osem: chcemy 
si� rozwija�, kupi� sprz�t i oprogra-
mowanie do projektowania budyn-
ków. I zgodnie zapewniaj� o wspar-
ciu rodziców, za� rodzice, �e s� 
dumni z osi�gni�� dzieci.

Maciej Petrycki

Dla Kacpra decyduj�ce by�o przedszkole. Magda od dziecka interesowa�a si� ubiorem, a dla Oliwii, Kingi i Agaty budownictwo to mo�liwo�� zdobycia 
kompetencji, których brakuje na rynku pracy. Wszystkich ��czy to, �e dostali stypendium dla najzdolniejszych uczniów.

Najzdolniejszych uczniów nagradzali przedstawiciele zarządu 
województwa, między innymi Andrzej Górczyński

Gala wręczenia stypendiów miała miejsce w Teatrze Wielkim w Łodzi

W gali wzięli udział zdolni młodzi ludzie z całego województwa

Projekt �Zawodowcy w �ódzkiem � stypendia dla najzdolniejszych na 
bis� to wsparcie dla uczniów, którzy ucz� si� w szko�ach prowadz�cych 
kszta�cenie zawodowe. �eby otrzyma� stypendium w 2020 roku, trzeba 
by�o uzyska� w roku szkolnym poprzedzaj�cym wyp�at� �redni� ocen 
z przedmiotów zawodowych nie ni�sz� ni� 4,5. Stypendium wynosi�o 
6 tys. z� lub 10 tys. z� brutto w przypadku osób z niepe�nosprawno�ciami.
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 Na potrzeby lekcji wychowania 
�zycznego szko�a mia�a zaadap-
towan� salk� w piwnicy. Gdy pogo-
da nie sprzyja�a zaj�ciom na po-
wietrzu, trzeba by�o uprawia� sport 
w tym pomieszczeniu. 
 � W nic tam si� nie da�o gra� 
� opowiada Zbigniew Osowski, dy-
rektor szko�y. � Nie pozwala�y na to 
ani wymiary, ani pod�o�e.
 Wszystko si� zmieni�o po roz-
budowie szko�y, na któr� gmina 
pozyska�a prawie 3 mln z� z Regio-
nalnego Programu Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego na lata 
2014-2020 i ponad 800 tys. z rz�-
dowego programu �Sportowa Pol-
ska�. Dzi�ki temu w 2020 roku pow-
sta�a nowoczesna sala sportowa 
z zapleczem oraz pracownie: mate-

matyczna i j�zykowa. � To kosmos 
� dodaje dyrektor Osowski. � Prze-
nie�li�my si� od razu w XXI, a mo�e 
nawet XXII wiek. W takich wa-
runkach inaczej pracuje si� i nau-
czycielom, i uczniom. 

 W nowej sali, oprócz lekcji wy-
chowania �zycznego, prowadzone 
s� zaj�cia SKS i lekcje karate. Naj-
bardziej popularn� dyscyplin� jest 
pi�ka no�na, ale nowa sala sprawi�a, 
�e coraz wi�kszym zainteresowa-
niem ciesz� si� halowe dyscypliny 
sportu, m.in. pi�ka r�czna. Nie-
rzadko szko�y w ma�ych miejsco-
wo�ciach borykaj� si� z brakiem 
uczniów, ale modernizacja bazy edu-
kacyjnej i sportowej sprawi�a, �e 
szko�a z optymizmem patrzy w przy-
sz�o��. Ju� obecnie po ostatnim na-
borze w szkole przyby�o uczniów. 
 Ko�cz�cy si� rok Rados�aw Ar-
kusz, wójt gminy Dalików, b�dzie 
wspomina� jako wyj�tkowy. Roz-

budowano bowiem nie tylko szko�� 
w Domaniewie. Jesieni� uda�o si� 
tak�e rozbudowa� Szkol� Pod-
stawow� w Dalikowie. Równie� na 
ten cel gmina zdoby�a prawie 3 mln z� 
RPO W�. Dzi�ki temu placówka 
wzbogaci�a si� o nowoczesne pra-
cownie multimedialne: geogra�cz-
n�, matematyczno-przyrodnicz�, 
�zyczno-chemiczn�, informatycz-
no-j�zykow�, sale multimedialne, 
a tak�e zaplecze kuchenne i szatnie. 
� Jeste�my gmin� wiejsk�, wi�c 
bud�et nie ma wp�ywów z podat-
ków od �rm � mówi wójt Arkusz. 
� Gdyby nie do�nansowanie, trud-
no by�oby mówi� o realizacji tak 
du�ych projektów.

 W dalikowskiej szkole ciesz� 
si� nie tylko z lepszych warunków 
do nauki, ale tak�e rozbudowanego 
zaplecza. � Mamy kuchni�, dzi�ki cze-
mu mo�na przygotowywa� posi�ki 
na miejscu, a uczniowie spo�ywaj� 
je w sto�ówce � mówi Krzysztof 
Dzier�awski, dyrektor placówki. 
� Wcze�niej obiady by�y dowo�one, 
a m�odzie� musia�a je�� w klasach.
 W Dalikowie zmianie ulegnie 
równie� infrastruktura sportowa. 
Gmina zdoby�a �rodki na budow� 
boiska wielofunkcyjnego. Wójt Ar-
kusz liczy, �e zim� podpisze umo-
w� z wykonawc�, a latem miesz-
ka�cy b�d� mogli korzysta� z no-
wego obiektu. 

Już nie muszą ćwiczyć w piwnicy

 Dzi�ki programowi wsparcia  szkol-
nictwa zawodowego do�nansowanych 
zosta�o 61 projektów, które poprawi� 
jako�� kszta�cenia i dostosuj� je do 
potrzeb rynku pracy. Jak cho�by ten 
realizowany przez Zespó� Szkó� Ponad-
podstawowych nr 1 w ��czycy. Ucz-
niowie tej placówki mog� zdoby� za-
wodowe prawa jazdy i odby� sta�e 
u pracodawców. Do�nansowanie wy-
niesie oko�o 1,3 mln z�. 
  � To dla nas ogromne wsparcie � mó-
wi Jaros�aw �wito�, dyrektor placówki. 

� Korzystaj� na tym nasi uczniowie, 
którzy podnosz� swoje kwali�kacje 
i mog� zapozna� si� ze �rodowis-
kiem pracy. Wyposa�yli�my równie� 
szkolne pracownie.
 Województwo �ódzkie równie� dzi�-
ki �rodkom z EFS do�nansowa�o 13 pro-
jektów podnosz�cych jako�� edukacji 
przedszkolnej. Wsparcie to 7 mln z�. Pie-
ni�dze przeznaczone s�, m.in., na or-
ganizowanie dodatkowych zaj�� dla 
dzieci, szkolenia dla personelu pedago-
gicznego czy adaptacj� pomieszcze�.

Maciej Mroczyński

Uczniowie Szko�y 
Podstawowej 
w Domaniewie 
(gm. Dalików) jeszcze 
do niedawna na zaj�cia 
wychowania �zycznego 
schodzili pod ziemi�. 
Teraz, dzi�ki 
do�nansowaniu 
z Regionalnego Programu 
Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego, 
szko�a ma nowoczesn� 
sal� sportow�.

Oprócz wsparcia z Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa �ódzkiego, modernizacja bazy w �ódzkiem 
nast�puje dzi�ki �rodkom na do�nansowanie zada� z zakresu 
rozwoju infrastruktury sportowej i rekreacyjnej. W 2020 roku 
samorz�d województwa �ódzkiego przeznaczy� na ten cel 4 mln z�. 
��cznie w dwóch naborach przyznano wsparcie 64 jednostkom 
samorz�du terytorialnego. Podobne �rodki województwo �ódz-
kie wyda�o na ten cel w ubieg�ym roku, gdy do�nansowanie 
uzyska�y 53 samorz�dy. 

Wyremontowana szkoła w Dalikowie została otwarta 1 września. W rozpoczęciu roku wziął udział premier Mateusz Morawiecki

Mocniejsi na rynku pracy

Robert Bary�a, cz�onek zarz�du 
województwa �ódzkiego: 
- Te pieni�dze to inwestycja 
w przysz�o�� regionu

77 milionów z�otych wynios�o 
w tym roku wsparcie na rozwój 
szkolnictwa zawodowego. 
7 mln z� to do�nansowanie 
edukacji przedszkolnej. 
Zarz�d województwa wspar� 
placówki o�wiatowe, 
wykorzystuj�c pieni�dze 
z Europejskiego Funduszu 
Spo�ecznego.

 Specjalne stypendium mar-
sza�ek Grzegorz Schreiber prze-
kaza� w 2020 roku Marcinowi 
Maciejczakowi, m�odemu woka-
li�cie z Bartochowa w powiecie 
sieradzkim, zwyci�zcy trzeciej 
edycji popularnego programu 
TVP �e Voice Kids. Jak mówi� 
marsza�ek, wr�czaj�c czek, s� 
to pieni�dze na rozwój.

 Kariera Marcina �wietnie 
si� rozwija, a m�ody wokalista, 
zgodnie z pro�b� marsza�ka, 
sta� si� te� ambasadorem na-
szego regionu. Wyst�pi�, m.in. 
podczas koncertu �na�owego 
obchodów 100-lecia W� i do�y-
nek wojewódzkich w Uniejowie.
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 Tradycyjne dania to cz��� to�-
samo�ci naszego regionu, a do tego 
s� cz�sto przyrz�dzane na bazie lo-
kalnych produktów, zdrowych 
i smacznych. I dania, i produkty 
tworz� szerok� list� produktów 
tradycyjnych województwa �ódzkie-
go, prowadzon� przez Minister-
stwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 
Mo�na na tej bazie tworzy� bardzo 
oryginalne potrawy. Przyk�ad? 
Przepis opracowany i zrealizowa-
ny przez Adama Kozaneckiego 
z Uniejowa, �nalisty IV edycji pro-
gramu kulinarnego MasterChef.
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 � Pierwsze miejsce w konkursie 
�Weekend na wsi� zaj��o gospodar-
stwo agroturystyczne �Za lasami� 
w powiecie tomaszowskim � powie-
dzia� Andrzej Górczy�ski, cz�onek 
zarz�du województwa �ódzkiego, 
podczas og�oszenia wyników kon-
kursu. Werdykt zosta� zaprezento-
wany w formie online. 
 � Bardzo si� ciesz� i nie mog� si� 
doczeka�, �eby przekaza� t� cudow-
n� wiadomo�� rodzinie � odpowie-
dzia�a u�miechni�ta Edyta Waw-
rzyniak, laureatka konkursu. 
 Edyta Wawrzyniak urodzi�a si� na 
Podlasiu, potem mieszka�a w Warsza-
wie i Ameryce. Przed 20 laty razem 
z rodzin� osiedli�a si� w Zako�cielu.

� Tu wychowywali�my dzieci, nie 
wyobra�am sobie lepszego miejsca 
na ziemi dla naszej rodziny. Nasz 
dom stoi w dolinie rzeki Pilicy, 
w otulinie Lasów Spalskich. 
 W promieniu zaledwie dwóch 
kilometrów mamy z jednej strony 
zabytki, z drugiej pi�kne krajobra-
zy. Namówili�my do przepro-
wadzki naszych rodziców i siostr�, 
i tak si� zacz��a nasza przygoda z  Za-
ko�cielem � opowiada pani Edyta.
 Pomys� na stworzenie gospo-
darstwa agroturystycznego pojawi� 
si�, kiedy dzieci doros�y i wyru-
szy�y w �wiat. � Wrodzona wschod-
nia go�cinno�� sk�oni�a nas do 
dzielenia si� tym, co mamy. 
Chcieli�my podzieli� si� przy-
rod�, cisz� i do�wiadczeniem 
� mówi Edyta Wawrzyniak. 
 W Zako�cielu nie ma 
czasu na nud�. Pilica sprzyja 
sp�ywom kajakowym, lasy 
spalskie s� pe�ne grzybów, na 
amatorów wycieczek czekaj� 
ciekawe trasy rowerowe i piesze, za� 
mi�o�nicy zabytków doceni� pe-
re�ki regionu, m.in. ko�ció� �w. 
Idziego, który jest jednym z naj-
starszych zabytków architek-
tury roma�skiej. Z kolei mi-
�o�ników jazdy konnej za-
chwyc� trasy �ódzkiego Szla-
ku Konnego, a dzieci mog� 
odwiedzi� le��ce kilometr od 
gospodarstwa Zako Rancho, 
w którym mieszkaj� alpaki i os�y.
 Serce gospodarstwa �Za lasami�, 
czyli dom pani Edyty, urz�dzony 
jest w stylu rustykalnym. Dla go�ci 
przeznaczono dwupoziomowy 
apartament z oddzielnym wej�ciem 
oraz 1000-metrowym podwór-
kiem z lasem. Do dyspozycji jest 

8 miejsc noclegowych oraz sprz�t rekre-
acyjny, �wietlica na zaj�cia warszta-
towe, miejsce na ognisko i zabaw� dla 
dzieci. Podczas warsztatów r�kodzie-
�a, które lubi� zw�aszcza dzieci, mo�-
na nauczy� si� ple�� wianki, tworzy� 
ozdoby z drewna i sznurka, malowa�. 
 Go�cie spragnieni tradycyjnej, 
naturalnej kuchni równie� znajd� 
co� dla siebie.
 � Mamy w ogrodzie w�dzarni�, 
serwujemy go�ciom nasze przetwo-
ry, herbaty zio�owe, miód z pasieki 

od dziadków, a produkty na �niada-
nia kupujemy u zaprzyja�nionych gos-
podarzy � zach�ca Edyta Wawrzyniak.

Podlasie, Warszawa, Ameryka i Zako�ciele. Edyta Wawrzyniak, w�a�cicielka agroturys-
tyki �Za lasami�, z dum� opowiada o drodze, która doprowadzi�a j� do raju na ziemi. Raju, 
który przynosi spokój, rado�� i pozwala robi� to, co si� lubi. 

Dzielimy się tym, co najlepsze

 To by�a pierwsza edycja kon-
kursu Urz�du Marsza�kowskiego 
Województwa �ódzkiego na naj-
lepsze gospodarstwo agroturys-
tyczne �Weekend na wsi�.
 Ide� konkursu by�o wy�onie-
nie liderów agroturystyki w woje-
wództwie oraz zwrócenie uwagi 
turystów na mo�liwo�ci, jakie 
s t w ar z aj �  obszar y  w i e j sk i e 
i wypoczynek na wsi.

Zwyci�zcy konkursu 
�Weekend na wsi�.

I miejsce gospodarstwo �Za lasami�, 
Zako�ciele 56C, 97-215 Inow�ódz
II miejsce gospodarstwo �Siedlisko 
Besiekiery�, Besiekiery 34, 99-150 
Grabów
III miejsce gospodarstwo �Piwnica 
Rycerska�, ul. Tuwima 17, 97-215 
Inow�ódz

W przepisach przechowywanych od pokole� w rodzinach 
z naszego województwa drzemie ogromny potencja�.

Sięgajmy po lokalne 
dania i produkty

Adam Kozanecki pochodzi z Uniejowa. Zanim rozpoczął przygodę kulinarną, 
ukończył pedagogikę, zarządzanie oświatą i europeistykę. Przez 7 lat pracował 

z dziećmi w przedszkolu. Dzisiaj realizuje się kulinarnie, wydał książkę kucharską, 
występuje w telewizji, prowadzi zajęcia z gotowania. Uwielbia kuchnię polską, 

nauczył się jej od dziadka i rodziców. 

 W 2020 roku marsza�ek woje-
wództwa Grzegorz Schreiber i po-
zostali cz�onkowie zarz�du woje-
wództwa osobi�cie spotykali si� 
z wójtami i so�tysami, którym prze-
kazywali dotacje � 3 miliony z�. 
 Jak mówi� marsza�ek, wszyst-
kie realizowane dzi�ki tym pieni�-
dzom pomys�y ��czy jedno � �a-
den z nich nie powsta� w urz�dzie. 
Powsta�y w�ród ludzi, którzy po-
kazali, co jest im potrzebne. 

 O granty so�eckie mog�y wy-
st�powa� gminy z przeznacze-
niem na inwestycje zg�aszane 
przez swoje so�ectwa. Jedna gmi-
na mog�a zg�osi� maksymalnie trzy 
zadania. Do�nansowanie na dzia-
�anie wynosi�o maksimum 10 tys. z�.
 � My zbudowali�my plac zabaw 
w miejscowo�ci Florentynów.  Miesz-
ka�cy d�ugo czekali na jego budow� 
� cieszy�a si� wójt gminy Kodr�b 
Bo�ena Krawczyk.

Budowa si�owni na powietrzu w gminie Dmosin, remont 
dachu �wietlicy wiejskiej w gminie Burzenin czy budowa 
placu zabaw w gminie Kodr�b. To przyk�ady lokalnych 
inwestycji, realizowanych w ramach grantów so�eckich. 
Na projekty obywatelskie mieszka�ców wsi i ma�ych 
miejscowo�ci w regionie zarz�d województwa �ódzkiego 
przekaza� w tym roku 3 mln z�. 

Wasze dobre pomysły 

czas przygotowania: 20 minut
porcji: 4
- 3 surowe bia�e kie�basy
- 300 g jarmu�u
- 2 szalotki
- 4 z�bki czosnku
- �wie�a zielona papryczka chili
- sól
- czarny �wie�o mielony pieprz
- majeranek
- kon�tura agrestowa z Osse
- 2 �y�ki mas�a z G�uchowa

Na rozgrzanej patelni obsma�amy 
surow� bia�� kie�bas�, obran� z 
�aka, porwan� na kawa�ki. Po kilku 
minutach, gdy kie�basa b�dzie 
z�ocista, dodajemy drobno 
posiekan� szalotk�, czosnek 
i kawa�ek posiekanej, pozbawionej 
pestek papryki chili. Ca�o�� chwil� 
sma�ymy, nast�pnie dodajemy 
kon�tur� z agrestu i mas�o. Kolejny 
etap to jarmu�, dorzucamy do 
mieszanki, mieszamy. Doprawiamy 
sol�, czarnym pieprzem i 
majerankiem. Sma�ymy oko�o 3-5 
minut a� jarmu� lekko zwi�dnie pod 
wp�ywem temperatury, ale nadal 
b�dzie chrupi�cy. Gotowe.

Szybki bigos z jarmu�u 
z bia�� kie�bas�, miodem 
i kon�tur� agrestow�

3 mln zł  
wyniosła 
pula na 
granty

302
projekty 

otrzymały 
pieniądze

154 
gminy 

zgłosiły 
swoje projekty

Gospodarstwo agroturystyczne „Za lasami”  to spokój, przyroda i cisza

Maciej Petrycki
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 Ko�ció� �w. Doroty i �w. Jana 
Chrzciciela przy ul. Pomorskiej 
w �odzi to jeden z najstarszych zabyt-
ków stolicy województwa. W po�a-
rze, który wybuch� 31 sierpnia 2015, 
�wi�tynia sp�on��a niemal dosz-
cz�tnie. Mimo to ksi��a prowadz�-
cy para�� i mieszka�cy �ódzkich 
Mileszek zdecydowali, �e j� odbu-
duj�. Stworzyli komitet, którego 
celem by�o gromadzenie funduszy 
na odbudow� ko�cio�a. Ich starania 
zosta�y wsparte dotacj� z bud�etu 
Województwa �ódzkiego.
 � Odbudowa ko�cio�a jest dla 
nas bardzo wa�na. Wszyscy jej tu 
wyczekujemy � mówi� ksi�dz Roman 
Kurzdym, proboszcz para�i w Mi-

leszkach, odbieraj�c symboliczny 
czek. � Mamy ambitne plany, bo ma 
to by� rekonstrukcja. Jednocze�nie 
stanowimy na tyle ma�� wspólnot�, 
�e nie jeste�my w stanie sami sobie 
poradzi�. Dlatego ka�de wsparcie, 
a wspieraj� nas w�adze wojewódz-
twa i Ministerstwo Kultury, jest dla 
nas bardzo cenne.
 Para�a w Mileszkach otrzyma�a 
75 tys. z� dotacji. � Wiem, �e to krop-
la w morzu potrzeb, ale my�l�, �e 
ka�da z�otówka jest impulsem do 
dzia�ania i dalszego zbierania pie-
ni�dzy na odbudow� i renowacj� 
zabytków w naszym regionie � 
mówi Grzegorz Schreiber, marsza-
�ek województwa �ódzkiego. � Tych 

obiektów jest bardzo du�o. To ko�-
cio�y, pa�ace, dworki, parowozow-
nie, muzea. S� wa�ne dla woje-

wództwa, wszystkie maj� warto�� 
historyczn�, a my chcemy t� war-
to�� zachowa� i utrwala�.

 Celem przyznania dotacji jest 
przede wszystkim poprawa stanu 
zachowania dziedzictwa kulturo-
wego w województwie �ódzkim 
oraz promowanie jego walorów 
w�ród mieszka�ców. � Odnawiane 
zabytki to nie tylko historia tych 
budynków, ale te� historia ludzi, 
którzy tutaj �yli, mieszkali � mówi 
marsza�ek Grzegorz Schreiber. 
� Dlatego s� dla nas tak cenne.

Ocalić nasze dziedzictwo 
Dotacje na remonty i prace 
konserwatorskie w zabytkowych 
obiektach to jeden z najwa�niejszych 
wojewódzkich programów.

 Nale��cy do samorz�du woje-
wództwa �ódzkiego sk�ad EN57 
919 wyruszy� w ostatni kurs w �ro-
d�, 4 listopada, o godzinie 7.45. Odje-
cha� z dworca �ód� Kaliska. Stacj� 
ko�cow� by� Skansen Lokomotyw 
i Urz�dze� Technicznych przy ul. Ko-
lejowej 6 w zdu�skowolskich Karsz-
nicach. Skansen jest cz��ci� Muze-
um Historii Miasta Zdu�ska Wola.
 Poci�g to podarunek w�adz wo-
jewództwa �ódzkiego dla zdu�sko-
wolskiego muzeum. Zosta� wypro-
dukowany w 1973 roku. Od 2011 
roku by� wykorzystywany do prze-
wozów pasa�erskich w naszym re-
gionie. Jest pomalowany w barwy wo-
jewództwa �ódzkiego, w kolorach na-
szego województwa jest te� tapicer-
ka zamontowanych w sk�adzie foteli.

 � To bardzo cenny eksponat, 
który wzbogaca nasz� kolekcj�. 
Akurat takiego elektrycznego zes-
po�u trakcyjnego jeszcze nie mie-
li�my � mówi Tomasz Polkowski, 
dyrektor zdu�skowolskiego muze-
um. � Poci�g jest cenny z kilku po-
wodów. Po pierwsze, tym konkret-
nym sk�adem, zwanym przez nas 
pendlem, mieszka�cy przez lata 
doje�d�ali do szkó� i pracy w �odzi. 
Wszyscy go pami�taj�. Bardzo 
wa�ne jest te� to, �e poci�g ma 
barwy województwa �ódzkiego, 
bo dzi�ki temu b�dzie symbolem 
naszego regionu w skansenie.
 Jak dodaje Magdalena Janic-
ka-Trybuchowska, p.o. naczelnik 
Wydzia�u Transportu Szynowego 
w Departamencie Infrastruktury 

Urz�du Marsza�kowskie-
go, podarowany przez 
samorz�d wojewódz-
twa poci�g b�dzie 
s�u�y� nie tylko jako 
eksponat muzealny, 
atrakcja dla pasjo-
natów historii tech-
niki i kolejnictwa 
w naszym regionie. 
B�dzie tak�e wyko-
rzystywany do pro-
mocji przewozów 
pasa�erskich i tran-
sportu zbiorowego, 
organizowanego przez 
marsza�ka wojewódz-
twa i organizacji wyda-
rze� kulturalnych oraz 
edukacyjnych.

Dar dla skansenu lokomotyw w Karsznicach
W�adze województwa �ódzkiego podarowa�y Muzeum Historii Miasta Zdu�ska Wola 
elektryczny sk�ad EN57 nr 919, którym podró�owali mieszka�cy naszego regionu.

Skład EN57 919 wyruszył w ostatni kurs 4 listopada

Beata Graszka

Andrzej Adamczewski

Kościół św. Doroty i św. Jana Chrzciciela w Łodzi spłonął w 2015 roku

Dzięki dotacji z Urzędu Marszałkowskiego i pomocy rządowej 
parafianie będą mogli zrealizować marzenia o odbudowie świątyni

5 mln zł
przeznaczył w 2020 r. 
zarząd województwa 
na remonty zabytków

65 podmiotów
zyskało dotacje 
na prace 
konserwatorskie

!
Nabór na dotacje 

do renowacji zabytków 
- pierwszy kwartał 2021 r.

Szczegóły pod 
nr. tel. 42 291 98 27 

42 291 97 20
oraz na www.lodzkie.pl/kultura

Beata Graszka

Andrzej Górczyński, członek zarządu województwa 
łódzkiego, przekazał dotacje na zabytki w powiatach 
wieluńskim, wieruszowskim, sieradzkim i zduńskowolskim

Nabór wniosków na granty - pierwszy kwartał 2021 r.
Szczegóły pod nr. tel. 42 291 98 27, 42 291 97 20

oraz na www.lodzkie.pl/kultura!



 Tradycyjne dania to cz��� to�-
samo�ci naszego regionu, a do tego 
s� cz�sto przyrz�dzane na bazie lo-
kalnych produktów, zdrowych 
i smacznych. I dania, i produkty 
tworz� szerok� list� produktów 
tradycyjnych województwa �ódzkie-
go, prowadzon� przez Minister-
stwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 
Mo�na na tej bazie tworzy� bardzo 
oryginalne potrawy. Przyk�ad? 
Przepis opracowany i zrealizowa-
ny przez Adama Kozaneckiego 
z Uniejowa, �nalisty IV edycji pro-
gramu kulinarnego MasterChef.
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 � Pierwsze miejsce w konkursie 
�Weekend na wsi� zaj��o gospodar-
stwo agroturystyczne �Za lasami� 
w powiecie tomaszowskim � powie-
dzia� Andrzej Górczy�ski, cz�onek 
zarz�du województwa �ódzkiego, 
podczas og�oszenia wyników kon-
kursu. Werdykt zosta� zaprezento-
wany w formie online. 
 � Bardzo si� ciesz� i nie mog� si� 
doczeka�, �eby przekaza� t� cudow-
n� wiadomo�� rodzinie � odpowie-
dzia�a u�miechni�ta Edyta Waw-
rzyniak, laureatka konkursu. 
 Edyta Wawrzyniak urodzi�a si� na 
Podlasiu, potem mieszka�a w Warsza-
wie i Ameryce. Przed 20 laty razem 
z rodzin� osiedli�a si� w Zako�cielu.

� Tu wychowywali�my dzieci, nie 
wyobra�am sobie lepszego miejsca 
na ziemi dla naszej rodziny. Nasz 
dom stoi w dolinie rzeki Pilicy, 
w otulinie Lasów Spalskich. 
 W promieniu zaledwie dwóch 
kilometrów mamy z jednej strony 
zabytki, z drugiej pi�kne krajobra-
zy. Namówili�my do przepro-
wadzki naszych rodziców i siostr�, 
i tak si� zacz��a nasza przygoda z  Za-
ko�cielem � opowiada pani Edyta.
 Pomys� na stworzenie gospo-
darstwa agroturystycznego pojawi� 
si�, kiedy dzieci doros�y i wyru-
szy�y w �wiat. � Wrodzona wschod-
nia go�cinno�� sk�oni�a nas do 
dzielenia si� tym, co mamy. 
Chcieli�my podzieli� si� przy-
rod�, cisz� i do�wiadczeniem 
� mówi Edyta Wawrzyniak. 
 W Zako�cielu nie ma 
czasu na nud�. Pilica sprzyja 
sp�ywom kajakowym, lasy 
spalskie s� pe�ne grzybów, na 
amatorów wycieczek czekaj� 
ciekawe trasy rowerowe i piesze, za� 
mi�o�nicy zabytków doceni� pe-
re�ki regionu, m.in. ko�ció� �w. 
Idziego, który jest jednym z naj-
starszych zabytków architek-
tury roma�skiej. Z kolei mi-
�o�ników jazdy konnej za-
chwyc� trasy �ódzkiego Szla-
ku Konnego, a dzieci mog� 
odwiedzi� le��ce kilometr od 
gospodarstwa Zako Rancho, 
w którym mieszkaj� alpaki i os�y.
 Serce gospodarstwa �Za lasami�, 
czyli dom pani Edyty, urz�dzony 
jest w stylu rustykalnym. Dla go�ci 
przeznaczono dwupoziomowy 
apartament z oddzielnym wej�ciem 
oraz 1000-metrowym podwór-
kiem z lasem. Do dyspozycji jest 

8 miejsc noclegowych oraz sprz�t rekre-
acyjny, �wietlica na zaj�cia warszta-
towe, miejsce na ognisko i zabaw� dla 
dzieci. Podczas warsztatów r�kodzie-
�a, które lubi� zw�aszcza dzieci, mo�-
na nauczy� si� ple�� wianki, tworzy� 
ozdoby z drewna i sznurka, malowa�. 
 Go�cie spragnieni tradycyjnej, 
naturalnej kuchni równie� znajd� 
co� dla siebie.
 � Mamy w ogrodzie w�dzarni�, 
serwujemy go�ciom nasze przetwo-
ry, herbaty zio�owe, miód z pasieki 

od dziadków, a produkty na �niada-
nia kupujemy u zaprzyja�nionych gos-
podarzy � zach�ca Edyta Wawrzyniak.

Podlasie, Warszawa, Ameryka i Zako�ciele. Edyta Wawrzyniak, w�a�cicielka agroturys-
tyki �Za lasami�, z dum� opowiada o drodze, która doprowadzi�a j� do raju na ziemi. Raju, 
który przynosi spokój, rado�� i pozwala robi� to, co si� lubi. 

Dzielimy się tym, co najlepsze

 To by�a pierwsza edycja kon-
kursu Urz�du Marsza�kowskiego 
Województwa �ódzkiego na naj-
lepsze gospodarstwo agroturys-
tyczne �Weekend na wsi�.
 Ide� konkursu by�o wy�onie-
nie liderów agroturystyki w woje-
wództwie oraz zwrócenie uwagi 
turystów na mo�liwo�ci, jakie 
s t w ar z aj �  obszar y  w i e j sk i e 
i wypoczynek na wsi.

Zwyci�zcy konkursu 
�Weekend na wsi�.

I miejsce gospodarstwo �Za lasami�, 
Zako�ciele 56C, 97-215 Inow�ódz
II miejsce gospodarstwo �Siedlisko 
Besiekiery�, Besiekiery 34, 99-150 
Grabów
III miejsce gospodarstwo �Piwnica 
Rycerska�, ul. Tuwima 17, 97-215 
Inow�ódz

W przepisach przechowywanych od pokole� w rodzinach 
z naszego województwa drzemie ogromny potencja�.

Sięgajmy po lokalne 
dania i produkty

Adam Kozanecki pochodzi z Uniejowa. Zanim rozpoczął przygodę kulinarną, 
ukończył pedagogikę, zarządzanie oświatą i europeistykę. Przez 7 lat pracował 

z dziećmi w przedszkolu. Dzisiaj realizuje się kulinarnie, wydał książkę kucharską, 
występuje w telewizji, prowadzi zajęcia z gotowania. Uwielbia kuchnię polską, 

nauczył się jej od dziadka i rodziców. 

 W 2020 roku marsza�ek woje-
wództwa Grzegorz Schreiber i po-
zostali cz�onkowie zarz�du woje-
wództwa osobi�cie spotykali si� 
z wójtami i so�tysami, którym prze-
kazywali dotacje � 3 miliony z�. 
 Jak mówi� marsza�ek, wszyst-
kie realizowane dzi�ki tym pieni�-
dzom pomys�y ��czy jedno � �a-
den z nich nie powsta� w urz�dzie. 
Powsta�y w�ród ludzi, którzy po-
kazali, co jest im potrzebne. 

 O granty so�eckie mog�y wy-
st�powa� gminy z przeznacze-
niem na inwestycje zg�aszane 
przez swoje so�ectwa. Jedna gmi-
na mog�a zg�osi� maksymalnie trzy 
zadania. Do�nansowanie na dzia-
�anie wynosi�o maksimum 10 tys. z�.
 � My zbudowali�my plac zabaw 
w miejscowo�ci Florentynów.  Miesz-
ka�cy d�ugo czekali na jego budow� 
� cieszy�a si� wójt gminy Kodr�b 
Bo�ena Krawczyk.

Budowa si�owni na powietrzu w gminie Dmosin, remont 
dachu �wietlicy wiejskiej w gminie Burzenin czy budowa 
placu zabaw w gminie Kodr�b. To przyk�ady lokalnych 
inwestycji, realizowanych w ramach grantów so�eckich. 
Na projekty obywatelskie mieszka�ców wsi i ma�ych 
miejscowo�ci w regionie zarz�d województwa �ódzkiego 
przekaza� w tym roku 3 mln z�. 

Wasze dobre pomysły 

czas przygotowania: 20 minut
porcji: 4
- 3 surowe bia�e kie�basy
- 300 g jarmu�u
- 2 szalotki
- 4 z�bki czosnku
- �wie�a zielona papryczka chili
- sól
- czarny �wie�o mielony pieprz
- majeranek
- kon�tura agrestowa z Osse
- 2 �y�ki mas�a z G�uchowa

Na rozgrzanej patelni obsma�amy 
surow� bia�� kie�bas�, obran� z 
�aka, porwan� na kawa�ki. Po kilku 
minutach, gdy kie�basa b�dzie 
z�ocista, dodajemy drobno 
posiekan� szalotk�, czosnek 
i kawa�ek posiekanej, pozbawionej 
pestek papryki chili. Ca�o�� chwil� 
sma�ymy, nast�pnie dodajemy 
kon�tur� z agrestu i mas�o. Kolejny 
etap to jarmu�, dorzucamy do 
mieszanki, mieszamy. Doprawiamy 
sol�, czarnym pieprzem i 
majerankiem. Sma�ymy oko�o 3-5 
minut a� jarmu� lekko zwi�dnie pod 
wp�ywem temperatury, ale nadal 
b�dzie chrupi�cy. Gotowe.

Szybki bigos z jarmu�u 
z bia�� kie�bas�, miodem 
i kon�tur� agrestow�

3 mln zł  
wyniosła 
pula na 
granty

302
projekty 

otrzymały 
pieniądze

154 
gminy 

zgłosiły 
swoje projekty

Gospodarstwo agroturystyczne „Za lasami”  to spokój, przyroda i cisza

Maciej Petrycki
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 Ko�ció� �w. Doroty i �w. Jana 
Chrzciciela przy ul. Pomorskiej 
w �odzi to jeden z najstarszych zabyt-
ków stolicy województwa. W po�a-
rze, który wybuch� 31 sierpnia 2015, 
�wi�tynia sp�on��a niemal dosz-
cz�tnie. Mimo to ksi��a prowadz�-
cy para�� i mieszka�cy �ódzkich 
Mileszek zdecydowali, �e j� odbu-
duj�. Stworzyli komitet, którego 
celem by�o gromadzenie funduszy 
na odbudow� ko�cio�a. Ich starania 
zosta�y wsparte dotacj� z bud�etu 
Województwa �ódzkiego.
 � Odbudowa ko�cio�a jest dla 
nas bardzo wa�na. Wszyscy jej tu 
wyczekujemy � mówi� ksi�dz Roman 
Kurzdym, proboszcz para�i w Mi-

leszkach, odbieraj�c symboliczny 
czek. � Mamy ambitne plany, bo ma 
to by� rekonstrukcja. Jednocze�nie 
stanowimy na tyle ma�� wspólnot�, 
�e nie jeste�my w stanie sami sobie 
poradzi�. Dlatego ka�de wsparcie, 
a wspieraj� nas w�adze wojewódz-
twa i Ministerstwo Kultury, jest dla 
nas bardzo cenne.
 Para�a w Mileszkach otrzyma�a 
75 tys. z� dotacji. � Wiem, �e to krop-
la w morzu potrzeb, ale my�l�, �e 
ka�da z�otówka jest impulsem do 
dzia�ania i dalszego zbierania pie-
ni�dzy na odbudow� i renowacj� 
zabytków w naszym regionie � 
mówi Grzegorz Schreiber, marsza-
�ek województwa �ódzkiego. � Tych 

obiektów jest bardzo du�o. To ko�-
cio�y, pa�ace, dworki, parowozow-
nie, muzea. S� wa�ne dla woje-

wództwa, wszystkie maj� warto�� 
historyczn�, a my chcemy t� war-
to�� zachowa� i utrwala�.

 Celem przyznania dotacji jest 
przede wszystkim poprawa stanu 
zachowania dziedzictwa kulturo-
wego w województwie �ódzkim 
oraz promowanie jego walorów 
w�ród mieszka�ców. � Odnawiane 
zabytki to nie tylko historia tych 
budynków, ale te� historia ludzi, 
którzy tutaj �yli, mieszkali � mówi 
marsza�ek Grzegorz Schreiber. 
� Dlatego s� dla nas tak cenne.

Ocalić nasze dziedzictwo 
Dotacje na remonty i prace 
konserwatorskie w zabytkowych 
obiektach to jeden z najwa�niejszych 
wojewódzkich programów.

 Nale��cy do samorz�du woje-
wództwa �ódzkiego sk�ad EN57 
919 wyruszy� w ostatni kurs w �ro-
d�, 4 listopada, o godzinie 7.45. Odje-
cha� z dworca �ód� Kaliska. Stacj� 
ko�cow� by� Skansen Lokomotyw 
i Urz�dze� Technicznych przy ul. Ko-
lejowej 6 w zdu�skowolskich Karsz-
nicach. Skansen jest cz��ci� Muze-
um Historii Miasta Zdu�ska Wola.
 Poci�g to podarunek w�adz wo-
jewództwa �ódzkiego dla zdu�sko-
wolskiego muzeum. Zosta� wypro-
dukowany w 1973 roku. Od 2011 
roku by� wykorzystywany do prze-
wozów pasa�erskich w naszym re-
gionie. Jest pomalowany w barwy wo-
jewództwa �ódzkiego, w kolorach na-
szego województwa jest te� tapicer-
ka zamontowanych w sk�adzie foteli.

 � To bardzo cenny eksponat, 
który wzbogaca nasz� kolekcj�. 
Akurat takiego elektrycznego zes-
po�u trakcyjnego jeszcze nie mie-
li�my � mówi Tomasz Polkowski, 
dyrektor zdu�skowolskiego muze-
um. � Poci�g jest cenny z kilku po-
wodów. Po pierwsze, tym konkret-
nym sk�adem, zwanym przez nas 
pendlem, mieszka�cy przez lata 
doje�d�ali do szkó� i pracy w �odzi. 
Wszyscy go pami�taj�. Bardzo 
wa�ne jest te� to, �e poci�g ma 
barwy województwa �ódzkiego, 
bo dzi�ki temu b�dzie symbolem 
naszego regionu w skansenie.
 Jak dodaje Magdalena Janic-
ka-Trybuchowska, p.o. naczelnik 
Wydzia�u Transportu Szynowego 
w Departamencie Infrastruktury 

Urz�du Marsza�kowskie-
go, podarowany przez 
samorz�d wojewódz-
twa poci�g b�dzie 
s�u�y� nie tylko jako 
eksponat muzealny, 
atrakcja dla pasjo-
natów historii tech-
niki i kolejnictwa 
w naszym regionie. 
B�dzie tak�e wyko-
rzystywany do pro-
mocji przewozów 
pasa�erskich i tran-
sportu zbiorowego, 
organizowanego przez 
marsza�ka wojewódz-
twa i organizacji wyda-
rze� kulturalnych oraz 
edukacyjnych.

Dar dla skansenu lokomotyw w Karsznicach
W�adze województwa �ódzkiego podarowa�y Muzeum Historii Miasta Zdu�ska Wola 
elektryczny sk�ad EN57 nr 919, którym podró�owali mieszka�cy naszego regionu.

Skład EN57 919 wyruszył w ostatni kurs 4 listopada

Beata Graszka

Andrzej Adamczewski

Kościół św. Doroty i św. Jana Chrzciciela w Łodzi spłonął w 2015 roku

Dzięki dotacji z Urzędu Marszałkowskiego i pomocy rządowej 
parafianie będą mogli zrealizować marzenia o odbudowie świątyni

5 mln zł
przeznaczył w 2020 r. 
zarząd województwa 
na remonty zabytków

65 podmiotów
zyskało dotacje 
na prace 
konserwatorskie

!
Nabór na dotacje 

do renowacji zabytków 
- pierwszy kwartał 2021 r.

Szczegóły pod 
nr. tel. 42 291 98 27 

42 291 97 20
oraz na www.lodzkie.pl/kultura

Beata Graszka

Andrzej Górczyński, członek zarządu województwa 
łódzkiego, przekazał dotacje na zabytki w powiatach 
wieluńskim, wieruszowskim, sieradzkim i zduńskowolskim

Nabór wniosków na granty - pierwszy kwartał 2021 r.
Szczegóły pod nr. tel. 42 291 98 27, 42 291 97 20

oraz na www.lodzkie.pl/kultura!
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 Pie�ni i arie operowe, a tak�e po-
pularne piosenki: �Barka�, �Abba, 
Ojcze� i �Góralu, czy ci nie �al� 
wybrzmia�y w urokliwych ogro-
dach pa�acu Herbsta w �odzi, 
w klasztorze przy para�i oo. Fran-
ciszkanów w Brzezinach oraz 

w ko�ciele farnym pw. Narodzenia 
Naj�wi�tszej Maryi Panny w Be�-
chatowie. �owicz natomiast przy-
wita� go�ci muzyk� i spektaklem 
malowanym piaskiem.
 Na plenerowej scenie w �odzi 
oraz w murach klasztoru zapre-
zentowali si� soli�ci, chór i orkies-
tra kameralna Teatru Wielkiego 
pod kierownictwem Micha�a Ko-
cimskiego. Na �na� w muzeum 
za�piewa� dyrektor Teatru Wielkie-

go Dariusz Stachura. Natomiast 
w sali barokowej �owickiego muze-
um wyst�pi� �e�ski zespó� smycz-
kowy Filharmonii �ódzkiej Apertus 
Quartet. Artystki zagra�y w 21. rocz-
nic� wizyty Ojca �wi�tego na ziemi 
�owickiej. Uczestnicy koncertu zo-

baczyli tak�e niecodzienny spek-
takl, malowany piaskiem i �wiat-
�em. Pokaz, inspirowany �yciem 
i ponty�katem �w. Jana Paw�a II, 
wykona�a ukrai�ska artystka Tetiana 
Galitsyna, zwyci��czyni szóstej 
edycji �Mam talent!�.
 Mieszka�cy �ódzkiego uczest-
niczyli tak�e w projekcie �Owoce 
pami�ci � w 100. rocznic� urodzin 
Jana Paw�a II�, realizowanym przez 
Urz�d Marsza�kowski W�. Polega� 

on na zak�adaniu sadów i alei drzew 
owocowych tradycyjnych odmian. 
Pierwsze powsta�y w Zgierzu, 
Tumie, Nieborowie i Dzierzgowie. 
 � Znale�li�my sposób na zobra-
zowanie owoców, pozostawionych 
przez Jana Paw�a II. Symbolicznie 
pokazujemy je w drzewach, które 
sadzimy � mówi� podczas inaugu-
racji akcji marsza�ek województwa 
�ódzkiego Grzegorz Schreiber.
 Pierwsze sadzonki zosta�y wko-
pane w para�i pw. �w. Jana Paw�a II 
w Zgierzu, gdzie przy ko�ciele 
powsta� sad z jab�oni dawnych 
odmian. W Tumie mieszka�cy 
utworzyli alej� drzew owocowych 
przy Muzeum Dziedzictwa Ko�-
cielnego. W Nieborowie na terenie 
przy Urz�dzie Gminy i w Dzierz-
gowie na dzia�ce przy Ochotniczej 
Stra�y Po�arnej wyros�y jab�onie, 
grusze, wi�nie i pigwy.
 Owocowe drzewka wkopywali 
te� Piotr Adamczyk, wicemarsza-
�ek oraz Andrzej Górczy�ski, cz�o-
nek zarz�du województwa �ódz-
kiego. � Sadzimy stare, tradycyjne 
odmiany drzew, które b�d� przy-
nosi�y owoce � zapewnia� Andrzej 
Górczy�ski. � Jest to te� szczególna 
forma pami�ci o Ojcu �wi�tym. 
 W naszym regionie powstanie 
kilkadziesi�t sadów.

Cztery wyj�tkowe koncerty i sadzenie drzew � to wydarzenia organizowane podczas 
wojewódzkich obchodów Roku �wi�tego Jana Paw�a II, ustanowionego przez Sejm.

Na cześć Jana Pawła II
Maciej Petrycki

 Jedna z najwa�niejszych nagród 
muzycznych w Polsce � Fryderyk � tra-
��a w 2020 roku do Filharmonii �ódz-

kiej. Uznanie bran�y muzycznej 
znalaz�a p�yta z koncertami skrzyp-
cowymi Emila M�ynarskiego. Sta-
tuetk� w kategorii �Album Roku 
� Muzyka Koncertuj�ca� muzycy 
odebrali podczas Gali Muzyki Po-
wa�nej w Katowicach za p�yt� �Emil 
M�ynarski � ViolinConcertos�. Kr�-
�ek zosta� nagrany przez skrzypka 

Piotra P�awnera i Orkiestr� Symfo-
niczn� Filharmonii �ódzkiej pod 
dyrekcj� Paw�a Przytockiego. 
 � To wspania�e �wi�to nie tylko 
�lharmonii, naszego miasta i regio-
nu, ale te� muzyki polskiej. Emil 
M�ynarski, cho� by� kompozytorem 
zwi�zanym z Warszaw�, wyst�po-
wa� w �odzi i zarazem by� te�ciem 
Artura Rubinsteina, patrona Filhar-
monii �ódzkiej � mówi Pawe� Przy-
tocki, dyrektor artystyczny F�. 

 Nagrodzona Fryderykiem p�yta 
zosta�a nagrana w 2019 r. i wydana 
przez �rm� DUX. Warto podkre�-
li�, �e w tej samej kategorii nomi-
nowano drug� p�yt� �ódzkich �l-
harmoników, nagran� pod batut� 
Paw�a Przytockiego wraz z pianist-
k� Juli� Kociuban. Kr��ek zawiera 
utwory Gra�yny Bacewicz i Alek-
sandra Tansmana. 

 Tomasz B�ben, dyrektor na-
czelny F�: � Dostrze�ono Filhar-
moni� �ódzk� i uwierzono, �e jest 
to instytucja, której warto zaufa�. 
Nagroda sprawia, �e mo�emy na 
szerszym forum pochwali� si� 
nasz� prac�, talentami, muzykami.
 Z kolei p�yta �Masses�, wydana 
z okazji pó�wiecza Chóru Filhar-
monii �ódzkiej zosta�a uznana za 
najbardziej wystrza�owe wydarze-
nie w �ódzkiej kulturze w plebis-
cycie organizowanym przez maga-
zyn �Kalejdoskop� Armatka Kultu-
ry. Chórzy�ci pod wodz� Dawida 
Bera nagrali trzy msze: Messe Basse 
Gabriela Fauré i dwa utwory wspó�-
czesnych kompozytorów: Tongeren 

Mass Krzysztofa Grzeszczaka i Son 
of God Mass Jamesa Whitbourna. 
I w�a�nie za to dzie�o kapitu�a ma-
gazynu przyzna�a nagrod�. W uzasad-
nieniu napisano: �Album na d�ugo 
b�dzie �wiadectwem znakomitej 
artystycznej kondycji jubilata. To p�y-
ta, której s�ucha si� wiele razy".
 Nagroda �Kalejdoskopu� by�a 
pi�knym prezentem na pi��dzie-
si�ciolecie Chóru Filharmonii �ódz-
kiej. Jubileusz mia� zwie�czenie 
w 2020 roku. Zespó� liczy 54 osoby, 
cho� na potrzeby niektórych utwo-
rów wyst�puje w powi�kszonym 
sk�adzie. Dysponuje bogatym re-
pertuarem, obejmuj�cym wiele ga-
tunków muzycznych, stylów i epok, 

przeznaczonym dla wokalistów 
z towarzyszeniem orkiestry symfo-
nicznej, zespo�ów kameralnych 
oraz �piewaj�cych a cappella. Chó-
rzy�ci wykonuj� tak�e kilkadziesi�t 
kompozycji oratoryjno-kantato-
wych, muzyk� dawn�, a tak�e ko-
l�dy w opracowaniach tradycyj-
nych i wspó�czesnych, utwory jazzo-
we, a nawet pie�ni negro spirituals.

Dumni z naszej filharmoniiFryderyk, pi��dziesi�ciolecie 
chóru i nagroda za najbardziej 
wystrza�owe wydarzenie 
roku w �ódzkiej kulturze 
dla chórzystów. 
Cho� z uwagi na pandemi� 
by� to trudny rok dla 
Filharmonii �ódzkiej, zosta� 
os�odzony cennymi 
i wa�nymi wyró�nieniami. 

 Kino kameralne wróci�o pod 
skrzyd�a �DK po prawie pi�ciolet-
niej przerwie dok�adnie 29 lutego 
2020 roku. Now� nazw� zapro-
ponowa�a mi�o�niczka �lmów Anna 
Lesie�, wygrywaj�c og�oszony przez 
dom kultury konkurs.
 � Przyznaj�, �e  jest to s�owo �ci-
�le zwi�zane z �lmem, oznacza sze-
roki widnokr�g, mo�liwo�� ogl�da-
nia z ró�nych k�tów widzenia. Pa-
suje do nowej jako�ci, jak� chcemy 
w tym miejscu stworzy� � komen-
towa� podczas uroczystego otwar-
cia Grzegorz Schreiber, marsza�ek 
województwa �ódzkiego.
 Jak� now� jako�� kina proponu-
je �DK? W repertuarze mo�na zna-
le�� �lmy popularne, ale i nieko-
mercyjne. Poza nowo�ciami i klasy-
kami jest tak�e oferta specjalna, 
czyli babskie wieczory �lmowe z bi-
letami dla pa� po 10 z� oraz �s�odkie 
wtorki� dla seniora w cenie 10 z� za 
bilet plus pocz�stunek.

 Co ciekawe, na kinowy ekran 
wróci�y tak�e niezwyk�e obrazy 
wyprodukowane i przechowywane 
przez Wytwórni� Filmów O�wiato-
wych w �odzi. Jak mówi� Waldemar 
Drozd, dyrektor �DK, wspó�praca 
z WFO jest szans� na ponowne otwar-
cie archiwów i dotarcie do widzów 
z produkcjami kilku pokole� �l-
mowców, takich jak: Wojciech Jerzy 
Has, Zbigniew Rybczy�ski, Krzysz-
tof Zanussi, Grzegorz Królikiewicz 
czy Marek Koterski. Ale to nie wszyst-
ko. Wytwórnia chce tak�e zapre-
zentowa� �lmy, które powsta�y 
w czasach Instytutu Filmowego 
w �odzi, powo�anego do �ycia 
w 1945 roku. Organizatorzy wpadli 
na jeszcze jeden ciekawy pomys�. 
Przed �lmami fabularnymi b�d� 
wy�wietlane krótkie formy doku-
mentalne, pochodz�ce z archiwum 
�o�wiatówki�. Miejmy nadziej�, �e 
do kina �Perspektywa� b�dzie mo�-
na szybko wróci� po pandemii. 

To by�o jedno z istotnych wydarze� kulturalnych pocz�tku 
2020 roku. Uroczy�cie, przy udziale znanego re�ysera Jana 
Jakuba Kolskiego, zacz��o dzia�a�  w �ódzkim Domu 
Kultury kino �Perspektywa�.

Otwarte drzwi 
do „Perspektywy” 

 W 76. rocznic� wybuchu Pow-
stania Warszawskiego, 1 sierp-
nia  o godz. 17.00, czyli w Go-
dzin� �W�, w budynku Urz�du 
Marsza�kowskiego Wojewódz-

twa �ódzkiego przy al. Pi�sudskie-
go rozleg�y si� syreny. 
 Na dachu budynku zapalone 
zosta�y �wiece dymne w kolorze 
�agi narodowej.

 W setn� rocznic� bitwy war-
szawskiej poci�g �ódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej otrzyma� imi� 
zwi�zanego z naszym regionem 
bohatera �cudu nad Wis��� � kapitana 
Stefana Pogonowskiego.
 Uroczysto�� odby�a si� 13 sierpnia  
na dworcu �ód� Fabryczna. Poci�g 
ozdobiony jest gra�kami upami�tnia-
j�cymi czterech bohaterów bitwy war-
szawskiej, zwi�zanych z regionem �ódz-

kim. Oprócz Stefana Pogonowskiego 
s� to: ksi�dz Ignacy Skorupka � kape-
lan wojskowy podczas bitwy, Jan Ko-
walewski � kryptolog, który z�ama� so-
wieckie szyfry i umo�liwi� odczytanie 
bolszewickich depesz, oraz rotmistrz 
Aleksander Napiórkowski � pose� na 
Sejm Ustawodawczy, który zas�yn�� 
odwa�n� szar�� na czele szwadronu 
u�anów na tyralier� nieprzyjaciela 
pod Ciechanowem. Poci�g Polregio, kursuj�cy na trasie z �odzi przez 

Tomaszów Mazowiecki do Opoczna. zosta� nazwany 
�Hubalczyk�. Uroczysto�� nadania imienia zosta�a 
zorganizowana 2 pa�dziernika na dworcu kolejo-
wym w Tomaszowie Mazowieckim. Patronem hono-
rowym wydarzenia by� marsza�ek województwa 
�ódzkiego Grzegorz Schreiber. 
 �Hubalczyk�, czyli sk�ad Polregio 139 LINK, zosta� 
przyozdobiony gra�kami przedstawiaj�cymi majora 
Dobrza�skiego i jego towarzyszy broni. Trasa poci�gu 
zosta�a wybrana nieprzypadkowo � to na terenie po-
wiatu opoczy�skiego, a dok�adnie w Anielinie, 30 kwiet-
nia 1940 r. poleg� Henryk Dobrza�ski. Obieraj�c go 
jako patrona swojego poci�gu Polregio uczci�o 80. rocz-
nic� �mierci �Hubala�.

Historia wyszła do ludzi
Rok 2020 by� niezwyk�y równie� pod wzgl�dem 
celebrowania rocznic wa�nych wydarze� z historii Polski. 
Cztery jubileusze mia�y niecodzienn� opraw�.

 11 listopada, w 102. rocznic� odzyskania 
przez Polsk� niepodleg�o�ci, bia�o-czerwone 
barwy widoczne by�y na budynku Urz�du Mar-
sza�kowskiego przy al. Pi�sudskiego w �odzi. 
 Trzy �ciany, frontowa i dwie boczne, w ten nieco-
dzienny sposób zosta�y pod�wietlone po raz pierwszy.

Zasadzonych zostanie około trzech tysięcy drzew, w tym wiele odmian jabłoni, 
grusz i śliw, dzięki czemu będzie odtworzona część zanikających sadów tradycyjnych 
i alei drzew owocowych. Drzewa wkopywali, m.in. Andrzej Górczyński i Piotr Adamczyk

Koncert w pałacu Herbsta w Łodzi 

Maciej Petrycki

Fryderyka Filharmonia Łódzka dostała za płytę „Emil Młynarski – ViolinConcertos”

Płyta „Masses”, wydana z okazji półwiecza Chóru Filharmonii Łódzkiej, 
została nagrodzona Armatką Kultury w plebiscycie magazynu „Kalejdoskop”

Kino rozpoczęło działalność od filmu Jana Jakuba Kolskiego. 
Reżyser wziął udział w otwarciu

Maciej Petrycki
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 Pie�ni i arie operowe, a tak�e po-
pularne piosenki: �Barka�, �Abba, 
Ojcze� i �Góralu, czy ci nie �al� 
wybrzmia�y w urokliwych ogro-
dach pa�acu Herbsta w �odzi, 
w klasztorze przy para�i oo. Fran-
ciszkanów w Brzezinach oraz 

w ko�ciele farnym pw. Narodzenia 
Naj�wi�tszej Maryi Panny w Be�-
chatowie. �owicz natomiast przy-
wita� go�ci muzyk� i spektaklem 
malowanym piaskiem.
 Na plenerowej scenie w �odzi 
oraz w murach klasztoru zapre-
zentowali si� soli�ci, chór i orkies-
tra kameralna Teatru Wielkiego 
pod kierownictwem Micha�a Ko-
cimskiego. Na �na� w muzeum 
za�piewa� dyrektor Teatru Wielkie-

go Dariusz Stachura. Natomiast 
w sali barokowej �owickiego muze-
um wyst�pi� �e�ski zespó� smycz-
kowy Filharmonii �ódzkiej Apertus 
Quartet. Artystki zagra�y w 21. rocz-
nic� wizyty Ojca �wi�tego na ziemi 
�owickiej. Uczestnicy koncertu zo-

baczyli tak�e niecodzienny spek-
takl, malowany piaskiem i �wiat-
�em. Pokaz, inspirowany �yciem 
i ponty�katem �w. Jana Paw�a II, 
wykona�a ukrai�ska artystka Tetiana 
Galitsyna, zwyci��czyni szóstej 
edycji �Mam talent!�.
 Mieszka�cy �ódzkiego uczest-
niczyli tak�e w projekcie �Owoce 
pami�ci � w 100. rocznic� urodzin 
Jana Paw�a II�, realizowanym przez 
Urz�d Marsza�kowski W�. Polega� 

on na zak�adaniu sadów i alei drzew 
owocowych tradycyjnych odmian. 
Pierwsze powsta�y w Zgierzu, 
Tumie, Nieborowie i Dzierzgowie. 
 � Znale�li�my sposób na zobra-
zowanie owoców, pozostawionych 
przez Jana Paw�a II. Symbolicznie 
pokazujemy je w drzewach, które 
sadzimy � mówi� podczas inaugu-
racji akcji marsza�ek województwa 
�ódzkiego Grzegorz Schreiber.
 Pierwsze sadzonki zosta�y wko-
pane w para�i pw. �w. Jana Paw�a II 
w Zgierzu, gdzie przy ko�ciele 
powsta� sad z jab�oni dawnych 
odmian. W Tumie mieszka�cy 
utworzyli alej� drzew owocowych 
przy Muzeum Dziedzictwa Ko�-
cielnego. W Nieborowie na terenie 
przy Urz�dzie Gminy i w Dzierz-
gowie na dzia�ce przy Ochotniczej 
Stra�y Po�arnej wyros�y jab�onie, 
grusze, wi�nie i pigwy.
 Owocowe drzewka wkopywali 
te� Piotr Adamczyk, wicemarsza-
�ek oraz Andrzej Górczy�ski, cz�o-
nek zarz�du województwa �ódz-
kiego. � Sadzimy stare, tradycyjne 
odmiany drzew, które b�d� przy-
nosi�y owoce � zapewnia� Andrzej 
Górczy�ski. � Jest to te� szczególna 
forma pami�ci o Ojcu �wi�tym. 
 W naszym regionie powstanie 
kilkadziesi�t sadów.

Cztery wyj�tkowe koncerty i sadzenie drzew � to wydarzenia organizowane podczas 
wojewódzkich obchodów Roku �wi�tego Jana Paw�a II, ustanowionego przez Sejm.

Na cześć Jana Pawła II
Maciej Petrycki

 Jedna z najwa�niejszych nagród 
muzycznych w Polsce � Fryderyk � tra-
��a w 2020 roku do Filharmonii �ódz-

kiej. Uznanie bran�y muzycznej 
znalaz�a p�yta z koncertami skrzyp-
cowymi Emila M�ynarskiego. Sta-
tuetk� w kategorii �Album Roku 
� Muzyka Koncertuj�ca� muzycy 
odebrali podczas Gali Muzyki Po-
wa�nej w Katowicach za p�yt� �Emil 
M�ynarski � ViolinConcertos�. Kr�-
�ek zosta� nagrany przez skrzypka 

Piotra P�awnera i Orkiestr� Symfo-
niczn� Filharmonii �ódzkiej pod 
dyrekcj� Paw�a Przytockiego. 
 � To wspania�e �wi�to nie tylko 
�lharmonii, naszego miasta i regio-
nu, ale te� muzyki polskiej. Emil 
M�ynarski, cho� by� kompozytorem 
zwi�zanym z Warszaw�, wyst�po-
wa� w �odzi i zarazem by� te�ciem 
Artura Rubinsteina, patrona Filhar-
monii �ódzkiej � mówi Pawe� Przy-
tocki, dyrektor artystyczny F�. 

 Nagrodzona Fryderykiem p�yta 
zosta�a nagrana w 2019 r. i wydana 
przez �rm� DUX. Warto podkre�-
li�, �e w tej samej kategorii nomi-
nowano drug� p�yt� �ódzkich �l-
harmoników, nagran� pod batut� 
Paw�a Przytockiego wraz z pianist-
k� Juli� Kociuban. Kr��ek zawiera 
utwory Gra�yny Bacewicz i Alek-
sandra Tansmana. 

 Tomasz B�ben, dyrektor na-
czelny F�: � Dostrze�ono Filhar-
moni� �ódzk� i uwierzono, �e jest 
to instytucja, której warto zaufa�. 
Nagroda sprawia, �e mo�emy na 
szerszym forum pochwali� si� 
nasz� prac�, talentami, muzykami.
 Z kolei p�yta �Masses�, wydana 
z okazji pó�wiecza Chóru Filhar-
monii �ódzkiej zosta�a uznana za 
najbardziej wystrza�owe wydarze-
nie w �ódzkiej kulturze w plebis-
cycie organizowanym przez maga-
zyn �Kalejdoskop� Armatka Kultu-
ry. Chórzy�ci pod wodz� Dawida 
Bera nagrali trzy msze: Messe Basse 
Gabriela Fauré i dwa utwory wspó�-
czesnych kompozytorów: Tongeren 

Mass Krzysztofa Grzeszczaka i Son 
of God Mass Jamesa Whitbourna. 
I w�a�nie za to dzie�o kapitu�a ma-
gazynu przyzna�a nagrod�. W uzasad-
nieniu napisano: �Album na d�ugo 
b�dzie �wiadectwem znakomitej 
artystycznej kondycji jubilata. To p�y-
ta, której s�ucha si� wiele razy".
 Nagroda �Kalejdoskopu� by�a 
pi�knym prezentem na pi��dzie-
si�ciolecie Chóru Filharmonii �ódz-
kiej. Jubileusz mia� zwie�czenie 
w 2020 roku. Zespó� liczy 54 osoby, 
cho� na potrzeby niektórych utwo-
rów wyst�puje w powi�kszonym 
sk�adzie. Dysponuje bogatym re-
pertuarem, obejmuj�cym wiele ga-
tunków muzycznych, stylów i epok, 

przeznaczonym dla wokalistów 
z towarzyszeniem orkiestry symfo-
nicznej, zespo�ów kameralnych 
oraz �piewaj�cych a cappella. Chó-
rzy�ci wykonuj� tak�e kilkadziesi�t 
kompozycji oratoryjno-kantato-
wych, muzyk� dawn�, a tak�e ko-
l�dy w opracowaniach tradycyj-
nych i wspó�czesnych, utwory jazzo-
we, a nawet pie�ni negro spirituals.

Dumni z naszej filharmoniiFryderyk, pi��dziesi�ciolecie 
chóru i nagroda za najbardziej 
wystrza�owe wydarzenie 
roku w �ódzkiej kulturze 
dla chórzystów. 
Cho� z uwagi na pandemi� 
by� to trudny rok dla 
Filharmonii �ódzkiej, zosta� 
os�odzony cennymi 
i wa�nymi wyró�nieniami. 

 Kino kameralne wróci�o pod 
skrzyd�a �DK po prawie pi�ciolet-
niej przerwie dok�adnie 29 lutego 
2020 roku. Now� nazw� zapro-
ponowa�a mi�o�niczka �lmów Anna 
Lesie�, wygrywaj�c og�oszony przez 
dom kultury konkurs.
 � Przyznaj�, �e  jest to s�owo �ci-
�le zwi�zane z �lmem, oznacza sze-
roki widnokr�g, mo�liwo�� ogl�da-
nia z ró�nych k�tów widzenia. Pa-
suje do nowej jako�ci, jak� chcemy 
w tym miejscu stworzy� � komen-
towa� podczas uroczystego otwar-
cia Grzegorz Schreiber, marsza�ek 
województwa �ódzkiego.
 Jak� now� jako�� kina proponu-
je �DK? W repertuarze mo�na zna-
le�� �lmy popularne, ale i nieko-
mercyjne. Poza nowo�ciami i klasy-
kami jest tak�e oferta specjalna, 
czyli babskie wieczory �lmowe z bi-
letami dla pa� po 10 z� oraz �s�odkie 
wtorki� dla seniora w cenie 10 z� za 
bilet plus pocz�stunek.

 Co ciekawe, na kinowy ekran 
wróci�y tak�e niezwyk�e obrazy 
wyprodukowane i przechowywane 
przez Wytwórni� Filmów O�wiato-
wych w �odzi. Jak mówi� Waldemar 
Drozd, dyrektor �DK, wspó�praca 
z WFO jest szans� na ponowne otwar-
cie archiwów i dotarcie do widzów 
z produkcjami kilku pokole� �l-
mowców, takich jak: Wojciech Jerzy 
Has, Zbigniew Rybczy�ski, Krzysz-
tof Zanussi, Grzegorz Królikiewicz 
czy Marek Koterski. Ale to nie wszyst-
ko. Wytwórnia chce tak�e zapre-
zentowa� �lmy, które powsta�y 
w czasach Instytutu Filmowego 
w �odzi, powo�anego do �ycia 
w 1945 roku. Organizatorzy wpadli 
na jeszcze jeden ciekawy pomys�. 
Przed �lmami fabularnymi b�d� 
wy�wietlane krótkie formy doku-
mentalne, pochodz�ce z archiwum 
�o�wiatówki�. Miejmy nadziej�, �e 
do kina �Perspektywa� b�dzie mo�-
na szybko wróci� po pandemii. 

To by�o jedno z istotnych wydarze� kulturalnych pocz�tku 
2020 roku. Uroczy�cie, przy udziale znanego re�ysera Jana 
Jakuba Kolskiego, zacz��o dzia�a�  w �ódzkim Domu 
Kultury kino �Perspektywa�.

Otwarte drzwi 
do „Perspektywy” 

 W 76. rocznic� wybuchu Pow-
stania Warszawskiego, 1 sierp-
nia  o godz. 17.00, czyli w Go-
dzin� �W�, w budynku Urz�du 
Marsza�kowskiego Wojewódz-

twa �ódzkiego przy al. Pi�sudskie-
go rozleg�y si� syreny. 
 Na dachu budynku zapalone 
zosta�y �wiece dymne w kolorze 
�agi narodowej.

 W setn� rocznic� bitwy war-
szawskiej poci�g �ódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej otrzyma� imi� 
zwi�zanego z naszym regionem 
bohatera �cudu nad Wis��� � kapitana 
Stefana Pogonowskiego.
 Uroczysto�� odby�a si� 13 sierpnia  
na dworcu �ód� Fabryczna. Poci�g 
ozdobiony jest gra�kami upami�tnia-
j�cymi czterech bohaterów bitwy war-
szawskiej, zwi�zanych z regionem �ódz-

kim. Oprócz Stefana Pogonowskiego 
s� to: ksi�dz Ignacy Skorupka � kape-
lan wojskowy podczas bitwy, Jan Ko-
walewski � kryptolog, który z�ama� so-
wieckie szyfry i umo�liwi� odczytanie 
bolszewickich depesz, oraz rotmistrz 
Aleksander Napiórkowski � pose� na 
Sejm Ustawodawczy, który zas�yn�� 
odwa�n� szar�� na czele szwadronu 
u�anów na tyralier� nieprzyjaciela 
pod Ciechanowem. Poci�g Polregio, kursuj�cy na trasie z �odzi przez 

Tomaszów Mazowiecki do Opoczna. zosta� nazwany 
�Hubalczyk�. Uroczysto�� nadania imienia zosta�a 
zorganizowana 2 pa�dziernika na dworcu kolejo-
wym w Tomaszowie Mazowieckim. Patronem hono-
rowym wydarzenia by� marsza�ek województwa 
�ódzkiego Grzegorz Schreiber. 
 �Hubalczyk�, czyli sk�ad Polregio 139 LINK, zosta� 
przyozdobiony gra�kami przedstawiaj�cymi majora 
Dobrza�skiego i jego towarzyszy broni. Trasa poci�gu 
zosta�a wybrana nieprzypadkowo � to na terenie po-
wiatu opoczy�skiego, a dok�adnie w Anielinie, 30 kwiet-
nia 1940 r. poleg� Henryk Dobrza�ski. Obieraj�c go 
jako patrona swojego poci�gu Polregio uczci�o 80. rocz-
nic� �mierci �Hubala�.

Historia wyszła do ludzi
Rok 2020 by� niezwyk�y równie� pod wzgl�dem 
celebrowania rocznic wa�nych wydarze� z historii Polski. 
Cztery jubileusze mia�y niecodzienn� opraw�.

 11 listopada, w 102. rocznic� odzyskania 
przez Polsk� niepodleg�o�ci, bia�o-czerwone 
barwy widoczne by�y na budynku Urz�du Mar-
sza�kowskiego przy al. Pi�sudskiego w �odzi. 
 Trzy �ciany, frontowa i dwie boczne, w ten nieco-
dzienny sposób zosta�y pod�wietlone po raz pierwszy.

Zasadzonych zostanie około trzech tysięcy drzew, w tym wiele odmian jabłoni, 
grusz i śliw, dzięki czemu będzie odtworzona część zanikających sadów tradycyjnych 
i alei drzew owocowych. Drzewa wkopywali, m.in. Andrzej Górczyński i Piotr Adamczyk

Koncert w pałacu Herbsta w Łodzi 

Maciej Petrycki

Fryderyka Filharmonia Łódzka dostała za płytę „Emil Młynarski – ViolinConcertos”

Płyta „Masses”, wydana z okazji półwiecza Chóru Filharmonii Łódzkiej, 
została nagrodzona Armatką Kultury w plebiscycie magazynu „Kalejdoskop”

Kino rozpoczęło działalność od filmu Jana Jakuba Kolskiego. 
Reżyser wziął udział w otwarciu

Maciej Petrycki
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Niełatwo było nam świętować w 2020 roku. Jednak kilka imprez udało się zorganizować. 
Z zachowaniem ostrożności i zasad bezpieczeństwa. Tym bardziej będziemy wspominać imprezy, 
podczas których mogliśmy choć na chwilę zapomnieć o epidemicznej rzeczywistości.

Dorota Ryl od 15.12.2020

Chwile wytchnienia od epidemii

Koncert finałowy obchodów 100-lecia Województwa Łódzkiego

Premiera spektaklu „Grek Zorba” w Teatrze Wielkim w Łodzi

Dni Otwarte Funduszy Europejskich w Filharmonii Łódzkiej

Dożynki Województwa Łódzkiego w Uniejowie

Dożynki Województwa Łódzkiego w Uniejowie

Dożynki Województwa Łódzkiego w Uniejowie. Występ Maryli Rodowicz
Koncert finałowy obchodów 100-lecia Województwa Łódzkiego


